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Obres de millora al 
port de la Ràpita

Junts per Tortosa, 
la marca de Roigé#p22 #p6

Polèmica a la Terra Alta 
per un quart parc eòlic

 La tramitació del projecte de Copcisa a la Fatarella 
enfronta ERC i PDeCAT a pocs mesos de les eleccions

 Les entitats socials reclamen 'fets i responsabilitat' 
als alcaldes de la comarca i a la Generalitat

Busquen 
escletxes 
legals per 
aturar 
l'abocador 
La Generalitat impulsa un grup de 
treball jurídic que el proper 12 de 
març ha de concloure si és viable 
frenar el projecte de Riba-roja.

FOTO:  ACN. #p24

Els grups polítics de Tortosa han de tornar 23.500 euros a l'Ajuntament

M A R Ç  D E  2 0 1 9
EDICIÓ NÚMERO 283 
P E R I Ò D I C  G R A T U Ï T

#p2 i 3 

#p16



2 // Març 2019  cop d’ull

P
PORTADA

L’alcalde de la Fatarella, Fran-
cesc Blanch (ERC), creu que 
la Generalitat podria aturar el 
projecte de parc eòlic Fatarella 
Nord, que segueix tramitant-se 
després d’una sentència favora-
ble a la promotora del Tribunal 
Superior de Justícia de Catalun-
ya (TSJC). Segons Blanch, l’Ajun-
tament de la Fatarella rebutja 
aquest nou parc i també la massi-
ficació eòlica de la Terra Alta, i és 
la Generalitat la que disposa de 
la informació i dels mecanismes 
per paralitzar la seua construc-
ció. Blanch ha fet estes declara-
cions després que el delegat del 
Govern, Xavier Pallarès, afirmés 
que no es pot garantir que el nou 
parc eòlic Fatarella Nord no ti-
rarà endavant. De fet, Pallarès va 
dir que tot dependrà dels infor-
mes jurídics del mateix executiu 
català. En este sentit, Blanch ha 
denunciat que la tramitació dels 
quatre parcs eòlics projectats a 
la Terra Alta continua avançant, i 
ha carregat contra la Generalitat 
perquè no està escoltant les de-
mandes del territori.

El "desconcert" de Luz
La polèmica va esclatar el 4 de 
febrer passat, quan el president 
del Consell Comarcal de la Terra 
Alta i alcalde de Gandesa, Carles 
Luz (PDeCAT), va expressar el  
seu “desconcert” perquè l’Ajun-
tament de la Fatarella havia ele-
vat a la Generalitat la tramitació 
d’un nou parc eòlic. A Canal 21 
Ebre, Luz va assenyalar que això 
era difícil d’entendre, després 
que el Consell Comarcal aprovés 
a finals del 2018 una moció que 
demanava blindar la Terra Alta 
de nous projectes, així com atu-
rar els tres parcs eòlics de Batea, 
la Pobla de Massaluca i Vilalba 
dels Arcs, que la Generalitat va 
concedir el 2010, per concurs pú-
blic, a Gas Natural. Segons Luz, 

l’opció que podria plantejar el 
govern català és negociar amb 
Gas Natural la possible reubica-
ció dels projectes en altres zones 
de desenvolupament prioritàries 
(ZDP) que sí que volen la implan-
tació dels parcs. Però va reiterar 
que l’administració està "des-
concertada" per la tramitació del 
nou projecte a la Fatarella. En 
este sentit, Luz va recordar que 
Gandesa té una moció aprovada 
en què rebutja qualsevol altre 
projecte al seu terme municipal. 
En canvi, l’alcalde gandesà va dir 
que és “molt xocant” que ara “la 
gent d’Esquerra” accepte a trà-
mit un nou parc a la Fatarella. 

Desmentit de la Fatarella
Però l'alcalde de la Fatarella va 
desmentir categòricament el que 
havia dit Luz. Blanch va assegu-
rar que l’Ajuntament ignorava 
que l’expedient del parc Fatarella 
Nord seguia tramitant-se, i que 
allò que els constava era la decla-
ració de desistiment i l’arxiu dels 
expedients. Per tant, l’alcalde va 
acusar la Generalitat de ser qui 
tramita l’expedient, i va denun-
ciar indefensió. També va remar-
car  que a la Fatarella rebutgen la 
implantació del nou parc eòlic, 
però que no podran aturar-lo 
en solitari sense incórrer en un 
delicte de prevaricació. Segons 
Blanch, el projecte es remunta 
a l’any 2002, quan la promotora, 
Copcisa, va sol·licitar un certi-
ficat de compatibilitat urbanís-
tica. El 2006 la junta de govern 
local acordava la no autorització 
administrativa, i el 2007 es dic-
tava la resolució de desistiment 
i l’arxiu de l’expedient. És al ge-
ner d'enguany quan l’Oficina de 
Medi Ambient de les Terres de 
l’Ebre s'ha posat en contacte amb 
la Fatarella per tramitar el docu-
ment d’abast de l’Estudi d’Im-
pacte Ambiental. I quan des de la 
Fatarella tenen coneixement de 
la impugnació per part del pro-
motor de l’arxiu i de la sentència 
favorable a la tramitació.  

EL DEPARTAMENT d’Empresa es va re-
unir el 18 de febrer passat amb represen-
tants de Naturgy, Gas Natural Fenosa, per 
negociar les possibilitats de reubicar els 
tres parcs eòlics que l'empresa ha de cons-
truir a l'estiu a Batea, Vilalba dels Arcs i la 
Pobla de Massaluca. Segons l’Agència Ca-
talana de Notícies, les dues parts van em-
plaçar-se a analitzar la situació i a buscar 

quines alternatives són viables per a les 
tres centrals projectades a la Terra Alta, 
tenint en compte els compromisos del Go-
vern per al desenvolupament d'energies 
renovables, però també perquè els futurs 
projectes energètics tinguen el mínim im-
pacte al territori. 
De la mateixa manera, des de la conse-
lleria també es va confirmar que la pro-

motora Copcisa ha sol·licitat reactivar el 
parc Fatarella Nord, tot emparant-se en 
la sentència del TSJC que permet reobrir 
els expedients de les centrals eòliques pre-
vistes en la Zona dde Desenvolupament 
Prioritari (ZDP). L'empresa ha de presentar 
ara tota la documentació ambiental, ur-
banística i elèctrica, perquè la Generalitat 
li doni el vistiplau o bé la rebutge.  G.M.

Empresa ja negocia amb Gas Natural

NOVES POLÈMIQUES MEDIAMBIENTALS

Creix l'embolic eòlic a la Terra Alta
 La tramitació del parc La Fatarella Nord enfronta 

Esquerra i el PDeCAT a tres mesos de les eleccions 
 L'alcalde sosté que la Generalitat podria aturar el 

projecte, però Pallarès ho condiciona a informes jurídics

L'alcalde de la Fatarella va comparèixer acompanyat de membres del seu govern. // FOTO: M.G.

Un projecte modificat de fa més de 15 anys
El parc eòlic Fatarella Nord, 
promogut per l’empresa Cop-
cisa Elèctrica, és la modifica-
ció d’un projecte en tràmit 
des del febrer del 2000. S'hi 
preveu la instal·lació de 10 
molins que generaran un total 
de 45 megawatts, mentre que 
l’anterior projecte, del 2003, 
constava de 33 molins amb una 
potència màxima de 49,5 me-
gawatts. Per tant, 15 anys des-
prés, la promotora ha decidit 
continuar amb la tramitació 

del parc, però adaptant-lo a la 
tecnologia d’aerogeneradors 
disponible actualment i també 
aprofitant la subestació de la 
línia d’evacuació fins a Maials. 
Amb tot, com que el projecte 
anterior no va obtenir l'auto-
rització ambiental, el projecte 
requereix d’una avaluació am-
biental. El parc es localitza en 
un 60% dins de la zona d’im-
plantació condicionada, i en un 
40% en una zona compatible 
per a la implantació de l’ener-

gia eòlica. La situació geogrà-
fica és al nord del terme, en 
els paratges dels Tossalets i de 
les Cometes La documentació 
aportada no concreta el model 
de l’aerogenerador que es vol 
instal·lar, però sí les seues ca-
racterístiques genèriques. Se-
ran 10 molins amb una potèn-
cia nominal de 4,5 megawatts, 
amb una alçada de 170 metres i 
una alçada de punta de pala de 
243 metres. El rotor tindrà un 
diàmetre de 145 metres.  

G.M. / S.A. / C.B.
GANDESA / LA FATARELLA
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Les entitats de la Terra Alta reclamen 'fets' i 'responsabilitat política'
La Plataforma en Defensa de la 
Terra Alta i l'Ateneu Popular 
La Pastora han exigit al Govern 
català accions immediates per 
renegociar la ubicació de nous 
parcs eòlics a la comarca. Este 
era un compromís adquirit, a 
principis de gener, en una reu-
nió celebrada pels moviments 
socials amb les administracions 
locals i amb el president de la 
Generalitat, Quim Torra, i la 
consellera d'Empresa, Àngels 
Chacón. Però només tres set-
manes després, la Plataforma 
en Defensa de la Terra Alta i 
l'Ateneu Popular La Pastora van 
denunciar el silenci del Depar-
tament. A més, també van ma-

nifestar la seua preocupació per 
la tramitació d’un nou parc eòlic 
a la Fatarella. A banda, van ad-
vertir que l'oposició política a la 
massificació eòlica de la comar-
ca no hauria de servir “d'arma 
electoral”, i van reclamar que 
es compleixin els acords de la 
moció que es va aprovar el pas-
sat 20 de desembre, per blindar 
la comarca davant de noves im-
plantacions eòliques. 
Una de les portaveus de l'Ate-
neu Popular La Pastora, Pili 
Sanmartín, va reclamar "fets i 
responsabilitat política". Així, 
va demanar a tots els grups polí-
tics que van votar la moció con-
trària a la instal·lació de nous 

parcs eòlics que mostrin públi-
cament “el rebuig” a una quarta 
central projectada a la Fatarella. 
I a l'Ajuntament, informació so-
bre la tramitació i les caracterís-
tiques d'este parc eòlic. Les dos 
entitats socials de la Terra Alta 
lamenten que amb estos projec-
tes es “menyspreï” la feina que 
s'ha fet les dos últimes dècades 
per fixar una economia basada 
en l'agricultura, la viticultura, el 
turisme i el tercer sector.  

Paladella critica 'l'enganyifa' èolica
 L'alcalde de Batea assegura que el govern autoritzarà 

els quatre parcs eòlics després de les municipals
 Demana la dimissió del regidor de CiU, del president 

del consell de la Terra Alta i del delegat de la Generalitat

L’alcalde de Batea, Joaquim Pa-
ladella, va denunciar el doble 
discurs del PDeCAT en la polè-
mica sobre la massificació eòlica 
de la Terra Alta. L'11 de febrer, 
entrevistat a Canal 21 Ebre, va 
assegurar que el govern no ha-
via trucat a l’adjudicatària Gas 
Natural per renegociar o reu-
bicar els parcs eòlics de Batea, 
Vilalba dels Arcs i la Pobla de 
Massaluca. Segons Paladella, la 
Generalitat s’espera a després 
de les eleccions municipals per 
autoritzar els tres projectes de la 
Zona de Desenvolupament Prio-
ritari (ZDP) de la Terra Alta. 
En este sentit, l’alcalde va dir 
que el regidor de CiU de Batea, 
Joan Batista Suñé, va signar el 12 
de juliol un document de mutu 
acord, pel qual autoritzava la 
instal·lació d’aerogeneradors en 

una finca pròpia. A més, va re-
cordar que Suñé també és con-
seller del PDeCAT al Consell 
Comarcal de la Terra Alta, on 
després va votar una moció en 
contra de la massificació eòlica. 
Per això, Paladella va demanar 
la dimissió del regidor de CiU, 
però també del president del 
Consell Comarcal de la Terra 
Alta, Carles Luz, i del delegat de 
la Generalitat, Xavier Pallarès.
Paladella va reiterar l’oposició 
de Batea a la construcció de més 
parcs eòlics, i va denunciar que 
la Terra Alta està vivint “una en-
ganyifa”. L’alcalde va insistir en 
què després de les municipals 
la Generalitat tirarà endavant 
els nous projectes que va adju-
dicar a Gas Natural a través del 
concurs públic de les ZDP. "El 
que em dol és que s'enganye a la 
gent; hi ha països en què la gent 
dimiteix quan manteix, però 
aquí no", va lamentar Paladella, 
que va afegir-hi. "A la Terra Alta 

estem acostumats, i no sé com 
ens deixem enganyar, perquè ja 
ho sap tothom, que ens han en-
ganyat mil vegades". 
A banda, Paladella va recordar 
que el govern català va tramitar 

els parcs de la ZDP a través d’un 
pla especial d’Urbanisme, tot 
vulnerant l’autonomia munici-
pal. Segons Paladella, així volen 
obligar els alcaldes a donar la lli-
cència d’obres dels parcs.  

Un moment de l'entrevista de Paladella a Canal 21 Ebre. // FOTO: ARXIU C21.

Gustau Moreno
BATEA

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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La PDE, a Europa pel pla de conca
 El moviment social intervé a la Comissió de Peticions 

per reclamar un pla hidrològic adaptat al segle XXI
 El CAT anuncia que ha demanat una reducció de 

l'actual concessió del minitransvasament a Tarragona

La Plataforma en Defensa de 
l’Ebre (PDE) va intervenir el 21 
de febrer en una reunió de la 
Comissió de Peticions del Parla-
ment Europeu. Per quarta vega-
da des del 2012, la PDE va anar 
a Brusel·les per defensar la peti-
ció sobre el Pla Hidrològic de la 
Conca de l’Ebre. Així, la PDE va 
insistir en la importància d’im-
plementar les recomanacions 
de les institucions europees, i 
fer que l’Estat espanyol adapte 
la seua planificació hidrològica 
a les diferents directives euro-
pees. La portaveu de la PDE, 
Matilde Font, va demanar que 
la Comissió Europea face tot el 

que estiga a les seues mans per 
a adaptar els plans hidrològics 
espanyols al criteri modern de la 
planificació ambiental del segle 
XXI. Per la seua banda, l’exper-
ta en política d’Aigües de la Co-
missió Europea, Elisa Vargas, va 
respondre a la PDE que en breu 
es publicarà un informe sobre 
l’avaluació del Pla de Conca de 
l’Ebre, que tindrà en compte les 
recomanacions de la visita que 
un grup d’europarlamentaris va 
realitzar al Delta al febrer del 
2016, i que inclourà observa-
cions específiques. 
Després del debat al Parlament, 
la PDE també va mantenir una 
trobada de treball amb diversos 
eurodiputats, així com amb Me-
ritxell Serret, delegada del go-
vern de la Generalitat davant de 

la mateixa Unió Europea.

Ajust de la concessió
D'altra banda, el Consorci d'Ai-
gües de Tarragona (CAT) ha de-
manat un ajust de l'actual con-
cessió del minitransvasament a 
la Confederació Hidrogràfica de 
l'Ebre (CHE), davant la reducció 
dels consums i les dotacions de 
la indústria i els ajuntaments. La 
petició és per passar dels 100,27 
hectòmetres cúbics anuals a 
94,71. Les empreses industrials 
del Camp de Tarragona van con-
sumir l'any passat un 15% més 
d'aigua reutilitzada de les de-
puradores de Vila-seca i Tarra-
gona, i es va reduir un 14,43% la 
subministrada pel CAT. La pre-
sidenta del CAT i alcaldessa de 
Tortosa, Meritxell Roigé, afirma 

que les dades mostren que s’està 
realitzant una gestió eficient de 
l’aigua, i que l’objectiu és anar 
incrementant l’ús d’aigua reuti-
litzada.
Roigé també va explicar que el 
Consorci negocia amb la CHE 
que els pobles ebrencs de la 
conca deixin de pagar el cànon 
de l'aigua. També es posarà en 
marxa enguany, entre altres, el 
projecte per fer arribar aigua 
de l'Ebre a deu municipis de la 
Conca de Barberà, una actuació 
que aparca el polèmic pacte de 
Rialb, i que segons la PDE impli-
cava un transvasament. 
Un altre projecte que s’execu-
tarà a partir del 2020, després 
de la finalització del projecte 
Life+ ADMICLIM, és el trans-
port de llims generats a la planta 

de l’Ampolla i la seua dispersió a 
través dels canals de reg a les co-
munitats de regants per contri-
buir a evitar la subsidència del 
delta de l’Ebre. Però per al 2019 
està previst continuar aplicant 
el Pla Estratègic 2018-2021. Així, 
s’invertiran 9,3 milions d’euros, 
en el termini de dos anys. Desta-
ca la construcció d’un dipòsit re-
gulador al Vendrell i actuacions 
de seguretat com el soterrament 
dels autoportants des de l’Am-
polla a l’Hospitalet de l’Infant. 
Este 2019, el CAT commemo-
rarà els 30 anys d’inici del sub-
ministrament d’aigua arreu de la 
demarcació de Tarragona. Així, 
s’ha encarregat un estudi sobre 
l’impacte econòmic del CAT al 
territori, des de l’inici de l’ex-
plotació l’any 1989.  

Cinta Bonet
BRUSSEL·LES / TORTOSA
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Solucions per protegir el Delta
 La ministra Ribera visita la zona de Riumar i 

defensa una estratègia integral contra la regressió
 La PDE i SEO/BirdLife denuncien que el mar es 

menja cada any una mitjana d'entre cinc i deu metres

La ministra per a la Transició 
Ecològica, Teresa Ribera, ha de-
fensat una estratègia integral per 
protegir i preservar el Delta de 
l’Ebre i el seu ecosistema. Ribera 
es va desplaçar el 4 de febrer fins 
a Deltebre, al nucli de Riumar, 
per comprovar in situ la regressió 
que pateix el Delta i els efectes 
reals del canvi climàtic a la zona, 
però també per deixar clar que 
cal anar més enllà d’actuacions 
puntuals, i fer una clara aposta 
per una estratègia completa. 
D'altra bandra, Ribera va afirmar 
que s’ha fallat a l’hora d’impulsar 
un treball conjunt que sumi tèc-
nics, sectors d’activitat, ciutada-
nia i ajuntaments. 
La ministra per a la Transició 
Ecològica també va desplaçar-se 

fins a la finca Bombita, on va re-
unir-se amb representants de 
l’Ebre i alcaldes del Delta.

Ajust de la concessió
Just el dia abans, membres de la 
Plataforma en Defensa de l’Ebre 
(PDE) i de SEO/Birdlife van rea-
litzar una acció per reclamar a les 
administracions solucinons per 
protegir del Delta. Amb fileres de 
banderes, van representar sobre 
la sorra de la platja el retrocés fí-
sic que sofreix el delta de l’Ebre 
cada any, una mitjana d’entre cinc 
i deu metres. Denunciaven així la 
regressió, i van demanara l’admi-
nistració que prengui mesures per 
buscar una solució a llarg termini. 
Tant des de la PDE com des del 
grup proteccionista asseguren 
que la regressió del Delta és a 
causa de l’onatge i, sobretot, per 
la retenció dels sediments als em-
bassaments. Així, avisen que hi ha 

punts crítics com ara la platja de 
la Marquesa, o també la desem-
bocadura del riu a l’Illa de Buda, 
que retrocedeix uns disset metres 
cada any. Per a obtenir una solu-
ció, els col·lectius ecologistes pro-
posen diàleg i consens entre els 
diversos sectors, i que siguen els 
experts els que ho lideren. 
De la mateixa manera, preguntats 
sobre la visita que la ministra de 
Transición Ecológica feia al Delta 
l'endemà mateix, van assegurar 
que voldrien transmetre-li el pro-
blema sobre els cabals ecològics 
insuficients, que es revisi el pla de 
conca de l'Ebre, i que s’habiliten 
les partides necessàries per fer 
front als treballs.  

La visita de la ministra a Deltebre. // FOTO: SUBDELEGACIÓ.

Cinta Bonet / Míriam Gavaldà
DELTEBRE

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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Xavier Faura proposarà la crea-
ció d’un institut-escola al nucli 
urbà de Tortosa, per equilibrar 
l’oferta en educació secundària 
obligatòria als dos marges del 
riu Ebre. Entrevistat a Canal 21 
Ebre, el candidat d’ERC-Tortosa 
Sí va matisar que això no supo-
sa construir un nou edifici, sinó 
aprofitar les instal·lacions d’al-
gun centre de primària públic 
amb espais disponibles. Així, va 
apuntar que l’escola del Temple 

és una de les opcions a tenir en 
compte. El 2009, l’Ajuntament 
va cedir els terrenys a la Gene-
ralitat per construir l’anomenat 
tercer institut al pla parcial Tem-
ple Sud. Però Faura va advertir 
que no és partidari de fer un nou 
edifici: per motius demogràfics i 
també per una qüestió d’optimit-
zació dels recursos. 
Quant a possibles pactes per as-
solir l’alcaldia, Faura va dir que 
ERC-Tortosa Sí sortirà “a guan-
yar les eleccions”. El candidat va 
afegir-hi que està obert a parlar 
amb tothom, i només va insistir 
en què se li farà “molt difícil” 

seure al costat del PSC, pel seu 
suport a l’article 155 i per la situa-
ció dels "presos polítics".
Faura, que farà tàndem amb 
Maria Jesús Viña, presidenta 
d'ERC i portaveu dels republi-
cans a l'Ajuntament, ha fet oficial 
la seua renúncia com a degà del 
Col·legi d’Advocats i Advocades 
de Tortosa, per dedicar-se ple-
nament a la campanya. Si arriba 
a l’alcaldia, Faura va avançar que 
voldria tenir una dedicació “gai-
rebé plena”, i no va voler descar-
tar optar a altres càrrecs polítics, 
tant a Madrid com a Barcelona, si 
això és necessari.  

Junts per Tortosa serà la marca 
del PDeCAT per a les municipals 
del mes de maig. L’alcaldessa de 
Tortosa i candidata, Meritxell 
Roigé, acompanyada de regidors 
i membres del comitè local, va 
presentar el 5 de març passat la 
marca que, assegura, respon a un 
projecte que vol sumar tothom 
per avançar com a ciutat. 
A més a més, Roigé també va afir-
mar que la marca també respon 
“a la unió que necessita el país” 
per superar la situació complexa 
que viu Catalunya. 
El passat diumenge 10 de febrer 
es va complir un any des que Roi-
gé va agafar el relleu de Ferran 
Bel al capdavant de l’alcaldia de 
Tortosa. Roigé va dir que vol con-
tinuar encapçalant el govern de 
la ciutat perquè, assegura, el seu 

equip i el projecte amb el qual 
treballen és el millor per Tortosa. 
Roigé també va avançar que 
Junts per Tortosa presentarà un 
equip per cadascun dels pobles 
del municipi, i que la candidatura 
incorporarà independents.. 

Farala Ventura a Campredó
Precisament, només tres dies 
després Roigé va anunciar que 
Farala Ventura liderarà la llis-
ta de Junts per Campredó a les 
eleccions. Ventura és educadora 
social, especialitzada en infàn-
cia i adolescència, i amb 29 anys 
ha participat en diverses entitats 
del poble. La nova candidata de 
Junts per Campredó va afirmar 
que vol treballar pel poble en 
equip, esforç i escoltant els seus 
veïns. Segons Roigé, Ventura re-
presenta la voluntat de sumar 
gent independent i que vol treba-
llar pel conjunt de la ciutadania. 
Actualment, l'EMD de Cam-

predó està presidida per Damià 
Grau, d'ERC, que fa quatre anys 
va imposar-se al candidat de CiU, 
Àngel March, substitut de Joan 
Sanahuja. Des de la Torre de 

Campredó, Roigé també va des-
tacar que el projecte de Junts per 
Campredó compta amb un equip 
jove, preparat i amb il·lusió per 
millorar la gestió del poble.  

MUNICIPALS 2019

Junts per Tortosa, la marca de Roigé
 L'alcaldessa optarà a la reelecció amb un projecte 

que busca 'sumar tothom' per fer avançar el municipi
 La jove Farala Ventura serà la nova candidata de 

Junts per Campredó per intentar recuperar l'EMD

Enric Roig va presentar el Llibre Roig. // FOTO: PSC.

Xavier Faura, a Canal 21 Ebre. // FOTO: C21.

Roigé i Ventura, durant la presentació de la candidata de Junts per Campredó. // FOTO: PDECAT.

El PSC enllesteix el Llibre Roig de Tortosa

Faura proposa un institut escola per al Temple

Tot just quan només faltaven 100 
dies per a les eleccions munici-
pals del 26 maig, el PSC de Tor-
tosa va presnetar el seu projec-
te de ciutat, “el Llibre ROIG de 
Tortosa”. El portaveu i candidat 
del PSC, Enric Roig, va explicar 
que el projecte s’està elaborant 
amb les aportacions que els ha 
fet la ciutadania, i que s’acabarà 
perfilant a través de les quatre 
assembles previstes fins a meitat 

del mes de març. En este sentit, 
Roig va avançar que el projecte 
del PSC es basarà en la industria-
lització, la promoció econòmica i 
la creació d’ocupació. 
Els socialistes no renuncien a 
l’autovia A7, a la C12, a un tercer 
pont o l’impuls per a la construc-
ció d’un nou hospital al munici-
pi. Tampoc no volen renunciar al 
desenvolupament dels terrenys 
de Renfe, en desús des de fa anys. 

Roig també va dir que el projecte 
del PSC vol generar il·lusió per 
treballar, avançar, viure i gaudir 
de Tortosa. El candidat del PSC 
també va demanar pas al PDe-
CAT i ERC per “recuperar el li-
deratge i la capitalitat de Torto-
sa”. Segons Roig, el projecte del 
PSC també inclourà la creació 
de la regidoria d’Habitatge, fer 
un pla de voreres i remodelar la 
plaça d’Alfons XII.   C. Bonet.

Cinta Bonet
TORTOSA 

Gustau Moreno
TORTOSA

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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Carles Luz repetirà com a candidat 
del PDeCAT a l’alcaldia de Gan-
desa, després de dos mandats en 
el càrrec. Durant una entrevista a 
Canal 21 Ebre, Luz va dir que en 
els darrers mesos ha tingut alguns 
dubtes, però va destacar l’aposta 
pel seu equip, així com les ganes i 
la il·lusió per emprendre nous pro-
jectes. 
Aubà va valorar que durant este 
mandat s’han consolidat serveis 
com l’Arxiu Comarcal, la biblioteca 

o el viver d’empreses, però que ara 
cal realitzar projectes com la millo-
ra de l’accés a Gandesa per la C-43 
o la circumval·lació de l’N-420.
A més, Luz va detallar que l’Ajunta-
ment ha iniciat un pla de recupera-
ció de les cases antigues de Gande-
sa, amb l’objectiu de dinamitzar el 
nucli antic i generar habitatge. Un 
pla que el candidat del PDeCAT ha 
emmarcat en un projecte global de 
municipi que també busca aprofi-
tar l’empenta del món del vi, l’ús de 
la biomassa o la recuperació de les 
pastures.
Per la seua banda, el senador Mi-
quel Aubà va avançar en primícia, 

també a Canal 21 Ebre, la seua 
decisió de repetir com a candidat 
d’Esquerra a l’alcaldia de Gandesa. 
Aubà ja va ser alcalde de la capital 
de la Terra Alta entre els anys 1999 
i 2011, i afirma que té la il·lusió, la 
força i l’equip per intentar vèncer 
a Carles Luz. Amb tot Aubà ha as-
senyalat que esta serà la darrera 
vegada que es presenta a les muni-
cipals. 

L’alcalde d’Amposta i candidat 
a les properes eleccions muni-
cipals per ERC, Adam Tomàs, 
sortia a l’escenari de la Societat 
Musical La Unió Filharmònica 
acompanyat per l’exconseller de 
Justícia, Carles Mundó. Tomàs 
presentava així la seua candida-
tura a l’alcaldia, tot assegurant  
que vol "continuar amb el can-
vi" impulsat quatre anys enrere, 
quan va aconseguir derrotar CiU 
amb una majoria absoluta. 
De fet, Tomàs va recordar que és 
la primera vegada que afrontarà 
unes eleccions com a alcalde i no 
des de la oposició. Un privilegi, 
assegura, perquè pot oferir una 
bona visió de futur.  El candidat 
republicà va assegurar que té clar 
per on enfocar els projectes de la 
ciutat. A més, va explicar que  el 

proper mandat cal impulsar el 
nou pla de mobilitat d'Amposta, 
que hauria de sortir de l'opinió i 
la participació ciutadana. També 
va indicar que en estes eleccions 
treballaran per mantenir la majo-
ria absoluta, i va destacar que a la 
nova llista electoral hi haurà pocs 
canvis. 

Miró es ven com alternativa
Per la seua banda, Francesc Miró 
s’ha postulat com la principal al-
ternativa al republicà per ocupar 
l’alcaldia d’Amposta. El candidat 
del PSC va dir a Canal 21 Ebre 
que ell mateix i l’actual alcalde 
són els únics amb “aspiració, vo-
luntat, il·lusió i empenta” per li-
derar el govern de la capital del 
Montsià. En este sentit, Miró es 
va ofegir per pactar un govern 
municipal que vulga el bé del 
conjunt de la ciutadania, al mar-
ge del debat sobre la independèn-
cia. A més, Miró va parlat sobre 

les opcions de trencar la majoria 
absoluta d’Esquerra. Segons el 
candidat del PSC, a Amposta mai 
li han anat bé les majories abso-
lutes, ni fa uns anys amb CiU ni 

ara amb Esquerra. "És molt ne-
cessari que a l'Ajuntament d'Am-
posta hi hagi més de dos partis al 
govern, perquè seran dos visions 
diferents", va dir Miró, que va 

apuntar que dos grups municipal 
podrien "complementar" els seus 
projectes de municipi. De fet, va 
apostar per un govern amb més 
partits o de consens". 

MUNICIPALS 2019

Tomàs reclamarà 'continuar el canvi'
 L'alcalde afirma que durant la campanya treballaran 

per mantenir la majoria absoluta d'Esquerra d'Amposta
 El candidat del PSC respon que 'a Amposta mai li han 

anat bé les majories', i proposa un govern de consens

Ivan Romeu va ser entrevistat a Canal 21 Ebre. // FOTO: ARXIU C21.

Carles Luz i Miquel Aubà. // FOTO: C21.

Un moment de la presentació d'Adam Tomàs com a candidat a la reelecció. // FOTO: ERC-EA.

Romeu diu que és 'temps de sumar' a Alcanar

Luz i Aubà tornaran a enfrontar-se a Gandesa

Ivan Romeu ja és oficialment el 
candidat de Junts per Alcanar, les 
Cases i Alcanar Platja. L'actual 
portaveu del PDeCAT a l’Ajun-
tament havia presentat la única 
candidatura a les primàries. Ro-
meu ha valorat que les munici-
pals d’enguany seran anormals, 
ja que coincideixen amb les eu-
ropees i es faran un mes després 
de les espanyoles. Per tant, caldrà 
remarcar que el que està en joc és 

el projecte de municipi. 
Amb tot, el candidat de Junts per 
Alcanar va insistir en què els ac-
tuals són “temps de sumar”, i va 
parlar de “colideratge” al costat 
d’altres agents polítics. De fet, el 
principal rival a batre per Romeu 
serà el republicà Joan Roig, que 
és alcalde d’Alcanar des que a l’oc-
tubre passat Alfons Montserrat 
va renunciar al càrrec. L’actual 
portaveu del PDeCAT va desta-

car que durant el mandat han fet 
una oposició constructiva, tenint 
en compte que Esquerra gaudia 
de majoria absoluta. Segons Ro-
meu, el municipi ha d’apostar per 
la diversificació econòmica i per 
àmbits com el turisme, per afavo-
rir la implantació de cadenes ho-
teleres i l’atracció d’empreses. De 
fet, va dir que calen alternatives a 
la forta crisi de la citricultura.  
G. Moreno.

Míriam Gavaldà / Gustau Moreno
TORTOSA 

Gustau Moreno
GANDESA

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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Falcó (ERC) ofereix continuïtat a l'Aldea
 L'actual primer tinent d'alcalde agafa el relleu de Dani 

Andreu i aposta per una candidatura amb més regidors
 En canvi, el jubilat Guzman Sech se suma al projecte 

de Xavier Royo, que ja va presentar Irene Negre

Simón Falcó serà el nou alcal-
dable per ERC a les eleccions 
municipals de l’Aldea. Falcó va 
presentar la seua llista el 22 de 
febrer, en un acte públic on hi 
van assistir nombrosos repre-
sentants del partit. Falcó, actual 
primer tinent alcalde de l’Aldea 
i que ha format part del govern 
municipal durant tres mandats, 
va presentar una candidatura 
electoral que va definir com a 
"continuista". 
Pel que fa al seu equip, l’alcal-
dable d'ERC va destacar que la 
majoria són regidors actuals, 
que han decidit continuar amb 
el projecte. De fet, Falcó va estar 
acompanyat de l’actual alcalde, 
Dani Andreu, qui va assegurar 
que aquest és un pas més d’un 
projecte "amb cos i ànima". A 
més, Andreu va definir Falcó 
com "una persona experimenta-
da i molt treballadora". 

A més, Andreu va explicar que 
no es presentava a la reelecció 
perquè les etapes s’han de tan-
car, i va assegurar que, entre 
altres coses, vol dedicar més 
temps a la família. Andreu con-
tinuarà vinculat a la vida social 
del poble i ja s’ha posat a dispo-
sició de qui el necessiti.

Junts per l'Aldea, l'alternativa
Per la seua banda, Guzman Sech, 
membre de l'Associació dels Ju-
bilats de l’Aldea, i cinc anys pre-
sident de la mateixa entitat, s’ha 
sumat al projecte de Junts per 
l’Aldea. Segons han destacat des 
de la formació, Guzman serà el 
referent per aportar la veu dels 
jubilats dintre la candidatura de 
Xavier Royo. De fet, Royo afirma 
que Sech representa a un col·lec-
tiu molt important per al projec-
te de Junts per l’Aldea per “can-
viar el poble”. També es mostra 
convençut que amb Guzman els 
jubilats i jubilades de l'Aldea se 
sentiran “molt ben representats 
donada la seva experiència i el 

seu bagatge”. Tancarà la llista 
Juan Pedro Linares, infermer 
i exregidor de l’Ajuntament de 
l’Aldea per candidatures inde-
pendents.
Fa uns mesos també es va anun-
ciar que Irene Negre se sumava 
al projecte de Royo. Exmilitant 

d’ERC i exmembre del secre-
tariat nacional de l’ANC, Negre 
serà la número dos de la can-
didatura de Junts per l'Aldea. 
Negre ha explicat que l'han con-
vençut el projecte i la transver-
salitat de la llista, amb persones 
de diverses ideologies, àmbits 

i sectors de l'Aldea, que es pre-
sentarà en societat en poques 
setmanes. La número 2 de Jun ts 
per l'Aldea també defensa que la 
població necessita un canvi, i ha 
apostat per la promoció econò-
mica aprofitant la seua ubicació 
com a porta del Delta.   

Un moment de la presentació de Simón Falcó com a cap de llista d'ERC a l'Aldea. // FOTO: C21.

M.G. / C.B. / G.M.
L'ALDEA

El PSC vol un centre de dia a l'antiga Lear
El nou candidat del PSC de Ro-
quetes, Ramon Martínez, propo-
sa instal·lar un centre de dia a les 
antigues naus de Lear, tenint en 
compte l’envelliment de la pobla-
ció. Durant una entrevista a Ca-
nal 21 Ebre, Martínez ha explicat 
que actualment l’únic ús que te-
nen les naus són per a les pràcti-
ques de tir dels Mossos d’Esqua-
dra, però que és quasi impossible 
que puga venir una empresa de 
les dimensions de l’antiga Lear.
L’actual portaveu i primer secre-

tari del PSC de Roquetes, Pere 
Romagosa, ha dit que la proposta 
va sorgir de l’agrupació local, per 
buscar una utilitat a les antigues 
naus. Segons Romagosa, hauria 
estat més fàcil atraure noves em-
preses si s’hagués fet la circum-
val·lació de l’eix de l’Ebre, ja que 
les naus haurien quedat al costat 
de la nova carretera. 
Per la seua banda, Martínez ha 
advertit que el municipi està 
perdent un centenar d’habitants 
cada any, i ha insistit en què l’eco-

nomia local està “trinxada”. El 
candidat aposta per potenciar el 
turisme familiar i les petites ex-
plotacions agràries.  A més, Mar-
tínez ha confirmat la incorpora-
ció de la jove Georgina Ebri com 
a número 2 de la candidatura del 
PSC.   G.M.

Ramon Martínez, a Canal 21 Ebre. // FOTO: ARXIU C21.

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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O FERRAN BEL va afirmar el 15 de febrer, 
en una entrevista que li féiem a Canal 21 
Ebre, que l’únic objectiu de Pedro Sán-
chez era poder fer un pacte de govern 
entre el PSOE i Ciudadanos. De fet, men-
tre estàvem fent el Primera Columna 
d'aquell dia, tots dos estàvem pendents 
de la compareixença en què el president 
del govern espanyol va anunciar la data 

del 28 d'abirl. Segons va dir l'exalcalde 
de Tortosa i actual diputat del PDeCAT, 
Sánchez estava rebent pressions perquè 
es fes l’acord amb Ciudadanos, i per això 
es va trencar el diàleg del PSOE amb els 
independentistes, tot i que aquell dime-
cres a la nit i dijous al matí sembla que la 
cosa estava mig feta. En este sentit, Bel 
va advertir que un pacte dels socialis-

tes amb el partit d’Albert Rivera podria 
suposar l’aplicació d’un segon 155, o bé 
de polítiques negatives per a Catalun-
ya. Bel, que hauria preferit un superdiu-
menge per una qüestió de racionalitat, 
va valorar que la data del 28 respon als 
interessos personals de Sánchez. Però 
poques hores després, Ciudadanos va 
dir que no pactarà amb Sánchez.  G.M.

Bel apunta a un pacte entre PSOE i Ciudadanos

OPINIÓ

MANEL ZAERA

INFORMÀTIC

I MÚSIC

HEU VIST algun mitjà de comu-
nicació no català que faci un se-
guiment en directe del judici als 
presos polítics catalans? Pregun-
ta retòrica. Ja us dic que ni TVE, 
ni Telecinco, ni Antena 3, ni cap, 
no estan emetent en directe els 
judici, malgrat que es diu que és 
el judici més important de la his-
tòria de la democràcia espanyo-
la. Ana Rosa Quintana i Susanna 
Griso no van tenir cap problema 
de fer un seguiment excessiu i 
morbós de la tragèdia del xiquet 
de dos anys que va caure en un 
pou. Ara, però, el judici sobre 
l’amenaça més gran a la demo-
cràcia no el segueixen amb el de-
tall que se suposa que haurien.

SI AQUESTES setmanes els es-
pectadors de TVE o de les tele-
visions privades, en compte de 
rebre notícies ja cuinades sobre 

l’esdevenir diari del judici han 
intentat veure TV3 en directe 
per Internet -que dubto que sigui 
així, en general-, hauran pogut 
comparar què se’ls compta del ju-
dici i què ha ocorregut realment 
al Tribunal Suprem. Si haguessin 
pogut veure els espectadors es-
panyols el judici en directe per la 
televisió, sobretot per la pública, 
hauria estat un gran exercici de 
transparència i de voluntat d’in-
formació a la ciutadania. Però no 
ha estat així i la gent no ha pogut 
veure les declaracions de perso-
nes que porten més d’un any a 
la presó de forma preventiva per 
uns fets que no s’ha demostrat 
que siguin delicte, per posar ur-
nes, acusades de rebel·lió. Perso-
nes que tenen família, que paga 
injustament aquesta situació. A 
certs mitjans, tertulians i polítics, 
la vessant humana del cas no els 

importa.

ELS MITJANS estan en pre-
campanya, com els partits. No hi 
ha gaires referències dels polítics 
que s’autoanomenen constitucio-
nalistes cap al judici. Estan ocu-
pats d’acusar Sánchez de pactar 
amb colpistes, de llençar merda 
sobre Catalunya. Rivera amenaça 
d’imposar el castellà com llen-
gua vehicular a l’ensenyament, 
posa en dubte la professionalitat 
dels treballadors públics cata-
lans, amb la intenció d’estendre 
l’alta inspecció educativa arreu. 
Casado dona lliçons a les emba-
rassades perquè tinguin clar que 
si governa reformarà la llei sobre 
l’avortament. I així passen els 
dies, i com si a Madrid no esti-
gués passant res d’important.

ELS PRESOS polítics són jut-

jats al mateix lloc on van jutjar 
el govern català de 1934 per ha-
ver declarat la independència de 
Catalunya. Això em fa pensar en 
les afirmacions del ministre Bo-
rrell a Ginebra en les quals rela-
ciona, sembla que seriosament, el 
nacionalisme català dels anys 30 
amb la Guerra Civil. Es refereix 
als fets d'octubre de 1934? S'ali-
nea amb les tesis dels que neguen 
la memòria històrica i culpen 
Companys de l'aixecament? Els 
seus companys de partit callen, 
igual que han callat quan, tam-
bé a Ginebra, ha vingut a dir que 
els presos polítics que estan sent 
jutjats al Suprem poden saludar 
familiars i amics sense proble-
ma, quan durant la dictadura no 
haurien pogut. I és que "esto con 
Franco, no pasaba"... Faria grà-
cia si aquesta gent no portés més 
d'un any a la presó.  

El judici més important 
de la democràcia

Espanya, una bèstia ferida de mort

ANTON MONNER

HISTORIADOR 

I CRONISTA DE 

GANDESA

CATALUNYA sempre ha perdut 
davant Espanya, durant els tres-
cents de la pèrdua de jurisdicció 
com a nació independent. La his-
tòria es repeteix una i altra vega-
da. Quan els reis d’Espanya ho 
eren de Catalunya, però les nos-
tres Corts legislaven i dictaven 
les lleis, la corona assumia allò 
que els diputats resolien. Així Pau 
Claris proclamà la primera Repú-
blica Catalana el gener del 1641 i a 
darreries de febrer moria enveri-
nat. El poble català, mitjançant el 
parlament i el seu president, de-
nunciaren els impostos que havia 
de pagar, fruit de la corrupció del 
vàlid reial conde-duque Olivares. 
I de forma periòdica s’han anat 
repetint les discòrdies entre Ca-
talunya i Espanya fins els nostres 
dies. 

ARA les circumstàncies han can-
viat. Espanya és un estat integrat 
dins Europa i un país democràtic 
diferent a les dictadures nascu-
des d’un cop d’estat o dels "pro-
nunciamentos". Vet aquí la di-
ferència, entre les dictadures i la 
democràcia actual. Malgrat això 

el rei, el president del govern i el 
ministre Borrell han de vendre al 
món que Espanya és una demo-
cràcia consolidada, amb divisió 
de poders. 

PERÒ L'ESPANYA d’avui pateix 
una esclerosi sense precedents 
amb escàndols un rere l’altre que 
la desacrediten davant el món. El 
PP està enviscat per la corrupció 
i acusat d’organització criminal. 
L’excomisari Villarejo, en destapa 
de nous que escandalitzen a to-
thom. Des de la llotja del Real Ma-
drid, s’acordaven construir au-
topistes innecessàries, aeroports 
que no mai han aterrat avions 
comercials, palaus de justícia que 
mai han funcionat, entre altres 
obres de cost milionari. Cada any 
s’espolien d’Espanya 90.000 mi-
lions d’euros a paradisos fiscals. 
L’atur espanyol és un dels més 
elevats d’Europa. L’endeutament 
de l’Estat s’incrementa continua-
dament. Els bancs, des del poder 
estatal s’han beneficiat de milers 
de milions per finançar-los, des 
del poder judicial se’ls afavoreix 
amb les hipoteques i continuen 

desnonant desgraciats que no po-
den pagar crèdits o lloguers. Pisos 
i blocs expropiats que es venen a 
fons voltors estrangers per multi-
plicar beneficis. Els tribunals, se-
gons el whatsap del senador Co-
sidó, estan dominats pel darrere, 
pel partit més corrupte d’Europa. 
La monarquia espanyola, parla de 
llei i de Constitució pel bon ente-
niment de la ciutadania però pren 
part al costat d’aquells que la llei 
se la fan a la seva mesura. Els 
tres poders de l’estat democràtic 
estan en fallida tècnica, amb la 
complaença d’una premsa ami-
ga que alimenta la confrontació i 
l’anticatalanisme. 

L'ANTIGA dreta del PP, s’ha dis-
gregat entre Cs, PP i Vox tirant 
cada cop a postures extremades. 
Líders del socialisme espanyol, 
cada dia son menys socialdemò-
crates, com Felipe González, Gue-
rra o Borrell; abandonen l’ame-
ricana de vellut de la joventut i 
s’acomoden a la vida de portes 
giratòries i de sous substanciosos, 
fent possible l’enderrocament del 
president Sánchez, aliant-se als 

manifestants d’extrema dreta de 
la plaça Colón. A la vegada que  a 
l’estranger es ven Espanya com 
un estat democràtic de primer 
nivell, s’empresonen sense judici 
a dirigents de Catalunya per re-
bel·lions imaginàries i Vox, des 
de postures radicals contràries a 
la Constitució i a Europa, exer-
ceix d’acusació particular. Tot 
són despropòsits, contraris al que 
Espanya vol fer creure al món i 
símptomes d’un estat en descom-
posició que defensa a ultrança els 
privilegis, malgrat que tambaleja 
sense rumb. La debilitat l’esta-
bleixen en la irrenunciable “Uni-
dad de España”. Tenim eleccions 
al caure i Catalunya serà el centre 
del debat electoral d’uns i altres 
per atacar la insolidaritat d’una 
“región” que és culpable de tots 
els mals i l’excusa de tants des-
propòsits de l’Espanya actual. I 
per contra si no alliberen els pre-
sos polítics, tancats injustament 
i no s’estableix un diàleg clar, la 
democràcia espanyola restarà 
dubtosa arreu del món.  
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EL 16 DE MARÇ les enti-
tats sobiranistes  han con-
vocat una manifestació a 
Madrid, amb el lema "L'au-
todeterminació no és delic-
te". La convocatòria es fa tot 
coincidint amb la celebració 
del judici contra els encau-

sats per l'organització del 
referèndum de l'1 d'Octubre. 
Des de Tortosa sortiran au-
tobusos el mateix dissabte, 
a partir de les 7.30 del matí. 
El preu dels tiquets és de 40 
euros, i ja es poden comprar 
als punts habituals.
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L'impacte electoral dels 
parcs eòlics i de l'abocador

Perifèrics des de 
Barcelona i València

Enric Adell
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El jove alcalde de Paüls 
serà el candidat d'ERC 
de les Terres de l'Ebre a 
les eleccions europees 

que se celebren coincidint amb les 
municipals, el proper 26 de maig. 
L'acompanyarà a la llista l'ampos-
tina Daniela Gil.

L'escriptora és oficial-
ment la candidata de 
Primàries Tortosa a 
l'alcaldia del munici-

pi, després de les votacions que 
van fer-se el 23 de febrer passat. 
Menasanch va ser la més votada 
d'entre vuit precandidats.

En la seua última visita 
a les Terres de l'Ebre, 
des d'Ulldecona, el 
president de la Genera-

litat s'ha compromès a fer el que 
face falta per protegir les oliveres 
mil·lenàries, a través d'una nova 
llei o mitjançant un decret. 

Després de superar un 
càncer de testicle, el 
portaveu de la CUP-AE 
de Tortosa s'ha rein-

corporat a la política municipal. 
Cal agrair la naturalitat amb la que 
ha parlat de la malaltia en el seu 
retorn a l'Ajuntament.

Més de 400 persones 
van assistir a la VII Gala 
Taurina de Deltebre. Un 
nou rècord d'assistència 

que posa de manifest la vitalitat 
del món del bou a les Terres de 
l'Ebre, com va destacar el presi-
dent de l'agrupació.

POQUES VEGADES una notícia 
ha estat ben rebuda a una banda 
i a l'altra de la frontera adminis-
trativa que supsa el riu Sénia. I 
és que el Ministeri de Foment ha 
anunciat l'aprovació provisional-
ment l’expedient d’informació 
pública per al projecte d’am-
pliació i millora de la carretera 
N-238, que és la que va d’Ullde-
cona a Vinaròs. Tothom que haja 
utilitzat mai esta carretera, per 
la que actualment circulen uns 
9.000 vehicloes diaris -1.400 dels 
quals són vehicles pesants- podrà 
entendre que l’anunci al Butlletí 
Oficial de l’Estat (BOE) haja estat 
molt ben rebut per part dels po-
bles de la zona, que feia anys que 
reivindicaven la necessitat de fer 
una millora d'este tram. 

EN CONCRET, el projecte afec-
ta un total de 6,5 quilòmetres en-
tre l’N-340 i el peatge de l’auto-
pista. Així, preveu la millora de 
l’accés a Alcanar per la CV-101 i 
també de l’entrador a l’AP7 a Vi-
naròs. Amb estes obres s’amplia-
ran els dos carrils de 3,50 d’am-
ple, vorals d’1,5 metres i bermes 
d’un metre. Tot i que encara no 
hi ha data d’inici deles treballs, 
com a mínim este anunci suposa 
el pas previ per a la licitació de 
l’obra. 

TANT L'ALCALDESSA d'Ull-
decona, Núria Ventura, com l'al-
calde de Vinaròs, Enric Pla, han 
mostrat la seua satisfacció per 
l'anunci del Ministeri de Foment. 
I és que l'N-238 és un dels vials 
més important d'esta zona de 
cruïlla, ja que comunica Vinaròs 
amb Alcanar i Ulldecona. En este 
sentit, Pla no ha dubtat ha la-
mentar la falta de manteniment 
històric de les infraestuctures 
viàries estatals del nord de Cas-
telló, i ha destacat la receptivitat 
de l'actual govern espanyol per 
intentar revertir la situació. 

ÉS EL QUE ha passat, en carre-
teres i en altres àmbits, en un te-
rritori que és perifèric si es mira 
des de Barcelona o des de Valèn-
cia, i no parlem ja si el mirem des 
de Madrid. Les Terres de l'Ebre 
i el Baix Maestrat hem estat, du-
rant anys, el forat negre de les 
inversions dels respectius go-
verns autonòmics i del govern de 
l'Estat. Gairebé tots els partits de 
l'arc parlamentari han governat 
ja tant a Barcelona com a Valèn-
cia, i el nostre territori de cruïlla 
només l'han ubicat al mapa quan 
calia situar projectes que en al-
tres llocs no volien. O cada qua-
tre anys, cada vegada que venien 
eleccions.

EL DEPARTAMENT d'Empresa 
ja s'ha reunit amb representants 
de Naturgy, de Gas Natural Feno-
sa, per negociar la possible reu-
bicació dels tres parcs eòlics que 
l'empresa va obtenir per concurs 
públic de la mateixa Genearlitat 
a la zona de desenvolupament 
prioritari (ZDP) de la Terra Alta. 
En principi, les dos parts s'han 
emplaçat ara a analitzar la situa-
ció, i a buscar quines alternatives 
són viables per als tres projectes 
que havien de començar a cons-
truir-se durant el proper estiu a 
Batea, Vilalba dels Arcs i la Pobla 
de Massaluca. Això és perquè a la 
comarca s'ha vertebrat una forta 
oposició social i institucional en 
contra de la massificació eòlica, 
tot i que els projectes ja es troben 
en la fase final de la seua autorit-
zació administrativa.

DES DE FA uns mesos, l'actual 
govern català del PDeCAT i Es-
querra està compromès en inten-
tar aturar la construcció d'uns 
parcs que tant el Consell Comar-
cal de la Terra Alta com la majo-
ria dels ajuntaments han rebutjat. 
Però entitats com la plataforma 
de la Terra Alta o l'Ateneu Po-
pular La Pastora reclamen "fets 
i més responsabilitat política", 
i no han amagat el seu malestar 

després que s'ha fet públic que la 
promotora Copcisa està tramitant 
un quart parc eòlic a la comarca, 
la central de Fatarella Nord, amb 
10 molins més. De fet, les entitats 
tenen la sensació que el govern 
està guanyant temps, per evitar 
que el tema estiga calent abans de 
les eleccions municipals.

LA SITUACIÓ és molt semblant 
al que envolta la polèmica del 
projecte de l'abocador de residus 
industrials de Riba-roja d'Ebre, 
a la comarca veïna de la Ribera 
d'Ebre. Les últimes notícies són 
que la Generalitat i el Consell Co-
marcal han acordat crear un grup 
de treball jurídic per estudiar les 
"escletxes legals" per intentar 
aturar el projecte. Les conclu-
sions haurien de fer-se públiques 
en pocs dies, però des de la plata-
forma Ribera Digna també sospi-
ten que el govern ho fa perquè vol 
guanyar temps. Sobretot, després 
que la Diputació de Tarragona re-
butgés la moció d'ERC en contra 
de l'abocador, que el PDeCAT sí 
que havia votat a la Diputació de 
Lleida.  Després d'això, en el mo-
viment social desconfien de les 
bones intencions del conseller 
Damià Calvet, i tenen poques es-
perances en el que puga dir l'in-
forme jurídic que hauria de pre-

sentar-se el proper 12 de març.

TORNANT al primer tema, la 
realitat és que Gas Natural té la 
paella pel mànec, i que també 
Copcisa s'empara en una sen-
tència del Tribunal Superior de 
Justícia de Catalunya (TSJC) que 
permet reobrir expedients de 
centrals eòliques previstes en les 
ZDP. De fet, l'empresa ha de pre-
sentar ara tota la documentació 
ambiental, urbanística i elèctrica 
perquè la Generalitat li done el 
vistiplau o la rebutge. I això ha 
provocat una certa polèmica en-
tre el PDeCAT i Esquerra al terri-
tori, amb declaracions creuades 
entre els alcaldes de Gandesa i 
la Fatarella, respectivament. I és 
que el govern vol tenir en compte 
els seus compromisos amb el des-
envolupament d'energies reno-
vables, però també que els futurs 
projectes energètics tinguen el 
mínim impacte al territori. I quan 
parlem d'impacte també volem 
dir efectes electorals, i això també 
és aplicable al projecte de l'abo-
cador de Riba-roja d'Ebre. De fet, 
en els dos casos, el de l'abocador 
i l'eòlic, s'entreveu com a solució 
Tivissa, amb un dipòsit que es 
podria ampliar i també amb una 
ZDP que podria rebre els parcs 
que no volen a la Terra Alta.
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Tortosa, ciutat per a l'èxit educatiu

8 de març, avançar sense retrocedir

FA UN PARELL de mesos va 
tornar a obrir-se el debat “edu-
cació vs ensenyament” amb el 
canvi de denominació del De-
partament d’Ensenyament a 
Departament d’Educació. Des 
del meu desconeixement inicial 
no hi veia el perquè, però ara 
que estem concretant les actua-
cions necessàries per millorar 
la ciutat elaborant el programa 
amb què em presento com a 
candidat a l’alcaldia de Tortosa, 
sota les sigles ERC-Tortosa Sí, 
és quan he estat conscient del 
perquè del canvi impulsat pel 
conseller Bargalló. M’explico.

LA IDEA rau en les funcions 
que el nostre país li dona a l’es-
cola. Volem que l’escola només 
ensenyi o, per contra, volem 
que l’escola també eduqui? O 
fins i tot, necessitem com a so-
cietat que l’escola eduqui? Hem 
de reservar exclusivament a la 
família l’educació en valors cí-
vics i ètics i que l’escola no hi 
entri? La resposta la trobem en 
el que necessita la societat, i és 
que surtin persones formades i 
no només persones que tinguin 
coneixements. La nostra pro-
posta gira al voltant de crear co-
hesió social a l’aula i la igualtat 
d’oportunitats per així afavorir 
l’èxit educatiu. I aquesta cohe-
sió social i igualtat d’oportuni-
tats, sota el paraigua de l’escola 

inclusiva, de garantia que tots 
els xiquets i xiquetes, noies i 
nois, tinguin l’oportunitat de 
seguir sent membres de les au-
les, necessita de la funció edu-
cadora dels i les nostres docents 
per poder reconduir males con-
ductes a l’aula sense haver de 
recórrer al càstig, eina que no 
canvia les actituds ni implica 
l’alumne en la seua educació.

CAL QUE el docent transmeti 
uns valors educatius bàsics per-
què l’alumne, davant d’absència 
d’educació en aquests valors cí-
vics i ètics a l’aula és més vul-
nerable davant de determinats 
grups i col·lectius que imposen 
la seua ideologia i conducta, la 
qual cosa suposa una pèrdua de 
llibertats als nostres joves per 
la manca de diversitat de re-
ferents morals. Aquests valors 
són el centre del projecte edu-
catiu dels centres educatius, on 
entre altres podem citar: desen-
volupament integral de l’alum-
nat, educació en la participació, 
el respecte i la responsabilitat, 
foment de l’autonomia personal 

per capacitar l’alumne a pren-
dre decisions, integració de 
l’alumnat nouvingut per formar 
ciutadans arrelats en la nostra 
societat acollidora, col·labora-
ció amb les famílies pel que fa a 
l’educació dels seus fills…

UNA DE LES EINES exitoses 
per consolidar la convivència 
als centres educatius i també 
reduir l’absentisme a l’educació 
secundària és la creació d’insti-
tuts escola, on els alumnes estan 
escolaritzats dels 3 als 16 anys, 
cursant el segon cicle d’educa-
ció infantil, educació primària 
i educació secundària obliga-
tòria amb la continuïtat d’un 
mateix projecte educatiu i una 
mateixa direcció. El passat di-
lluns dia 11 el conseller Bargalló 
va anunciar que el curs que ve 
es doblaran el nombre d’insti-
tuts escola (I-E) que hi ha a Ca-
talunya, dels 28 d’aquest curs es 
passarà a 53 el curs 2019-2020. 
A les Terres de l’Ebre, malaura-
dament només se’n crearà un, 
a la població veïna d’Amposta, 
l’I-E Agustí Barberà.

A TORTOSA, una vegada més, 
li ha passat de llarg una opor-
tunitat per treballar la cohesió 
social, i és la creació d’un I-E al 
nucli urbà de la ciutat que equi-
libraria l’oferta en educació se-
cundària obligatòria (ESO) a les 
dues bandes del riu Ebre: a la 
banda esquerra amb un nou I-E 
i l’Institut Despuig, i a la banda 
dreta amb el ja existent I-E Da-
niel Mangrané al poble de Jesús 
i l’Institut Dertosa.

ARA ÉS EL MOMENT d’ana-
litzar les causes d’aquesta pèr-
dua d’oportunitat per poder 
corregir-la en el curs escolar 
2020-2021. La manca prèvia 
d’una planificació escolar a mig 
termini que reculli les neces-
sitats reals d’escolarització a 
l’ESO a la nostra ciutat d’acord 
amb les realitats d’espais als 
centres educatius ha impedit 
que les actuacions que ha realit-
zat l’actual direcció dels Serveis 
Territorials (ST) d’Educació a 
les Terres de l’Ebre hagin acon-
seguit el necessari consens de 
tota la comunitat educativa per 
a la creació d’un nou I-E.

Amb la confiança que ens do-
nareu els tortosins i tortosines, 
des del proper equip de govern 
de l’Ajuntament oferim als ST 
d’Educació la col·laboració en 
totes aquelles iniciatives que 

afavoreixin l’èxit educatiu, com 
la creació d’un nou I-E, així 
com l’impuls d’una formació 
professional que doni cobertu-
ra a les necessitats formatives 
que té el nostre territori per a 
la seua promoció econòmica, 
necessària per aconseguir una 
ciutat de què les tortosines i els 
tortosins ens sentim orgullosos.

AQUESTA col·laboració la fem 
extensiva als estudis universi-
taris que es poden cursar a la 
nostra ciutat, i en particular la 
URV, universitat referent a les 
nostres terres. Volem que el 
Campus Terres de l’Ebre ade-
qüi la seua oferta a les neces-
sitats reals del territori, que hi 
hagi una aposta de veritat pel 
campus i que guanyi autono-
mia pròpia front els graus que 
s’ofereixen a altres campus de 
la mateixa Universitat Rovira i 
Virgili.

CONTRIBUIREM a que l’ofer-
ta formativa de graus univer-
sitaris i postgraus assoleixi el 
més alt nivell. Farem de Torto-
sa el referent formatiu del sud 
de Catalunya amb l’objectiu 
de retenir el talent del jovent 
d’aquestes terres i gaudir amb 
l’enriquiment  de l’acollida d’es-
tudiants d’altres indrets.  

XAVIER FAURA

CANDIDAT D'ERC-TORTOSA SÍ

EN EL DIA Internacional de 
les Dones, 8 de març, els So-
cialistes creiem fermament en 
la defensa dels drets, la lliber-
tat, la seguretat de les dones i 
en les polítiques d’igualtat com 
instrument per millorar no so-
lament la vida de les dones sinó 
la de tota la ciutadania. No  pot 
haver-hi una societat veritable-
ment democràtica si no som ca-
paços d'eliminar els comporta-
ments i actituds masclistes que 
atempten contra les dones.  És 
per això que cal expressar d’una 
manera rotunda el compromís 
del conjunt de la societat amb 
les dones, per avançar cap a  una 
societat democràticament més 
justa i equilibrada en la presa de 
decisions  entre homes i dones.

ENS PREOCUPEN les recula-
des i retallades en les polítiques 
d'igualtat, com a conseqüència 
de no haver estat aprovats els 
Pressupostos Generals de l’Es-
tat del Govern de Pedro San-
chez per part dels partits inde-
pendentistes d’ERC i PDECAT 
que han prioritzat el procés 
independentista davant dels 

drets i el benestar de les perso-
nes. Amposta va rebre de l’Estat 
4.391,96 euros provinents dels 
fons dels programes dirigits a 
eradicar la violència de gènere 
pels ajuntaments catalans, i en-
guany no podrà beneficiar-se de 
l’augment considerable de més 
de dos milions d’euros a tota 
Catalunya.

ÉS NECESSARI assolir la in-
dependència econòmica de les 
dones per garantir la igualtat 
d'oportunitats reals amb un Es-
tat de Benestar fort (serveis per 
conciliar, polítiques socials...) 
i Llei Igualtat Laboral (bretxa 
salarial, sostre de vidre, asset-
jament sexual...) S’ha d’incre-
mentar l’ocupació femenina, 
especialment l’empoderament 
de dones emprenedores i llui-
tar contra la bretxa salarial amb 

programes específics d’empre-
nedoria en femení. 

A MÉS, treballem pel reco-
neixement i drets de qui fa les 
tasques de cura no remunera-
des, en la gran majoria dones, 
que cuiden persones depen-
dents, per tal que siguin recone-
gudes com a cuidadores no pro-
fessionals amb cotització per 
assegurar la merescuda pensió. 
En aquest sentit, ja vam presen-
tar a l’Ajuntament d’Amposta 
una moció en la que el govern 
local es comprometia a incen-
tivar la contractació laboral de 
les persones treballadores de la 
llar, finançant una part de l'alta 
a la Seguretat Social, mitjançant 
l’atorgament d’un ajut al con-
tractant.  S’ha de tenir una espe-
cial atenció a aquest col·lectiu 
tant important i que ve a signi-

ficar més d’un 6% de l’ocupació. 
Actualment, 27.000 persones a 
tota Catalunya no podran recu-
perar la seva cotització a la Se-
guretat Social per la falta de su-
port als pressupostos de l’Estat.

AIXÍ MATEIX, més de 7.000 
dones aturades catalanes de més 
de 52 anys ja no podran recupe-
rar el subsidi per desocupació, 
perduts pel govern del Partit 
Popular, i que ara el govern So-
cialista volia recuperar. 

DES DEL JUNY passat tenim 
un Govern feminista que, re-
collint l’esperit del 8M, situa la 
igualtat com un tema transver-
sal en la seva agenda. Un govern 
que la  defensa, garanteix tot allò 
aconseguit davant d’aquells par-
tits que pretenen eliminar-ho. 
No tolerarem ni un sol retrocés. 
El govern del PSOE ha activat el 
Pacte Contra la Violència de Gè-
nere, som el grup parlamentari 
que ho ha impulsat treballant 
amb els majors pressupostos 
per lluitar contra la violència 
masclista i que les dretes, junta-
ment amb els independentistes 

han impedit que sigui una rea-
litat.

TREBALLEM per reforçar el 
compromís amb el Pacte d'Es-
tat contra la violència de gènere 
i visió de gènere a la judicatura 
per finiquitar la violència que 
pateixen les víctimes per part 
de la Justícia patriarcal.

AQUÍ, a les Terres de l’Ebre, s’ha 
de promoure una gran manifes-
tació reivindicativa el mateix 
dia 8 de març,  animant als i les 
treballadores a sumar-s’hi. Per 
això li hem demanat a l’alcalde 
d’Amposta que lideri aquesta 
manifestació i no solament es 
limiti a fer un acte institucio-
nal, com una mesura més de 
conscienciació i sensibilització 
sobre la situació de discrimina-
ció de les dones, tant en l'àmbit 
laboral com en tots els àmbits 
de la societat, i des dels mitjans 
de comunicació fer-ne difusió. 
Així com també sumar-nos a la 
iniciativa dels  Sindicats majori-
taris (UGT i CCOO) de convoca-
tòria d'aturada laboral en el dia 
del 8 de març. 

FRANCESC MIRÓ

PORTAVEU DEL PSC D'AMPOSTA 

I CANDIDAT A L'ALCALDIA
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L'antic col·legi Sant Josep, una altra oportunitat
ÉS EVIDENT que poc a poc 
s’està veient com l’aposta per 
la rehabilitació dels edificis an-
tics i en desús ha de ser una de 
les puntes de llança de la nostra 
ciutat. Tenir més de 2.000 anys 
d’història ens ha deixat un lle-
gat que hem de saber aprofitar 
i transformar, deixant enrere la 
nostàlgia pessimista del famós 
“vam ser” per convertir-la en un 
“serem” gràcies a tanta història 
que tenim. De fet, a tot Europa 
l’avantguarda es troba sobretot 
en la transformació d’edificis 
vells que han quedat obsolets 
quan a usos però que continuen 
existint i cal saber aprofitar-lo. 
És una qüestió de sostenibilitat 
i també de singularitat tenint 
en compte que vivim en un món 
globalitzat i què les peculiari-
tats es posen cada cop més en 
valor. 

ÉS EN AQUEST context i pen-
sant en el futur que, des de Mo-
vem Tortosa, com venint dient 
des de fa uns anys, tenim clar 
que cal ser creatius i posar-nos 
a treballar a partir d’aquestes 
premises. Les nostres propostes 

de presentar la candidatura de 
Tortosa a Patrimoni de la Hu-
manitat per la UNESCO, avala-
da pel mateix Federico Mayor 
Zaragoza, la rehabilitació de les 
muralles i fortificacions, la com-
pra del Mas del Bisbe o la reha-
bilitació del Balneari del Porcar, 
que fa pocs anys volien destruir 
per fer-hi pisos, són alguns dels 
exemples de propostes que hem 
aportat al ple de l’Ajuntament, 
que primer s’han rebutjat però 
que finalment s’han iniciat, al-
menys en part. Idees fresques i 
en positiu que hem donat gene-
rosament a la nostra ciutat. 

ARA PERÒ, en volem llançar 
una altra, que portem fa temps 
treballant i que pensem que és 
altament interessant. Pensem 
que és l’hora de recuperar per a 
la ciutat l’antic col·legi de Sant 

Josep. És hora perquè l’edifici 
està cada dia més malmès – i 
sort en tenim de l’associació 
d’Amics dels Josepets que fa 
anys que lluita perquè no es de-
teriori del tot- atès que quan un 
edifici deixar d’estar en ús co-
mença a entrar en una decadèn-
cia irreversible si no s’actua. No 
ens pot passar com tants altres 
edificis que hem deixat perdre 
i, finalment, s’han hagut d’en-
derrocar o quan s’han inten-
tat recuperar els costos ja eren 
inassolibles. Però també és ara 
el moment perquè Tortosa entra 
en una nova etapa on es necessi-
ten noves idees i nous projectes 
de ciutat. Cal dinamitzar Torto-
sa, rellançar-la, després d’haver 
perdut 2300 habitants en els da-
rrers 10 any i d’haver-se esgotat 
molts projectes que van nàixer 
als anys 90 i 2000. Cal fer Tor-

tosa més atractiva i moderna, 
també de cara els joves. Oberta 
al país, amb una ambició sana, 
essent una ciutat mitjana però 
que pot molt més del que és ara. 
I l’antic col·legi de Sant Josep té, 
al nostre entendre, molts ingre-
dients per poder ser una peça 
clau en aquesta Tortosa del fu-
tur que somiem. 

DES DE MOVEM, a priori, 
veiem que l’edifici està situat 
estratègicament al costat de la 
muralla medieval del Rastre 
(de les més altes de la ciutat) 
així com als peus del fortí mo-
dern de Bonet. Ambdós mura-
lles que també hem de recupe-
rar i potenciar dintre del circuit 
que sempre hem defensat des 
de Movem Tortosa. Altrament 
l’edifici té una piscina exterior 
en un paratge gairebé idíl·lic, 
que pren valor després d’ha-
ver-nos quedat sense piscina 
d’estiu arran de l’infortunat i 
electoralista enderrocament de 
l’olímpica que existia fins fa poc 
a l’Estadi, havent-nos quedat 
sense una instal·lació d’aquest 
tipus. També, per altra banda, 

la nau que aglutina la residència 
dels operaris, amb molt bon es-
tat, podria esdevenir un alberg 
turístic de titularitat municipal, 
ideal en un indret com és el que 
es troba el col·legi. I de la resta 
de l’edifici, amb tot allò que en-
cara sigui recuperable, pensem 
que caldria crear un gran cen-
tre d’art contemporani, tenint 
en compte totes les disciplines 
existents i que ens potenciés 
com a ciutat en més referent en 
aquest sentit. Sales per a bucs 
d’assaig, sales diàfanes per a la 
creativitat artística i sales d’ex-
posició i de formació generarien 
un equipament de ciutat que po-
dria esdevenir un buc insígnia 
de la nostra ciutat. Segurament 
aquests usos o d’altres, sempre 
consensuats amb el món cultu-
ral i social, generarien una il·lu-
sió en molta gent i sobretot es-
perança perquè, com deia en el 
principi, Tortosa té molt de pas-
sat que hem de saber convertir 
en futur. Nosaltres ho tenim clar 
i continuarem movent la ciutat 
en aquest sentit. 

JORDI JORDAN

PORTAVEU DE MOVEM TORTOSA 

I CANDIDAT A L'ALCALDIA

Tortosa per treballar, necessitem indústria
ESTEM a menys de 100 dies 
de les eleccions del 26 de maig 
i els i les socialistes tenim clar 
el nostre Projecte de Ciutat: el 
Llibre ROIG de Tortosa. És el 
projecte que estem escrivint 
amb les aportacions que ens han 
fet tant els tortosins i tortosines 
que s’han apropat a nosaltres, 
en el dia a dia, en els Dies Rojos, 
o a través del web “redibuixem-
tortosa”. Així com els col·lectius 
i entitats amb els que hem par-
lat, que ens traslladat les seves 
aportacions. El nostre Projec-
te de Ciutat es fonamenta en 
un pilar bàsic i fonamental per 
nosaltres: el desenvolupament 
econòmic, la industrialització 
i la creació d’ocupació. Per-
què estem convençuts de que 
si Tortosa vol créixer necessita 
indústria, i si aconsegueix rein-
dustrialitzar-se, això aportarà 
ocupació i tornarà a situar la 
ciutat al lloc que es mereix i els 
nostres joves podran tenir feina 
i oci a la ciutat.

PER AIXÒ hem de crear les 
condicions oportunes per a por-
tar indústria a Tortosa. Tenim 
la base, però cal crear les con-
dicions. Per això, entre les nos-
tres propostes està la creació de 
l’Observatori de la Indústria, el 
Comerç, el Turisme i l’Ocupa-
ció. Una eina que ens permetrà 

avaluar la situació actual i crear 
aquestes condicions òptimes 
per atraure indústria, crear 
ocupació, potenciar el comerç i 
atraure turisme. No pot ser que 
una ciutat com Tortosa encara 
pateixi una greu despoblació 
industrial després de 12 anys. I 
en aquest temps ningú ha fet res 
des de que el govern de progrés 
impulsés el polígon Catalun-
ya Sud que, malauradament, es 
troba gairebé buit. Així mateix, 
nosaltres vam lluitar i vam tre-
ballar per instaurar la universi-
tat a Tortosa, la URV. 

I EN AQUEST 12 ANYS de go-
vern, CiU i republicans no han 
estat capaços de treballar per 
obrir noves oportunitats i rete-
nir els nostres joves. No podem 
permetre que els nostres joves 
hagin de marxar de Tortosa per-
què no troben feina ni oportuni-
tats. I tots dos partits són igual 
de responsables. I només acon-
seguirem la industrialització, 
la creació d'ocupació i retenir 
els joves si comptem amb les 

infraestructures necessàries i 
apliquem polítiques actives des 
de l’Ajuntament. He anomenat 
el Polígon Catalunya Sud com a 
infraestructura important per a 
la industrialització de Tortosa, 
però calen altres infraestructu-
res a les que no podem ni pen-
sem renunciar. Perquè són ne-
cessàries i imprescindibles per a 
que la gent tingui feina i es que-
di a Tortosa. Per això nosaltres 
no renunciem ni al tercer pont, 
ni a l’A7, ni a la C12. 

I A PARTIR d'aquest eix ver-
tebrador, el creixement indus-
trial, el nostre projecte s'es-
tructura en quatre grans eixos. 
TORTOSA PER TREBALLAR: 
per l’ocupació, el progrés i el 
desenvolupament econòmic. 
Fomentant l’accés de tothom al 
treball amb polítiques actives 
d’ocupació i en matèria educa-
tiva per generar oportunitats. 
TORTOSA PER AVANÇAR: un 
nou model de ciutat. Que avanci 
de manera equilibrada, soste-
nible, participativa, de progrés, 

solidària i inclusiva, que comp-
ti amb infraestructures i vetlli 
per l’equilibri. TORTOSA PER 
VIURE: una ciutat per a les per-
sones. Que tingui bons serveis, 
que vetlli pel seu espai públic, 
sostenible ambientalment, es-
pai de convivència i amb serveis 
públics de qualitat. TORTOSA 
PER GAUDIR: una ciutat inte-
gradora i igualitària. On els ciu-
tadans i ciutadanes aprofitin els 
espais per treballar, fer esport, 
aprendre, passar una bona esto-
na i participar.

AVUI em vull centrar en la Tor-
tosa per treballar, perquè per 
garantir una qualitat de vida i 
un benestar col·lectiu per a tota 
la població cal promoure el des-
envolupament econòmic, i per 
això cal fomentar l’accés de to-
thom al treball. Els ajuntaments 
hem de participar activament 
en la promoció econòmica i la 
creació d’ocupació amb políti-
ques actives. I això passa per 
treballar en matèria educativa 
per generar oportunitats en el 
mercat de treball i d’acord a les 
necessitats de les poblacions i 
l’evolució del mercat i que pos-
sibiliti una veritable relació uni-
versitat-empresa-ciutat. Amb 
aquestes polítiques per l’ocupa-
ció de qualitat i el creixement 
sostenible i inclusiu, ens pro-

posem atraure indústria i crear 
espais perquè la gent pugui que-
dar-se a Tortosa i garantir una 
qualitat de vida pel present i 
per a les properes generacions. 
En aquest sentit, a banda de 
l’Observatori de la Indústria, el 
Comerç, el Turisme i l’Ocupació 
algunes de les nostres accions 
seran apostar per la Concerta-
ció Territorial amb els sectors 
públics, privats i educatiu amb 
el programa “Activa’t Tortosa!”; 
consensuar la implantació de 
nous estudis universitaris amb 
la URV; impulsar la indústria 
agroalimentària; revitalitzar 
el comerç local i de proximitat 
amb 1 pla, 4 objectius, 40 mesu-
res i 200 accions; rellançar Fira 
de Tortosa i ExpoEbre; crear un 
nou model de dotació energèti-
ca als polígons amb energies re-
novables i promocionar la crea-
ció de clústers industrials.

TORTOSA ha de créixer, i per 
fer-ho necessita una indústria 
que vagi acompanyada de polí-
tiques actives en tots els àmbits 
per tal d’aconseguir els avenços 
necessaris per a que Tortosa 
sigui la veritable Ciutat de les 
Oportunitats, una ciutat acolli-
dora, amb expectatives per als 
joves i amb il·lusió per als grans. 
Encara som a temps! #Ara_Roig 
#Roig2019 

ENRIC ROIG

PORTAVEU DEL PSC 

I CANDIDAT A L'ALCALDIA
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 OPINIÓ

ISO 9001 

MANEL MASIÀ

CANDIDAT DE 

JUNTS PER 

AMPOSTA

RECONEIXEU aquestes sigles, 
oi? Qui ha treballat en empreses 
i entitats, segurament sí. Per als 
que no, us ho explico: són estàn-
dards de qualitat per certificar 
que els serveis donats o produc-
tes eleborats compleixen amb els 
requisits necessaris de qualitat. 
N’hi ha d’altres tipologies com els 
14000, que són per certificacions 
sostenibles, o els 37000, certifica-
cions de responsabilitat social. La 
veritat que està molt bé complir 
estàndards. Dóna seguretat. Però, 
i si per molta qualitat que es doni 
no serveix per a l’usuari o el ciu-
tadà. 

D'EXEMPLES, un munt: al 1975 
segurament el reproductor de ví-
deo BETAMAX de Sony complia 
tots el ISO, i tenia més qualitat 
d’imatge, però l’usuari no el va 
usar i va perdre la batalla comer-
cial contra VHS. Un exemple més 
actual, i que el poden entendre 
els millenials, és el SAMSUNG 

GALAXY NOTE que segurament 
passava totes les ISO però tenia 
un problema, li explotava la bate-
ria. Per tant, la gent no el compra-
va per por a patir un accident.

US POSO aquests exemples 
perquè al llegir la notícia que a 
l’Ajuntament d’Amposta s’han re-
novat les ISO 9000 a les àrees de 
Comerç i Turisme m’ha semblat 
una notícia de finals del 80. Hau-
ran tornat les hombreres? Loco-
mia torna a sonar per la ràdio? Bé, 
no cridem al mal temps, però se-
gurament als 80 hagués sigut una 
fantàstica notícia. Però, ara? 

FA MÉS de tres anys que miro i 
analitzo la feina del govern de la 
nostra ciutat. Objectivament, si 
això és una notícia destacable, si 
aquesta és una notícia destacable 
per al govern de la nostra ciutat, 
dóna ganes d’obrir un navegador 
web, teclejar atrapalo.com, "sólo 
ida"... Però no és el cas, el cas és 

de repensar la ciutat, el cas es 
d’adaptar el serveis a la gent, el 
cas és posar al ciutadà al centre de 
tot, el cas és fer forta la ciutat per 
a una següent crisi. Treballem, dia 
a dia, per a que no passi el que va 
passar amb la crisi de 2008, que 
la ciutat tenia moltes ISO però va 
caure en un pou del que encara no 
hem sortit. 

HEM DE FER una ciutat resis-
tent a qualsevol crisi. Que passa-
ria ara amb l’atur si de cop i volta 
la Generalitat no pogués donar un 
euro a plans d’ocupació? Doncs 
que passaríem fàcilment d’un 
13% d’atur a un 17% d’una manera 
ràpida. Que passaria si l’Ajunta-
ment hagués de baixar el capitol 
1, les nòmines, perquè no recapta 
prou? O si la gent no pogués pagar 
l'IBI tant alt perquè els sous són 
massa precaris? Sabeu què passa-
ria? Que cauria tot el sistema de 
favors, col·locació que ha generat 
el govern d’ERC, i que no busca 

l’eficiència de l’Ajuntament (per 
molta ISO que tingui)m sinó que 
busca, simplement vots.

PERTANYO a un partit polític, 
sí, però per a mi la política és una 
altra cosa, és el fer bé comú, ser-
vir a la gent i que la gent valori si 
el projecte ha estat ben fet o no. 
Em deia un empresari que a "Am-
posta hi ha hagut 4 anys de paràli-
sis, cal recuperar l’orgull i la mo-
tivació de fer coses grans". Potser 
no complirem cap ISO, o almenys 
no en farem notícia, però us puc 
ben assegurar que volem portar  
Amposta més enllà, al futur.  

Hi ha esperança amb un càncer, 
amb la nostra sanitat no ho sé
ESCRIC esta carta després 
d’haver superat un càncer. És 
una carta personal però també 
política. Personal per transme-
tre un missatge d’esperança, hi 
ha vida després del túnel com 
em van dir al rebre la notícia. 
Tot i les retallades i la mala ges-
tió (que veu la salut com un cost 
i no com un dret), tenim enca-
ra, un decent sistema de salut. 
Un sistema que en estos casos 
greus, actua amb celeritat, pro-
fessionalitat i amb bons recur-
sos. 

ÉS CERT que el meu càncer, 
testicular, tenia un millor diag-
nòstic que altres, però és fona-
mental compartir la malaltia 
amb el teu entorn, deixar-se es-
timar i tenir una actitud positi-
va. És difícil, però és la primera 
batalla abans de la quimioterà-
pia. Tenim uns tractaments que 
cada vegada són menys agres-
sius. Amb això no vull traure 
dramatisme a l’assumpte, és una 
malaltia greu amb un procés de 
tractament molt dur, però hem 
d’afrontar-lo amb valentia. Per 
una banda o altra ens tocarà, un 
de cada dos homes tindrà càn-
cer i una de cada tres dones. 

EN ESTOS MESOS algunes 

persones que em volien trans-
metre la seua estima em tracta-
ven com un condemnat a mort, 
perquè la paraula càncer té estes 
connotacions. Però una persona 
amb càncer, té més opcions de 
sobreviure que de morir, i si no 
ens diuen el contrari, amb esta 
esperança hem d’acompanyar el 
tractament i la persona malalta. 

TAMBÉ en el plànol personal 
m’agradaria destacar, perquè té 
un gran valor en moments tant 
durs, la gran qualitat humana de 
l’equip d’urologia de l’Hospital 
Verge de la Cinta, no es pot tenir 
millor tacte humà per tractar 
el tema. Un 10! Com les infer-
meres i infermers de l’hospital 
de dia del Sant Joan de Reus, 
sempre amb un somriure. I els 
conductors i conductores de les 
ambulàncies, sempre amables. 
Detalls i maneres que fan més 
suportable moments tan durs. 
Gràcies. 

PERÒ EL CÀNCER també 
m’ha permès conèixer mancan-
ces del nostre sistema sanitari. I 
vull aprofitar per denunciar-les. 
Perquè no invertir en sanitat 
i permetre que es deteriore el 
sistema públic hauria de ser un 
delicte. De fet, és un assassinat 
silenciós. I que ens pot afectar a 
qualsevol dels que no podem o 
no volem pagar una assegurança 
privada: 

-EL TUMOR me’l van trobar al 
setembre. Però al juliol vaig no-
tar un dolor a un testicle, era ja 
de nit i vaig pujar a urgències de 
l’HVC. En obrir la porta, hi ha-
via tanta gent esperant, que vaig 
pensar, a veure si demà no em fa 
mal. En el meu cas, em podria 
haver estalviat sessions o potser 
tota la quimioteràpia, i em pre-
gunte, a quantes persones els 
haurà passat el mateix? 

-A UROLOGIA han perdut un 
uròleg davant la passivitat de 

la direcció del centre. Un 25% 
menys del servei per atendre la 
mateixa població. Això és res-
ponsabilitat de la direcció de 
l’hospital. Per què no fa res per 
evitar que marxe qui ja està o 
vingue qui fa falta. I no és només 
a urologia. 

QUAN UN CONSELLER con-
seller/a, un alt càrrec polític o 
un alcalde rellevant tenen un 
problema no han d’esperar ni 
fer cues, passant per davant de 
totes nosaltres. Ells o elles no 
pateixen les conseqüències de 
la seua gestió o la del seu partit. 

-HE VIST itineraris en am-
bulància de persones malaltes 
que venien de la Ribera i havien 
de passar per Tortosa per arri-
bar a Reus o Tarragona, he patit 
esperes llargues per una am-
bulància després d’una sessió 
de quimioteràpia. Una empresa, 
que tot i treballar per l’admi-
nistració pública, precaritza les 
condicions de treball amb pràc-
tiques legals per reduir costos. 

-US ANIME a veure l’hospital 
Sant Joan de Reus. Un edifici 
colossal, desmesurat... A qui li 
interessaria fer una obra tan 
cara? I per un nou hospital a 

l’Ebre no hi ha diners? 

-LO DEL CAP del Temple no 
té nom. Ja ho van denunciar 
la federació d’associacions de 
veïns i veïnes de Tortosa. És un 
miracle que t’agafen el telèfon. 
Pots estar una hora esperant 
torn per una gestió de dos mi-
nuts. Si sol·licites cita amb la 
metgessa de capçalera tardaràs 
entre quinze diwwes i un mes. 
M’he trobat amb persones amb 
grip i febre que per fer la baixa 
o un justificant s’havien d’espe-
rar una hora per demanar cita, 
tornar dues hores més tard a la 
visita i esperar una bona estona 
per entrar-hi. I això amb febre. 

CREC PROFUNDAMENT en 
la sanitat pública. És un tresor, 
un dret... però ens l’estan ro-
bant. Poc a poc, deteriorant el 
servei. Als que ara ens diuen que 
per proclamar la independència 
cal ampliar la base social i su-
mar gent, els diria que deixen de 
fer discursets i des del govern, 
aposten per la sanitat pública, 
la de tots i totes, i deixen de 
maltractar-la. Amb polítiques 
socials reals és com podem am-
pliar eixa base.  

XAVIER RODRÍGUEZ

PORTAVEU DE LA CUP-AE 

DE TORTOSA
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Invertim per fer l'esport més competitiu

El Deltebre que estimem

FER ESPORT a Tortosa és, des 
de fa uns anys, més fàcil. To-
thom qui vol pot practicar al-
gun esport, ja sigui de manera 
federada a través de les desenes 
de clubs i entitats que hi ha a la 
ciutat, com de manera indivi-
dual i no competitiva, gràcies 
als equipaments de què dispo-
sem. L'exemple més clar és el 
que hem posat en marxa fa poc 
més de cinc mesos: el Win Com-
plex Esportiu. Un equipament 
que va molt més enllà d'una pis-
cina moderna i amb capacitat 
per acollir competicions de tota 
mena. Sinó que també permet 
la pràctica de la natació d'una 
manera lúdica apta per totes 
les persones, independentment 
de les seues condicions. A més 
de l'aigua, el Win posa a l'abast 
molts altres tipus d'exercicis 
físics, ja siguin de gimnàs com 
de classes dirigides. Un equi-
pament públic de qualitat que 
afavoreix la pràctica esportiva.

L'IMPULS que l'obertura del 
Win ha provocat a la zona es-
portiva s'ha vist complementa-
da recentment amb les actua-
cions que hem dut a terme a la 
resta d'instal·lacions de l'estadi. 

Una actualització de diversos 
equipaments que era necessària 
per adaptar el complex de Fe-
rreries a les necessitats dels 
esportistes. Una de les més des-
tacades és la renovació de tota 
la superfície de rodament del 
velòdrom, amb un lluent color 
blau. Es tracta d'un dels equipa-
ments esportius més singulars 
de Tortosa, i dels pocs exem-
ples que existeixen al conjunt 
de l'Estat espanyol. És per això 
que hi creiem i el motiu pel 
qual hem modernitzat la pista 
per poder acollir entrenaments 
i competicions ciclistes d'alt ni-
vell.

EL CAMP de futbol Josep Ote-
ro és un altre dels espais en el 
qual hem concentrat diverses 
millores. Començant per la 
graderia de tribuna, on hem re-
novat tots els seients i hi hem 
instal·lat 1.200 noves cadires. 

En breu, també recuperarem 
la graderia de general, afecta-
da per la construcció del Win, 
que quedarà reconstruïda quan 
finalitzen les obres tal com ens 
vam comprometre. El camp 
també ha renovat tota la il·lumi-
nació de les torres, incorporant 
la tecnologia LED que ens fa ser 
més eficients i generar un estal-
vi energètic. La mateixa tecno-
logia l'hem instal·lat, també, a 
la pista del pavelló poliesportiu, 
que també ha millorat substan-
cialment les prestacions. Altres 
actuacions se centren al túnel 
de vestidors del camp Josep 
Otero: d'una banda, amb els la-
vabos públics, que hem renovat 
completament, i de l'altra, amb 
els dos últims vestidors que 
quedaven per arranjar.

EN TOTAL, més de 235.000 
euros d'inversió, que sumats als 
464.000 de la segona fase del 

Win (amb l'ampliació dels ves-
tidors del Win per duplicar-ne 
la capacitat actual, la zona we-
llness i les quatre pistes de pà-
del), mostren com l'esport con-
tinua sent una prioritat per a 
aquest equip de govern.

PERÒ NO TOTES les actua-
cions estan enllestides: pos-
teriorment reconstruirem el 
talús exterior del velòdrom, 
replantant l'arbrat, i urbanit-
zarem l'entrada des de la plaça 
1 d'Octubre. En aquest punt, a 
més, s'hi instal·larà una de les 
noves àrees infantils de lleure. 
De la mateixa manera, en breu 
actuarem a la graderia supe-
rior del camp annex, per evitar 
els problemes que s'hi generen 
quan plou.

PERÒ ENCARA hi ha feina 
pel futur: haurem de dur a ter-
me nous projectes ambiciosos, 
com la construcció d'una nova 
pista d'atletisme que s'ajusti a 
la necessitat actual i futura dels 
atletes, que puguem disposar 
efectivament dels terrenys. Sa-
bem com i on situar-la, ara cal 
fer front a l'exigència que això 

suposa. També caldrà projectar 
un nou pavelló que faciliti la 
pràctica de molts clubs, una ac-
tuació sobre la qual ja hi estem 
treballant per fer-la possible.

TOTS ELS ESFORÇOS s'en-
caminen a millorar les ins-
tal·lacions per a la ciutadania 
de Tortosa, però també, a curt 
termini, amb la vista posada al 
juliol vinent. Aleshores Torto-
sa es convertirà en l'amfitriona 
dels World Sports Games, que 
faran vindre a la ciutat milers 
d'esportistes de tot el món, jun-
tament amb els seus acompan-
yants. Un esdeveniment que 
provocarà un important impac-
te econòmic a la ciutat i el te-
rritori, tota una oportunitat per 
projectar Tortosa a l'estranger, 
i a la qual convido una vegada 
més a la ciutadania a que hi par-
ticipi, perquè el seu rol com a 
amfitrions en serà clau.  

MERITXELL ROIGÉ

ALCALDESSA DE  TORTOSA

I CANDIDATA DE JXTORTOSA

JOAN ALGINET

CANDIDAT DE 

MÉS DELTEBRE-ERC

ÉS LEGÍTIM voler superar-nos 
cada dia, avançar. Sovint, sen-
se acabar de ser conscients de la 
direcció en què ho hem de fer, 
encara que tinguem dificultat 
per concretar objectius, terminis 
d’execució o aclarir quina és la 
decisió correcta que hem pren-
dre. Allò que, de veritat, importa 
és avançar.

PER AIXÒ mateix, és freqüent 
també que entenguem la progres-
sió sense mirar enrere, negant 
l’existència d’un passat llunyà, 
pròxim o fins i tot, present, vi-
gent, ara i aquí, perquè és ben cert 
que l’únic constant és el canvi. 

AMB TOT, obviar el passat, obli-
dar els nostres orígens, d’on ve-
nim, qui som, en definitiva, ens 
porta al no-res; ens conduix a 
viure una realitat imaginària que 
ens fa encara més vulnerables a 
qualsevol incident, circumstància 
o contrarietat per insignificant 
que sigue.

ÉS PER AIXÒ que sabem que 
és essencial que ens estimem a 

nosaltres mateixos i entenguem 
que la nostra realitat; la nostra 
existència és fruit o resultant de 
generacions anteriors: no som un 
punt i a part; som un punt i seguit.

SABEM QUE només ens sen-
tim segurs si mantenim vius els 
nostres lligams amb les nostres 
arrels; el nostre entorn immediat; 
la terra on hem nascut. Sabem, 
també, que la tendència natural 
és minimitzar els esforços per 
enfrontar-nos als reptes no supe-
rats; als punts foscos que totes les 
persones tenim, als problemes no 
resolts al seu moment i que arros-
seguem de per vida, si no hi po-
sem remei.

ESTA MATEIXA reflexió ens la 
fem totes les persones d’una o al-
tra manera; en un o un altre mo-
ment de la nostra existència, però 
no tothom la interpreta de la ma-
teixa manera.

NO FA MOLT, vaig llegir llegir 
a les xarxes uns comentaris que 
al·ludien que fer ostentació de la 
senzillesa significa justament el 

contrari: la pretensió –imagino 
que volien dir... La senzillesa, en 
este cas, no pot ser mai objecte 
d’interpretació. Simplement és o 
no és.

ÉS O NO ÉS perquè surt del cor; 
no és la ment la que busca deses-
peradament estratègies per a con-
nectar amb el públic, per arribar a 
la gent. No són imatges, personat-
ges o escenaris. Ni tampoc relats; 
són realitats, persones i paisatges. 
Són fets.

PER AIXÒ insistim a compartir 
amb les persones que ens escol-
ten, i amb tota la força, vitalitat 
i energia de què som capaços, 
l’enorme orgull que sentim de ser 
qui som; de ser d’on som. D’un 
poble dispers, urbanísticament 
complex, difícil de gestionar, 
també de cohesionar, però im-
mensament noble, autèntic, dis-
tintiu, carregat de dignitat, que es 
fa difícil de no estimar.

NOMÉS PRENENT consciència 
tots junts del que tenim, tal com 
és, sense disfresses ni maquillat-

ges, sabem qui som, perquè, en 
definitiva, el nostre Deltebre es-
timat som totes i tots en un; esti-
mar-lo és estimar-nos. 

DES DE LA DIVERSITAT, des 
de les diferència, des de la inter-
pretació lliure, individual de ca-
dascuna de les persones que vi-
vim en esta terra; des de la nostra 
veritat, aquella que viu dins nos-
tre i conviu des del respecte, amb 
la del costat, sumarem esforços, 
caminarem junts i arribarem on 
vulguem.

ESTE ÉS el Deltebre que, si ho 
voleu, farem!

PERQUÈ NOMÉS amb bases 
sòlides, fermes, reals, i per fràgil 
que sigue el terreny, cada passa 
endavant és garantia per afrontar 
la següent. 

ÉS DES D'AQUESTA perspecti-
va que defensem la capitalitat del 
Delta; des de l’equilibri i el pro-
grés; des de l’essència. Des de la 
veritat. 
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Els diversos grups municipals de 
l’Ajuntament de Tortosa han de 
reintegrar al consistori un total 
de 23.564,38 euros, per despe-
ses no justificades dels exercicis 
2015, 2016 i 2017. Segons un in-
forme de l’interventor signat el 
13 de novembre passat, el grup 
d’ERC és el que ha de retornar 
una quantitat més important a les 
arques municipals, de 10.565,78 
euros, en no haver pogut acredi-
tar totes les seues despeses. Tot 
seguit, el grup del PP ha de retor-
nar 6.928,76 euros; el de la CUP, 
3.712,19 euros; el de Movem Tor-
tosa, 2.011,79 euros, i el de CiU/
PDeCAT, 345,86 euros. En canvi, 
el del PSC és l’únic grup munici-
pal que no ha de retornar ni un 
cèntim de la seua assignació dels 
tres últims exercicis auditats.
L’assignació de dotacions econò-
miques als grups polítics muni-
cipals està regulada per llei. Una 
part de l’assignació és fixa per a 
tots els grups, però la resta depèn 
del nombre de regidors i regido-
res. Així, l’any 2016 no va rebre el 
mateix el grup de CiU/PDeCAT, 
amb vuit regidors (11.769 euros), 
que Movem Tortosa o Esquerra 
amb quatre cadascun (7.051 eu-
ros), el PSC amb tres regidors 
(6.874 euros) o la CUP i el PP 
amb un regidor cadascun (3.620 
euros). La seua comptabilitat 
està sotmesa al control i fiscalit-
zació de la intervenció munici-
pal, a partir de les factures o jus-
tificants de pagament. 

Els casos de PDeCAT i Movem
Un dels casos més cridaners és el 
del grup de CiU/PDeCAT, que ja 
en l’exercici del 2015 va justificar 
2.994,75 euros amb una factura a 
nom de l’empresa L’Espai Arqui-
tectura i Interiorisme. Es tracta 
d'una empresa d’arquitectura, 
interiorisme i mobiliari vincula-
da al marit de l'alcaldessa. Però 

la factura del 2015 és per treballs 
de disseny, gestió i manteniment 
de les xarxes socials del PDeCAT.
A l’exercici del 2016 hi ha fins a 
17 factures més a nom d’aquesta 
empresa d’interiorisme,  totes 
per conceptes com ara pla de 
màrqueting, posicionament en 
xarxes socials, estratègia comu-
nicativa, manteniment de xarxes 
socials, seguiment i anàlisi esta-
dístic en xarxes socials o liqui-
dació SEO. El global de despesa 
justificada aquell any puja fins als 
14.020,29 euros. 
A l’exercici del 2017, el PDeCAT 
va tornar a justificar despeses 
amb cinc factures més a esta em-
presa d’interiorisme, i totes per 
feines relacionades amb el posi-
cionament a les xarxes socials. 
En total, les cinc factures pugen 
a 10.648 euros. Això vol dir que 
sumant els exercicis del 2015, 
2016 i 2017, el grup de CiU/PDe-
CAT ha facturat fins a 27.663,04  
euros a l’empresa d’interiorisme, 
per justificar les seues despeses 
en xarxes socials.
D’altra banda, Movem ha justifi-
cat majoritàriament la seua des-
pesa dels anys 2015, 2016 i 2017 
amb factures pròpies de la seua 
activitat ordinària. És el cas del 
lloguer del local electoral que 
van obrir en un edifici de despat-
xos de la plaça Ramon Cabrera, o 
el disseny d’un butlletí del grup 
municipal, així com la renovació 
del domini movemtortosa.cat. 
També la impressió de 10.000 re-
vistes per al Sant Jordi del 2016, 
o de 2.000 flyers en color i do-
ble cara. Aquell any, també hi ha 
una factura a favor del Consell 
Comarcal del Baix Ebre, per la 
gestió i tramitació de l’assegu-
rança de la I Marxa Solidària de 
la Costa de Gener. L’any següent, 
la majoria de les factures són per 
subministrament elèctric, telè-
fon, la impressió de fulletons pu-
blicitaris i butlletins informatius, 
tot i que la despesa més impor-
tant continua sent el lloguer del 
local a la plaça Ramon Cabrera. 

TORTOSA ha presentat la tercera edició 
dels pressupostos participatius, una cita 
amb què l’equip de govern vol que la ciu-
tadania “participe en la gestió de la des-
pesa que es fa des de l’Ajuntament”. Com 
en l’edició del 2018, es destinaran 200.000 
euros: 15.000 per a Vinallop i els Reguers, i 
170.000 per a la ciutat de Tortosa. El perío-
de per presentar propostes és del 25 de fe-

brer  fins al 8 de març, mentre que el perío-
de de votacions s’allargarà del 29 d’abril 
al 5 de maig. Així les coses, les votacions 
no coincidiran ni amb la campanya de les 
eleccions generals, ni amb la de les muni-
cipals. De nou, la fira Expoebre tornarà a 
ser un dels punts de votació, amb el que 
s’espera una major i més àmplia participa-
ció de la ciutadania.   Albert Pascual.

Tercers pressupostos participatius

EL DESTÍ DELS DINERS PÚBLICS

Factures que colen i d'altres que no
 Els grups polítics de l'Ajuntament tortosí, obligats 

a retornar a les arques municipals més de 23.500 euros
 ERC i el PP encapçalen el rànquing, però sorprenen 

les despeses del PDeCAT a una empresa d'interiorisme

ERC: dinars de treball, trobades municipalistes
i campanya contra el monument franquista
El grup municipal d’ERC és 
el que més diners ha de retor-
nar, de les seues assignacions 
del període 2015-2017: més de 
10.500 euros per no haver po-
gut acreditar correctament 
totes les despeses. El primer 
exercici va justificar poc més 
de 1.200 euros, pel reparti-
ment d’un butlletí informatiu, 
la impressió d’una revista i una 
trobada municipalista a Saba-
dell. El 2016, els republicans 

van aportar factures de dinars 
de treball previs als plens mu-
nicipals, o per preparar una 
reunió amb l’ashores alcalde 
Ferran Bel. Però sobretot des-
taquen l’edició i repartiment 
d’un butlletí municipal, car-
tells, i 2.500 fulls amb motiu 
de la consulta sobre el monu-
ment franquista de la Batalla 
de l’Ebre, ja que ERC va fer 
campanya a favor de la retira-
da i museïtzació. El cost d’esta 

campanya va ser de 401,72 eu-
ros. Ja l’any següent, el grup 
republicà encara va justificar 
menys despeses, per desplaça-
ments a trobades municipalis-
tes, targetons i butlletins per 
un acte de partit. Va intentar 
justificar una aportació de 
4.800 euros a ERC, però l’in-
terventor no va acceptar-ho.  

Gustau Moreno 
TORTOSA

PP: cucaferes, calçotada i dietes 
i despeses electorals 'no justificables'
El grup municipal del PP és el 
segon que ha hagut de retor-
nar més diners. Amb un únic 
regidor, l’independent Xavier 
Dalmau, el 2015 va intentar jus-
tificar dietes de membres de 
la llista, així com despeses per 
conceptes com la megafonia 
mòbil o els díptics del programa 

de les municipals 2015, i també 
altres despeses electorals, que 
l’interventor considera “no 
justificables”. El mateix passa 
l’any següent amb despeses de 
llum, telèfon, el desplaçament a 
un acte oficial i fins a 592 euros 
de pagaments sense concepte, 
que l’interventor tampoc ac-

cepta. En canvi, sí el disseny i 
maquetació d’un calendari per 
1.748,45 euros. Finalment, el 
2016 es consideren no justifica-
bles despeses com una “calço-
tada” amb membres de la llista 
municipal, uns trofeus amb for-
ma de cucafera o un centres de 
flors per a difunts.  

PSC: números quadrats gràcies al partit
Els socialistes són l’únic grup 
municipal que no ha de tornar 
ni un euro de la seua assigna-
ció del període 2015-2017. Per 
aconseguir-ho, va presentar 

diverses notes de càrrec a favor 
del mateix PSC, amb un únic 
concepte: “cessió d’ús del local, 
aigua, llum, telèfon, fotocòpies 
i taques administratives d’as-

sistència”. Un mètode de justi-
ficació que l’interventor els ha 
acceptat com a vàlid.  

CUP: campanya contra el monument 
i acte a favor de les persones refugiades
Les despeses justicades del 
grup de la CUP són dels anys 
2016 i 2017. En primer lloc, des-
taquen les despeses relaciona-
des amb la campanya contra el 
monument franquista de Tor-
tosa: 242 euros pel lloguer d’un 

escenari desmuntable, i 983,39 
euros per la impressió d’un 
butlletí i 130 cartells. També hi 
són els desplaçaments del regi-
dor Xavier Rodríguez a troba-
des municipalistes de la CUP a 
Tàrrega, la Garriga o Sant Celo-

ni. El 2017, el grup cupaire tam-
bé va justificar la impressió de 
butlletins, punts de llibre, car-
tells i tiquets, així com un acte 
al Casal Tortosí en solidaritat 
amb les persones refugiades 
(728 euros).  
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Allau d'obres al final del mandat 
 L'Ajuntament de Tortosa prem l'accelerador per 

enllestir projectes com la nova plaça de la Catedral
 L'alcaldessa presenta millores a l'estadi municipal i 

també la nova reordenació de la zona del Club de Rem

Activitat frenètica del govern de 
Tortosa, per intentar enllestir di-
verses obres abans de la campan-
ya electoral de les municipals. 
Un calendari que es veu alterat 
per la convocatòria de les elec-
cions espanyoles del proper 28 
d’abril. Així, durant les darreres 
setmanes s'han presentat ac-
tuacions tan importants com la 
construcció de la nova plaça de 
la Catedral, la millora de les ins-
tal·lacions de l'estadi municipal 
o l'enderroc de l'edifici de l'antic 
Club de Rem, per posar només 
alguns exemples.
L’alcaldessa de Tortosa, Meri-
txell Roigé, va realitzar el 26 de 
febrer una visita a les obres de 
construcció de la nova plaça de 
davant de la Catedral. Roigé va 
recordar que l’actuació perme-
trà resoldre urbanísticament este 
punt del nucli antic, però també 
museïtzar i fer visitable les restes 
arqueològiques que expliquen la 
història de la ciutat. Amb un cost 
de 1,9 milions d’euros, la previsió 
és que les obres estiguin acaba-
des al mes de juny, segons Roigé.
Per la seua banda, l’arquitecte del 
projecte, Josep Camps, va deta-
llar que l’actuació es realitzarà 
en tres fases. 
En canvi, quant a la restauració 
de la façana de la catedral, l’al-
caldessa va afirmar que esta és 
una actuació “essencial”, però 
va deixar clar que el responsable 
de l'obra és el Bisbat, que segons 
Roigé ja hi està treballant. 
A banda, l'alcadessa també va dir 
que s’està acabant d’estudiar si 
el vial de la rambla Felip Pedrell 
que ha donar accés a Bítem i Ti-

venys quedarà al mateix nivell 
que la nova plaça de la Catedral.

Passeig d'escultures
El mateix dia, Roigé també va 
presentar el conjunt de quinze 
escultures planes que explicaran 
la història de Tortosa a través de 
diversos personatges. Inicial-
ment s’ubicaran al passeig de 
Ronda, però un cop acabades les 
obres previstes es distribuiran 
també al llarg del nou passeig 
del Castell. L’il·lustrador Igna-
si Blanch ha estat l’encarregat 
de dissenyar els dibuixos de les 
escultures, mentre que Òscar 
Cid és l’autor dels textos que les 
acompanyaran. El cavaller Cris-
tòfol Despuig, un grup de mo-
riscos, el metge Jaume Ferran 
Clua o el poeta Gerard Vergès 
seran alguns dels personatges 
que formaran part d’este conjunt 

d’escultures. El tinent d’alcalde 
de Turisme, Josep Monclús, va 
destacar que amb la combinació 
d’art modern i elements històrics 
es busca generar un impacte en el 
visitant. Les escultures tenen un 
cost de 42.000 euros, i l'actuació 
està inclosa en el Pla de Foment 
de Turisme de Tortosa. 

Obres a l'estadi
D'altra banda, Roigé va expli-
car que l’Ajuntament ha invertit 
més de 235.000 euros en diver-
ses millores a l’estadi municipal 
Josep Otero, que properament es 
veuran complementades amb la 
finalització de la segona fase de 
les obres del Complex Win Es-
portiu. En concret, s’ha renovat 
la rodadura del velòdrom, s’ha 
substituït l’enllumenat del camp 
de futbol Josep Otero i del pave-
lló amb tecnologia led, s’han ins-

tal·lat 1.200 nous seients a la gra-
deria del camp de futbol i s’han 
renovat els dos vestidors. També 
s’urbanitzarà l’accés a l’estadi i 
s’habilitarà un nou parc infantil a 
la plaça 1 d’Octubre.
A més, l’Ajuntament de Tortosa 
ha habilitat un aparcament en su-
perfície al camí dels Codonyers 
per als usuaris i cursetistes del 
Win Complex Esportiu. L’apar-
cament compta amb 83 places, 
disponibles per als que tinguen 
una targeta especial. De fet, el 
pàrquing no està tancat, però sí 
controlat per la Policia Local. 

Plaça del Club de Rem
Finalment, l'alcaldessa també ha 
anunciat en les darreres setma-
nes que les obres per reordenar 
l’espai on hi ha les instal·lacions 
de l’antic Club de Rem, al passeig 
del riu, començaran de manera 

imminent. Segons Roigé, hau-
rien d’estar enllestides a princi-
pis d’estiu. Els treballs, amb un 
pressupost de 97.000 euros, per-
metran donar continuïtat al pas-
seig de Ribera i enllaçar-lo amb 
l’avinguda de Lleida, afavorint la 
circulació en aquest punt. 
El redisseny inclou l’ampliació 
de la vorera del passeig amb més 
zona arbrada, mentre que el ca-
rrer Miquel Massip es convertirà 
en zona de vianants. El projec-
te inclou la urbanització d'una 
plaça que es dirà "del Club de 
Rem", en memòria de la presèn-
cia del club al centre de la ciutat 
durant 70 anys.   

La visita de l'alcaldessa a les obres de la nova plaça de la Catedral. // FOTO: AJUNTAMENT DE TORTOSA.

C.B. / G.M. / M.G.
TORTOSA

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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El portaveu del PSC a Tortosa, 
Enric Roig, ha denunciat el mal 
estat del drenatge del col·lector 
d'aigües pluvials de la C-12 al seu 
pas pel costat de la Via Verda a 
Tortosa. Segons Roig, la meitat 
este drenatge, de 500 metres de 
recorregut, s’ha enfonsat només 
tres anys després de les obres. 
Roig ha advertit que hi ha un risc 
clar per a les persones i que tam-
bé és un perjudici per als conreus 
de les finques properes. En este 

sentit, Roig ha demanat a l’Ajun-
tament de Tortosa i a la Genera-
litat que prenguin mesures. Da-
vant d’això, el portaveu del PSC 
també s’ha preguntat si s’ha d’ac-
ceptar un soterrament del tram 
de la C-12 entre l’EMD de Jesús 
i el pont del Mil·lenari. 

Licitació per trams
Precisament, en el ple ordina-
ri del mes de febrer, el portaveu 
del PDeCAT, Emili Lehmann, 
va negar que el proejcte de sote-
rrament de l'eix de l'Ebre estiga 
aturat. De fet, va assegurar que el 
govern català treballa per fer una 

licitació per trams. Lehmann va 
fer estes declaracions en respos-
ta a una moció del regidor del PP, 
Xavier Dalmau, que reclamava el 
desdoblament i soterrament de 
la C-12 al seu pas per Tortosa. Fa 
quatre anys, l’exconseller Santi 
Vila i l’exalcalde Ferran Bel van 
presentar el projecte del soterra-
ment de la C-12, valorat en 106 
milions d’euros.  

L’Ajuntament de Tortosa ha 
obert una nova convocatòria de 
subvencions per a la rehabilitació 
d’edificis al centre històric, que 
enguany passa dels 30.000 als 
60.000 euros. Poden acollir-se 
els propietaris de tots els barris 
del nucli antic que vulguen reha-
bilitar façanes, cobertes, fer re-
formes d’elements comuns dels 
edificis o obres d’accés i mobili-
tat. L’alcaldessa de Tortosa, Me-
ritxell Roigé, va explicar que no-
vament els ajuts poden cobrir el 
50% de l’obra amb uns màxims. 
Roigé va afirmar que la tasca rea-
litzada des de l’Ajuntament i la 
Generalitat per recuperar carrers 
i espais de la via pública, així com 
per instal·lar-hi equipaments ha 
estat important. Amb tot, va afe-
gir-hi que és molt necessària la 

implicació dels particulars, la in-
versió privada. Roigé ha detallat 
que en la darrera dècada s’han 
atorgat 350.000 euros en ajuts. 
Pel que fa al compromís adquirit 
pel conseller de Territori i Soste-
nibilitat, Damià Calvet, per a la 
millora del nucli antic, Roigé va 
assegurar que s’està treballant en 
determinar el conveni a tirar en-
davant. El període per sol·licitar 
les noves subvencions finalitza el 
30 de setembre. 

Auditoria de Movem
Per la seua banda, Movem Tor-
tosa, en col·laboració de diver-
sos arquitectes, ha realitzat una 
auditoria sobre l’estat dels 1.500 
habitatges del centre històric de 
la ciutat. Segons Movem, el 34% 
(529 edificis i solars on han cai-
gut cases) estan en un estat de 
degradació important i s’han 
d’enderrocar, el 26% (410 edifi-
cis) es troben en una situació pre-

cària i necessiten una rehabilita-
ció integral, mentre que només 
el 37% (576 edificis), es troben 
en bon estat. El portaveu de Mo-
vem, Jordi Jordan, va dir que 
estes xifres evidencien que les 
subvencions que s’han donat en 
els darrers anys són del tot insu-
ficients. Jordan també va carre-
gar contra l’equip de govern del 
PDeCAT i ERC per no abordar la 
problemàtica i no haver realitzat 
esta auditoria. A més,  va insistir 
que la rehabilitació de l’habitatge 
és un dels reptes de futur per a la 
ciutat. De fet, Movem ha tornat 
a proposar la creació d’una regi-
doria d’Habitatge, la masoveria 
urbana i la millora de les actuals 
subvencions. 

TORTOSA

Més ajuts per a la rehabilitació
 L'Ajuntament obre una nova línia de subvencions 

per afavorir la recuperació dels barris del nucli antic
 Movem Tortosa realitza una auditoria que constata 

la ruïna de més del 34% dels edificis del centre històric

Roig va comparèixer a la mateixa Via Verda. // FOTO: PSC TORTOSA.

Una vista del barri de Santa Clara. // FOTO:  G.M.

El PSC denuncia l'estat del drenatge de la C-12

Cinta Bonet
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BAIX EBRE 

Últims retocs al complex esportiu
 L'alcalde de Deltebre confia en reobrir aviat les 

instal·lacions, tancades des del setembre del 2014
 Soler defensa la gestió municipalitzada del pavelló, 

que també tindrà pistes de pàdel i recupera la piscina

Lluís Soler ha confirmat que la 
reobertura del complex espor-
tiu de Deltebre és imminent, i 
que la data elegida podria ser en 
les properes setmanes. Durant 
una entrevista a Canal 21 Ebre, 
l’alcalde va explicar que estan a 
punt d’enllestir la instal·lació de 
la coberta de les pistes de pàdel, 
i que volen que la reobertura siga 
amb les màximes prestacions 
possibles. També va parlar d’es-
tablir unes tarifes adaptades a la 

ciutadania de Deltebre i de la res-
ta del Delta. 
El complex esportiu de Deltebre 
porta tancat des del setembre del 
2014, però la piscina fa 17 anys 
que va tancar les portes. Soler, 
que va criticat la gestió erràtica 
que va tenir el complex durant 
les dos concessions a empreses 
privades, va defensar que ara la 
gestió serà municipal, tot i que 
d’entrada puga ser deficitària. 
L’alcalde també va destacar que 
el complex podrà ser utilitzat 
sense cost per les entitats del po-
ble, i també que la seua reobertu-
ra implica algunes millores, com 

ara la cobertura de les pistes de 
pàdel o la recuperació de la pis-
cina d’estiu. 
D’altra banda, Soler va dir que no 
volen córrer per tramitar l’apro-
vació provisional del pla d’or-
denació urbana municipal, però 
que durant el 2019 voldrien tenir 
aprovat el POUM i també el pla 
especial de l’ampliació del port 
de Deltebre. 

Adif cedirà, al Consell Comar-
cal del Baix Ebre, l'antiga esta-
ció de tren de Camarles perquè 
s'hi construeixin dos habitatges 
socials d'urgència. D'aquests 
allotjaments temporals de curta 
estada només n'hi ha a Tortosa i 
la institució ha impulsat aquest 
projecte per ampliar la xarxa a 
altres municipis de la comarca. 
Al ple del 22 de febrer també va 
aprovar-se el conveni amb Adif 
i la inversió, per part de la insti-
tució comarcal, de 61.000 euros 
per rehabilitar l'edifici i equipar 
dos habitatges. La presidenta 
del Consell Comarcal i alcal-
dessa de Camarles, Sandra Za-
ragoza, ha explicat qui seran els 
destinataris: persones o famílies 
que per una catàstrofe, incendi 
o inundació s'hagin quedat sen-
se la residència habitual i no tin-
guin cap altra alternativa d'allo-
tjament. Així mateix, també 
podran beneficiar-se persones 

que hagin estat desnonades del 
seu habitatge per sentència ju-
dicial, per declaració municipal 
de ruïna de l'edifici on viuen o 
bé per conflictes familiars, entre 
altres casos.
Per la seua banda, el portaveu 
comarcal d’Entesa, Jordi Jor-
dan, va denunciar que l’ens co-
marcal no ha donat compliment 
a una moció aprovada set mesos 
enrere, per instar a la neteja del 
riu Ebre al seu pas per la comar-
ca. Zaragoza va respondre que 
el Consell ja va presentar queixa 
als organismes competents. 
En el plenari del Consell Co-
marcal del Baix Ebre també es 
va aprovar implementar la Tar-
geta Solidària de prepagament 
amb la qual es canalitzaran pro-
gressivament els ajuts d'urgèn-
cia social del Tiquet Fresc, que 
incentiva el consum de produc-
tes frescos per a persones en el 
llindar de la pobresa.   C.B.

L'estació de Camarles 
tindrà pisos socials

L'antiga estació de Camarles. // FOTO: CEDIDA.

Un moment de l'entrevista a Lluís Soler. // FOTO: ARXIU C21.
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AMPOSTA ja llueix nova il·luminació 
de la façana fluvial, "un dia històric" se-
gons l'alcalde, Adam Tomàs. L'actuació 
forma part de la segona fase on s'ha 
netejat la vegetació, s'ha restauració 
de les façanes de les cases que donen al 
riu, la reparació i adaptació d’alguns ele-
ments arquitectònics i la incorporació de 

nova il·luminació a la zona del Castell i 
el Poador. Durant els treballs també s’ha 
descobert i reformat la capella de Santa 
Susanna, situada a sota del pont. Durant 
els primers pressupostos participatius de 
la ciutat, més de 1.300 persones van es-
collir invertir 150.000 euros en la rehabi-
litació de la façana fluvial.  M.G.

Amposta posa llum a la façana fluvial

SERVEIS SOCIALS MEDI AMBIENT

Tensió al ple per les adjudicacions
 Convergència pregunta si s'han comès 

irregularitats en l'adjudicació a fundacions
 El govern d'Esquerra d'Amposta ho nega 

i insta a denunciar-ho davant la justícia

El grup municipal de Conver-
gència i Unió d'Amposta ha 
volgut saber si l'Ajuntament 
ha comès alguna irregulari-
tat en l'adjudicació de serveis 
socials a la Fundació Gentis 
per valor de 131.000 euros, a 
la Fundació Infància i Família 
per 137.000 euros, i a la Funda-
ció Astres per a la gestió dels 
espais verds, tres fundacions 
vinculades a Plataforma Edu-
cativa, exgerent de la qual, 
Ricard Calvo, està sent inves-
tigat per l'Oficina Antifrau per 
la seua gestió posterior al cap-
davant de la DGAIA.
La moció de CiU va gene-
rar certa tensió en el ple de 
l'Ajuntament d'Amposta de 
finals de febrer després del 
rebuig a la seua aprovació 
per part del govern d'Esque-
rra d'Amposta. L'alcalde de la 
ciutat, Adam Tomàs, va acusar 
Convergència i Unió de voler 
generar dubtes per interès 
polític davant unes adjudica-
cions realitzades a través de 
concurs públic. Tomàs va ne-
gar amb rotunditat que s'haja 
comès cap irregularitat o il·le-
galitat en l'adjudicació de ser-
veis socials i va insistir en la 

voluntat política del PDeCAT 
per desgastar la seua figura de 
cara als propers comicis del 
mes de maig, tot reptant-los a 
denunciar-ho si troben alguna 
irregularitat.
Per la seua banda, la portaveu 
de CiU, Isabel Ferré, va insis-
tir que la intenció era esvair 
dubtes i va afirmar no enten-
dre per què el govern muni-
cipal d'Esquerra Amposta no 
donava suport a la moció que 
buscava la transparència.

Mocions aprovades
Sí que es van aprovar les mo-
cions de PxC per reclamar que 
els treballadors de l'Hospital 
Comarcal i la residència co-
bren l'IPC que els hi pertoca 
per conveni; i les mocions del 
PSC i CiU amb motiu del dia 
8 de març, Dia Internacional 
de la Dona. En el ple, la defen-
sora de la ciutadania, Amadea 
Ferreres, també va presentar 
l'informe del 2018. Durant 
l'any passat es van presentar 

100 queixes de les quals 54 han 
estat solucionades, 32 estan 
pendents de resoldre, sis no 
han tingut resposta i sis més 
no tenen solució. La defensora 
de la ciutadania va enumerar 
les principals problemàtiques 
detectades. 

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

El ministeri per la Transició 
Ecològica ha finalitzat tres 
obres de millora ambiental a 
la costa de les Terres de l’Ebre 
amb una inversió de més de 
650.000 euros. El subdelegat 
del Govern Espanyol, Joan Sa-
baté, i el cap de servei de Cos-
tes, Antoni Espanya, han visitat 
les actuacions als penya-segats 
de la costa d’Alcanar, a  Sol de 
Riu, una zona molt afectada 
pels temporals de l'octubre 
passat on s'han invertit 100.000 
euros. També s’ha finalitzat la 
primera fase del projecte de 
millora de la costa de la badia 
dels Alfacs, amb un pressupost 
de més de 500.000 euros i part 
del camí de guarda entre la 
Ràpita i el Trabucador. El que 
s’ha finalitzat ara és un tram de 
2,5 quilòmetres que arriba fins 
a la Torre de Sant Joan. El ser-
vei de Costes també ha realitzat 
una actuació d’urgència a l’Am-
polla per mitigar els efectes 
dels temporals. Es tracta d’un 
mur de protecció de 140 metres 
al passeig marítim de la platja 
de l’Arenal, amb una inversió 
de 46.800 euros.  C.B.

Acaben tres 
obres de 
millora de la 
costa

Els dos protagonistes de la polèmica: Isabel Ferré i Adam Tomàs. // FOTO: ARXIU.
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El Ministeri de Foment ha apro-
vat provisionalment l’expedient 
d’informació pública del projecte 
d’ampliació i millora de la carre-
tera N-238 que va d’Ulldecona 
a Vinaròs. L’anunci al Butlletí 
Oficial de l’Estat (BOE) ha estat 
rebut amb molt alegria per part 
dels pobles veïns que feia anys 
que demanaven una millora del 
tram per on cada dia circulen uns 
9.000 vehicles diaris.
L'obra, que havia estat reclamada 

per la Generalitat Valenciana per 
millorar l'accessibilitat a l'auto-
pista, abastarà un tram de 6,5 
quilòmetres i les connexions amb 
la carretera CV-11 i la CV-101, que 
dona accés al municipi d'Alcanar. 
El vial passarà a tenir dos carrils 
de 3,5 metres d'amplada, voravies 
d'1,5 metres i bermes d'un metre. 
També es renovarà la connexió 
amb la CV-101, amb un enllaç ti-
pus peses i es millorarà parcial-
ment el de l'AP-7. En total, es pre-
veuen estructures, a banda dels 
enllaços també l'encreuament 
amb el barranc de la Barbiguera.
Per a l'alcaldessa d'Ulldecona, 

Núria Ventura, este és "l'inici del 
final d'una reclamació històrica   
del territori per a la millora d'una 
carretera que presenta un estat 
lamentable".
L’alcalde de Vinaròs, Enric Pla, 
també ha mostrat la seua satisfac-
ció per l’anunci del Ministeri, però 
també ha lamentat la manca de 
manteniment de les infraestructu-
res viàries que depenen de l'Estat. 

Ports de la Generalitat ha iniciat 
este mes de febrer dos obres al 
port de Sant Carles de la Ràpita 
per potenciar el sector pesquer i 
impulsar la integració del port i 
la ciutat. Els dos projectes són la 
urbanització del dic central, amb 
un passeig i una zona enjardinada 
que donarà continuïtat a la façana 
marítima, i el reforç de l'estruc-
tura del moll de l’espigó, la repo-
sició del paviment i la renovació 
de l'enllumenat per donar millor 
servei als pescadors, dos obres on 
s'invertiran més de 700.000 euros. 
La primera actuació comprèn el 
dic central, que separà la dàrsena 
pesquera de la nàutica popular, i 
el vial que delimita amb el moll de 
ribera nord, al costat de la dàrsena 
esportiva gestionada per Sant Car-
les Marina. Es crearà un itinerari 

principal per als vianants, un vial 
d'anada i tornada per als vehicles, 
una rotonda i una zona d'espera al 
costat de la llotja per als visitants. 
El vial del costat del moll de ribera 
nord tindrà un nou tram de pas-
seig i una zona enjardinada – que 
s'anomenarà Jardí Mediterrani-. 
A la confluència entre l'avinguda 
dels Alfacs, el passeig marítim i 
el moll de pescadors es crearà un 
ampli espai per a vianants que serà 
la futura plaça de la Llotja. La nova 
rotonda del dic central permetrà el 
moviment dels vehicles que van a 
la llotja, els autocars de visitants i 
l'accés a Sant Carles Marina.
Al moll de l'espigó, on s'amarren 
les embarcacions d'arrossega-
ment, no s'aturarà l'activitat per-
què les obres es faran per trams 
per tal de no interferir en l'opera-
tiva del sector pesquer. "El nostre 
objectiu és potenciar l'activitat 
pesquera de la Ràpita, que és la 
més important de Catalunya en 

valor de venda del peix a la llo-
tja", ha assenyalat el gerent de 
Ports, Joan Pere Gómez. Es farà 
en quatre trams, un cada quin-
ze dies. Es reforçarà una part de 
l'estructura frontal del moll, es re-
posarà el paviment a la superfície 
i es netejarà el fons marí al costat 

del moll. El moll s'equiparà amb 
nous norais i defenses fetes amb 
cautxú reciclat per a l'amarratge 
d'embarcacions, i d'unes escales 
de salvament d'acer inoxidable. 
S'instal·laran dos càmeres de vi-
deovigilància amb fibra òptica i es 
renovarà l'enllumenat públic. 

PORTS

Millores al port de la Ràpita
 Ports de la Generalitat invertirà 700.000 euros

en integrar i potenciar el port rapitenc
 Amb l'obra es crearà un passeig al dic central

del port i es reforçarà el moll de l'espigó

Anunci de la suspensió del servei. // FOTO: MANOLO VELÁZQUEZ.

N-238 entre Vinaròs i Ulldecona. // FOTO: MÍRIAM GAVALDÀ.

El gerent de Ports i l'alcalde de la Ràpita fent una visita d'obres al port. // FOTO: ACN.

La Sénia sense piscina per desavinences

Primers passos per a la reforma de l'N-238

El passat 11 de febrer, l'empre-
sa que gestiona el complex es-
portiu i la piscina de la Sénia, 
no va obrir les instal·lacions i 
va penjar un cartell a l'accés on 
assegurava que "suspenia els 
serveis del complex temporal-
ment" per "incompliments del 
senyor alcalde". Lleuregest Ser-
veis Esportius estaria negociant 
amb el consistori la rescissió del 
contracte però existirien desavi-

nences sobre la indemnització 
que hauria de cobrar la gestora. 
L'Ajuntament ha lamentat, en 
un comunicat a les xarxes, que el 
tancament s'hagi fet "sense pre-
vi avís" i ha convocat a la ciuta-
dania aquest divendres a la tarda 
en una assemblea per explicar la 
situació. El consistori diu que 
es prendran "les mesures perti-
nents" per reobrir les instal·la-
cions "el més aviat possible". La 

concessió administrativa de la 
gestió de la piscina és de l'any 
2013 quan es va construir una 
piscina coberta, es va instal·lar 
una caldera de biomassa i es va 
fer la concessió.   ACN.

 MONTSIÀ

ACN
SANT CARLES DE LA RÀPITA

Míriam Gavaldà
ULLDECONA
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Sant Jaume d'Enveja ja és mu-
nicipi cardioprotegit. L'Ajunta-
ment ha instal·lat recentment 
tres nous desfibril·ladors que se 
sumen al que ja porta la Policia 
Local al seu vehicle. Els aparells 
han estat instal·lats a zones es-
portives i educatives. Concre-
tament a la zona del camp de 
futbol, piscina i poliesportiu, a 
l'exterior de les instal·lacions 
del Club de Rem Delta, just sota 
el pont Lo Passador, i al pati de 

l'escola Sant Jaume.
A banda de la instal·lació dels 
aparells també s'han format una 
vintena de persones per a po-
der-los usar en cas de necessitat.
Un dels desfibril·ladors ha estat 
patrocinat per l'empresa Carbò-
niques Albacar que amb motiu 
del 75è aniversari vol agrair la 
seua confiança a la ciutadania 
apostant per la salut. 

El conseller d'Educació, Jo-
sep Bargalló, ha visitat este 
mes de febrer diversos centres 
educatius d'Alcanar i les Ca-
ses. Entre ells l'Institut Sòl de 
Riu que enguany celebra el seu 
25è aniversari. El conseller va 
assegurar que el futur de l'ins-
titut passa per la millora i am-
pliació de les infraestructures i 
per una major oferta en cicles 
formatius.
L'alcalde d'Alcanar, Joan Roig, 
es va mostrar encantat de cele-
brar esta efemèride i va cele-
brar l'anunci del conseller Bar-
galló d'invertir en este centre 
educatiu canareu.
D'altra banda la directora de 
l'institut Sòl de Riu, Carme 
Caballé, va assegurar que con-

tinuaran treballant incansable-
ment com en els darrers vint-
i-cinc anys per obtenir millors 
resultats i per evitar l'abando-
nament escolar. Caballé tam-
bé es va mostrar molt satisfe-
ta amb l'anunci d'inversions i 
va destacar la idea d'ampliar 
l'oferta formativa per donar 
resposta als joves del territori.
El conseller d'Educació també 
va visitar l'Escola el Marjal de 
les Cases on va ser rebut per la 
direcció i l'alumnat del centre 
i també va conèixer l'Escola 
Joan Baptista d'Alcanar on es 
va reunir amb l'AMPA i el di-
rector del centre. 

VISITA DEL CONSELLER

Inversions als centres escolars d'Alcanar
 Bargalló visita els centres educatius d'Alcanar i les 

Cases per anunciar l'ampliació dels equipaments
 Malgrat tot, no aclareix la dotació econòmica

per a millorar l'oferta educativa del poble

Quim Torra signant el llibre d'honor a Ulldecona. // FOTO: CEDIDA.

Un dels nous desfibril·ladors patrocinat per Carbòniques Albacar. // FOTO: CEDIDA.

Bargalló destapa la placa del 25 aniversari de l'IES Sòl de Riu. // FOTO: CEDIDA.

Torra es compromet amb les oliveres mil·lenàries

Sant Jaume d'Enveja, municipi cardioprotegit

El president de la Generali-
tat, Quim Torra, s’ha com-
promès a protegir les oliveres 
mil·lenàries de les Terres de 
l’Ebre. En un acte a l’Ermita 
d’Ulldecona el cap de l'execu-
tiu català ha assegurat que, o 
bé s’aprova la llei que està pen-
dent al Parlament o ell mateix 
farà un decret per protegir-les. 
El president va dir que "no pot 
ser que ens roben les oliveres, 

i aquesta llei, o l'aprovem ja, 
o faig un decret immediata-
ment". Torra també ha dit que 
"no entendríem el paisatge 
sense les oliveres, no serien les 
Terres de l'Ebre, no seria la Ca-
talunya que tots estimem".
L’alcaldessa d’Ulldecona, Nú-
ria Ventura, havia demanat 
al president una solució per 
salvaguardar un "patrimoni 
dramàticament fràgil". Ventura 

s’ha mostrat esperançada des-
prés del compromís del presi-
dent i ha demanat mesures ur-
gents mentre es tramite la llei 
per evitar l’espoli dels arbres 
mil·lenaris.   M.G.

Míriam Gavaldà
ALCANAR

Sílvia Alarcón
SANT JAUME D'ENVEJA
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R
RIBERA D’EBRE

LA DIPUTACIÓ de Tarragona va tom-
bar  la moció d'ERC contra el projecte 
d'abocador de Riba-roja d’Ebre. El text 
només va rebre l’aval dels set diputats 
republicans, del diputat de la CUP i de 
l’alcalde de Móra d’Ebre, Joan Piñol, de 
CiU. L’alcaldessa de Tivenys, la socialis-
ta Maria Beltran, va abstenir-se, men-

tre que cinc diputats socialistes, vuit de 
CiU, el del PP i el de Cs, van votar-hi en 
contra. El president de la Diputació, Jo-
sep Poblet, va recordar que el Govern i el 
Consell Comarcal han impulsat un grup 
de treball jurídic per estudiar la viabili-
tat del projecte, i va defensar el principi 
de l’autonomia municipal.  C.B.

La Diputació no rebutja l'abocador

L'ABOCADOR DE RIBA-ROJA A FAVOR

Escletxes per aturar l'abocador
 La Generalitat i el Consell creen un grup 

de treball jurídic per estudiar les opcions
 La plataforma Ribera Digna i la majoria 

d'alcades rebutgen el dipòsit de Riba-roja

Un grup de treball jurídic, 
acordat per la Generalitat i el 
Consell Comarcal de la Ribe-
ra d'Ebre, buscarà “escletxes” 
legals que permetin “aturar” i 
“treure de la comarca” el pro-
jecte d’abocador de Riba-roja 
d'Ebre. Este va ser el compro-
mís assolit en la reunió del 
conseller de Territori i Sos-
tenibilitat, Damià Calvet, i el 
consell d'alcaldes de la Ribera 
d'Ebre, que va fer-se el 14 de 
febrer a Móra d'Ebre. Calvet va 
assumir que “la comarca no vol 
l'abocador, i que el seu model 
socioeconòmic n'és incompa-
tible”. De fet, Calvet va insis-
tir-hi en què les decisions que 
es prenguen hauran de tenir el 
màxim rigor jurídic, per evitar 
possibles querelles. El proper 
12 de març es presentaran les 
conclusions d'este grup i, amb 
elles, s'asseuran a negociar 
amb els promotors del projec-
te, les empreses Urbaser i Gri-
ñó, i també amb l'Ajuntament. 
Les plataformes Ribera Dig-
na i Almatret Net van concen-
trar-se tot el matí a les portes 
del consell, per rebutjar el pro-
jecte de l'abocador. Unes 150 
persones van mostrar pancar-

tes i van fer sonar els xiulets, 
entre crits de “Fora la merda 
de la Ribera”. Calvet també va 
atendre els seus portaveus, que 
li van fer entrega de les 2.400 
firmes que ja s’havien recollit 
contra el projecte. Un dels por-
taveus de Ribera Digna, Àlex 
de la Guia, va assegurar que 
estaran atents als passos que se 
seguiran a partir d’ara. 
Per la seua banda, la presiden-
ta del Consell Comarcal de la 
Ribera d’Ebre, Gemma Carim, 
va destacar que el clam unàni-

me de la comarca ha estat clau 
perquè la Generalitat acceptés 
la creació del grup de treball 
jurídic. A més a més, el por-
taveu comarcal d’ERC, Josep 
Maria Sáez, i l’alcalde de la To-
rre de l’Espanyol, el també re-
publicà Joan Juncà, van expli-
car que van voler deixar molt 
clar al conseller Calvet que els 
alcaldes contraris a l'abocador 
no acceptaran res que no siga 
l'aturada del projecte. 
En canvi, l'alcalde de Riba-ro-
ja d'Ebre, Antonio Suárez, va 

apuntar que no era el moment 
de prendre decisions preci-
pitades, sinó d'explorar totes 
possibilitats. Dies abans, ERC 
de la Ribera d'Ebre havia de-
manat la seua destitució com a 
director de Territori i Sosteni-
bilitat a les Terres de l'Ebre.  

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

L’alcalde de Riba-roja d’Ebre, 
Antonio Suárez, ha afirmat 
que l’abocador de residus in-
dustrials que les empreses 
Urbaser i Griñó impulsen 
al seu municipi és “un pro-
jecte de país”. Durant una 
entrevista a Canal 21 Ebre, 
el 8 de febrer, Suárez va acu-
sar els republicans d’actuar 
amb “deslleialtat”, tenint en 
compte que formen part del 
govern de la Generalitat amb 
el PDeCAT. Així, va dir que és 
“inaudit” que Esquerra de la 
Ribera d’Ebre haja demanat la 
sua destitució com a director 
territorial de Territori i Sos-
tenibilitat. Suárez també va 
insistir en què si no concedís 
la llicència d’obres, que és un 
tràmit reglat, podria incórrer 
en un delicte de prevaricació. 
De fet, ha dit que l’Ajunta-
ment “farà el que ha de fer”. A 
més, va apel·lar a la sobirania 
municipal per tirar endavant 
el projecte, tot i l’oposició 
de molts ajuntaments veïns i 
dels consells comarcals de la 
Ribera d’Ebre, el Baix Ebre, el 
Priorat i el Segrià.   G.M.

Suárez: 'El 
dipòsit és un 
projecte de 
país'

Un moment de la trobada dels alcaldes riberencs amb el conseller Calvet. // FOTO: ACN.

Cinta Bonet
MÓRA D'EBRE
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RIBERA D'EBRE 

La polèmica pel projecte de 
l'abocador de Riba-roja d'Ebre 
ha deixat en evidència l'empit-
jorament de les relacions entre 
el PDeCAT i Esquerra a les Te-
rres de l'Ebre. Així, la federació 
del Partit Demòcrata a les Te-
rres de l’Ebre va emetre la tar-
da del 7 de febrer un comunicat 
en què lamentava les “accions i 
mala intenció” que es derivaven 
dels comunicats i declaracions 
d’ERC sobre el futur abocador 

de Riba-roja, i que “només tenen 
com a objectiu deteriorar la re-
putació i la honestedat d’Antonio 
Suárez”, l'alcalde de Riba-roja 
d'Ebre. 
En el mateix comunicat, el PDe-
CAT defensava que la tramitació 
del dipòsit controlat de Riba-roja 
va complir totes les normatives 
de caràcter ambiental i territo-
rial. També deixaven clar que 
tota la tramitació administra-
tiva que s’ha realitzat per part 
del departament de Territori i 
Sostenibilitat es va dur a terme 
amb anterioritat al nomenament 
de Suárez com a director dels 

serveis territorials de Territori 
i Sostenibilitat, i recorden que 
estes actuacions van ser objecte 
d’exposició pública i dels corres-
ponents períodes habilitats per a 
la presentació d’al·legacions. 
També assenyalaven que la tra-
mitació administrativa de l’abo-
cador de Riba-roja es va efectuar 
abans de les diferents resolucions 
judicials sobre el dipòsit contro-
lat de Vacamorta, al Baix Em-
pordó. Per tant, asseguraven, es 
tracta de “dos projectes indepen-
dents l’un de l‘altre”. El PDeCAT 
de les Terres de l’Ebre afirmaven 
que confien plenament en el go-

vern de la Generalitat i en la seva 
capacitat per proposar la millor 
forma d’execució de la sentència 
de Vacamorta des d’una perspec-
tiva ambiental i territorial, mi-
nimitzant l’impacte ambiental. 
De fet, es mostraven convençuts 
que el trasllat de residus des de 
l’Empordà fins a la Ribera d’Ebre 
“no és una opció ambientalment i 
territorialment factible”.
A més, en el comunicat també 
parlen de l’energia eòlica. Recor-
den que l’Ajuntament de la Fata-
rella ha iniciat els tràmits admi-
nistratius d’implantació d’un nou 
parc eòlic a la Terra Alta. Una ac-

ció que s’hauria realitzat després 
que el Consell Comarcal de la Te-
rra Alta aprovés per unanimitat 
blindar la comarca de noves ins-
tal·lacions eòliques, un pacte ra-
tificat pel mateix Ajuntament de 
la Fatarella. També apunten que, 
a la Diputació de Tarragona, ERC 
va votar a favor contra la massifi-
cació eòlica a la Terra Alta. 
En aquest punt, el PDeCAT acu-
sava ERC de tenir “comporta-
ments selectius”. Denunciaven 
que “depenent del projecte, can-
via de parer i actua de manera 
il·lícita sense tenir en compte els 
acords aprovats” abans. 

El portaveu d’Esquerra a la Ri-
bera d’Ebre, Josep Maria Sàez, 
va afirmar que no tanquen cap 
via per aturar la construcció de 
l’abocador de Riba-roja, així com 
l’ampliació de l’actual abocador 
de Tivissa. Durant una entrevista 
a Canal 21 Ebre, Sàez va repassar 
les opcions de la via parlamen-
tària, de la via jurídica i també de 
les mobilitzacions ciutadanes, a 
poques hores de l’assemblea que 
s’havia convocat a Móra d’Ebre 
per fundar la plataforma Ribera 
Digna. A banda, Sàez va tornar a 
demanar la destitució de l’alcal-
de de Riba-roja d’Ebre, Antonio 
Suárez, com a director dels ser-
veis territorials de Territori i Sos-
tenibilitat. I és que els republi-
cans creuen que el Departament 
ha contemplat traslladar 2,7 de 

milions de residus de l’abocador 
de Vacamorta, al Baix Empordà, 
fins als abocadors de Tivissa i Ri-
ba-roja. 
A més, el també primer tinent 
d’alcalde de Miravet ha posat en 
dubte que les empreses Urbaser 
i Griñó vulguin tirar endavant 
una inversió de 16 milions d’eu-
ros amb gairebé tot el territori en 
contra. De la mateixa manera, va 
deixar clar que s’oposaran a l’am-
pliació de l’abocador de Tivissa, 
i va denunciar que ara s’estan 
rebent residus d’altres llocs de 
Catalunya, i fins i tot de fora de 
l’Estat. 
D'altra banda, quant a la possible 
negociació per instal·lar un altre 
abocador industrial a Flix, Sàez 
aclarir que este no ha arribat a 
ser un projecte, sinó la consulta 
de l’empresa que busca inver-
sions industrials per encàrrec 
de la Generalitat, d’Ercros i de 
l’Ajuntament flixenc. En este sen-

tit, Sàez va apuntar que l’alcalde 
flixenc s’hi va negar, i que algú de 
la Generalitat ha pogut trencar el 
contracte de confidencialitat que 
havien signat. 

Al ple del Consell Comarcal, 
l’alcalde de Tivissa, Jordi Jardí, 
va advertir que l’empresa TMA 
Grup Sánchez, dedicada a la 
gestió integral de residus, estava 

negociant, per encàrrec d’una 
multinacional, la instal·lació d’un 
abocador de residus tòxics a Flix. 
En concret, es tractaria d’un di-
pòsit de residus industrials no 
perillosos de classe II i un altre 
de tòxics i perillosos de classe 
III. Segons fonts consultades per 
Canal 21 Ebre, l'abocador reco-
lliria, inicialment, residus de tot 
Catalunya. Les mateixes fonts 
apuntaven que l’Ajuntament va 
mantenir reunions amb l’empre-
sa i, fins i tot, es va contactar amb 
l’Agència de Residus de Catalun-
ya. Però l’alcalde de Flix, Marc 
Mur, va dir que el projecte va 
quedar descartat a principis del 
2018, i que “si no canvien molt 
les coses” l’abocador no es farà. 

L'ABOCADOR DE RIBA-ROJA 

Sàez: 'Caldrà fer mobilitzacions'
 El portaveu d'ERC a la Ribera d'Ebre deixa obertes 

totes les vies per aturar el projecte de Riba-roja d'Ebre
 Els republicans també rebutgen l'ampliació del dipòsit 

de Tivissa i neguen que Flix negociés un tercer abocador

Concentració contra l'abocador. // FOTO: MANOLO VELÁZQUEZ.

Un moment de l'entrevista a Josep Maria Sàez. // FOTO: ARXIU C21.

La plataforma Ribera Digna desconfia de Calvet

El PDeCAT defensa Suárez i ataca Esquerra

La plataforma Ribera Digna no 
descarta més mobilitzacions, si 
la resposta del govern català no 
passa per aturar el projecte de 
l’abocador de Riba-roja. De fet, 
el col·lectiu va emetre un dur co-
municat la tarda del 22 de febrer,  
en què lamenta que la Diputació 
de Tarragona no aprovés la moció 
presentada per ERC, tot "donant 
l'esquena al sentiment de les Te-
rres de l'Ebre i del Priorat, majo-

ritàriament contrari al projecte". 
A més, la plataforma es pregunta 
per què a la Diputació Tarragona 
no s'ha votat en contra de l'abo-
cador, si a la Diputació de Llei-
da van oposar-se al projecte de 
Riba-roja d'Ebre, precisament, 
a proposta del PDeCAT. En este 
sentit, el comunicat de la plata-
forma es titula "La Diputació de 
Tarragona no estima la Ribera".
En la mateixa línia, consideren 

que les paraules del conseller Da-
mià Calvet "eren per quedar bé" 
amb els alcaldes riberencs i amb 
la mateixa plataforma, i per això 
desconfien del possible acord al 
que es puga arribar a partir del 12 
de març, "amb els estudis jurídics 
complets". "Des de la plataforma 
seguim treballant més que mai 
per parar el macroabocador amb 
la mobilització continuada", con-
clou el comunicat.   G.M.

G.M. / C.B.
MÓRA D'EBRE

Redacció
RIBA-ROJA D'EBRE
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T
TERRA ALTA

AL DESEMBRE el patrimoni històric de 
la Batalla de l’Ebre i la Guerra Civil a la 
Terra Alta va patir un greu acte vandàlic. 
Tres dels monuments que recordaven 
les tropes franquistes i republicanes van 
aparèixer destrossats. Des del Comebe, 
David Tormo ha lamentat els fets i els ha 
qualificat de "pèrdues irreparables". Qui 

també s’ha pronunciat en contra de les 
destrosses ha estat l’associació per a l’es-
tudi del Patrimoni Arqueològic i Històric 
de les Terres de l’Ebre, Lo Riu. Els ajunta-
ments de Corbera d’Ebre, la Fatarella i 
Vilalba dels Arcs, el Terç de Montserrat i 
el Comebe van denunciar els fets, però el 
jutjat de Gandesa va arxivar el cas.  S.A.

Vandalisme contra la memòria

El 19 de febrer es complien cent 
anys de l'aprovació de la construc-
ció de la Cooperativa de Gandesa. 
L'edifici, una de les principals Ca-
tedrals del Vi de Catalunya, pro-
jecte de l'arquitecte César Marti-
nell, el van aixecar pam a pam, en 
només un any, una cinquantena 
de famílies gandesanes decidides 
a fer del vi el seu modus viven-
di. La nit del 18 de febrer passat, 
Gandesa es va vestir de gala per 
rememorar esta efemèride. Un 
acte amb el qual es va donar el tret 
de sortida a un any d'activitats, 
homenatges, exposicions i tastos 
de vins antics. El president de la 
Cooperativa, Pere Bové, va expli-
car que es vol fer un homenatge a 
"100 anys d’esforç". 
L’acte va ser presidit per la conse-
llera d'Agricultura, Teresa Jordà, 
qui va destacar el treball realitzat 
durant 10 dècades. També va dir 
que este era un exemple "coopera-
tivisme ben entès", que és el que 
necessita Catalunya. Segons Jor-
dà, el cooperativisme crea llocs 
de treball arrelats al territori, i per 
això és un forma d'organització la-
boral "que no és nova però innova, 
i que permet maximitzar els bene-
ficis econòmics i socials".
Per la seua banda, Bové va recor-
dar tots els moments històrics que 
han condicionat el funcionament 
de la cooperativa de Gandesa. De 
fet,  també es va inaugurar una ex-
posició que recorda les persones 
que hi han passat, amb fotografies 
històriques de la construcció de 
l'edifici, i que incorpora objectes 
de valor històric cedits pels matei-
xos socis, com una arrencadora de 
ceps de principi del segle passat i 
una embotelladora d'ampolles de 
vermut del anys quaranta. En la 
mostra es repassen tots els mo-
ments històrics que han condicio-
nat el funcionament de la Coope-
rativa, sobretot la Batalla de l'Ebre 
i la Guerra Civil espanyola. "Va ser 

una època molt dura i va ser molt 
difícil tirar endavant el celler però 
van unir esforços per salvar-la 
com fos. Aquí va caure un projec-
til i el forat no es va reparar fins 
1944", va explicar Pilar Ferrando, 
guia de les visites que ofereix la 
Cooperativa. Per sort, el projecte 
per elaborar un vermut, el vermut 
Terra Alta, va tornar a "il·lusionar" 
els cooperativistes gandesans. "Es 
van recuperar les ganes de treba-
llar la terra i que el celler funcio-
nés", va remarcar Ferrando.
La cooperativa de Gandesa és 
obra de l'arquitecte César Mar-
tinell –deixeble de Josep Puig i 
Cadafalch i Antoni Gaudí-. El seu 
nét va assistir a la inauguració del 

centenari. Actualment, la Coope-
rativa de Gandesa comercialitza 
tres línies de vi: els Gandesola, els 
SomDinou i, la darrera, els Puresa, 
presentada fa uns mesos, amb vins 
monovarietals amb raïm de vinyes 
de més de 40 anys. Les finestres 
modernistes de la cooperativa, 
amb un disseny de Francesc Bové, 
presideixen l'etiqueta d'aquesta 
línia. A més, un blanc i un negre 
de Puresa s'ha embotellat espe-
cialment per al centenari.

Nous projectes
Després de les grans reformes que 
s'hi ha fet en els últims anys, amb 
la millora del sostre i la rehabilita-
ció de l'antic celler, l'actual junta 

no renuncia a recuperar nous es-
pais, com la sala de tastos que es 
va habilitar a sobre de les voltes de 
cel i que necessita un nou accés. 
La Cooperativa té en marxa un 
projecte per construir un ascensor 
i unes escales, simulant una tina, 
per poder oferir una visita enotu-
rística on es podrà gaudir de la co-
berta i de tot el paisatge de Gande-
sa i entorn. "Aprofitant que estem 
al centenari volem fer petjada i fer 
una mica més del que s'ha fet fins 
ara", va explicar Bové. 
El programa del centenari s'allar-
garà fins al 2020 i s'han programat, 
entre d'altres, tastos de vins an-
tics. L'anyada de 1919, la primera 
collita i el primer vi de la coopera-

tiva es va fer agre en alguns trulls. 
Des de llavors antigues anyades es 
guarden al cementiri de Gande-
sa i es farà una jornada especial 
amb premsa especialitzada i pres-
criptors del vi amb tastos dirigits 
d'aquelles produccions. També es 
posarà l'accent en homenatjar els 
milers cooperativistes que han fet 
possible un somni al qual auguren 
cent anys més d'excel·lent viticul-
tura. 

CENTENARI DE LA COOPERATIVA DE GANDESA

'Homenatge a 100 anys d'esforç'
 Gandesa es vesteix de gala per commemorar el 

centenari de l'aprovació de la seua Catedral del Vi
 La consellera d'Agricultura presideix l'obertura 

dels actes, que s'allargaran fins al proper 2020

Un moment de la festa d'inici del centenari de la Cooperativa de Gandesa. // FOTO: ACN.
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P
PAGESIA

EL PRESIDENT Quim Torra, s’ha 
compromès a prestigiar l’oli de les Te-
rres de l’Ebre i el conjunt de Catalun-
ya amb la creació d’un organisme que 
ajudi a impulsar i a regular l’oli català. 
Va ser en el marc de la inauguració 
de la XXIV Fira de l’Oli a Jesús. En la 
mateixa línia es va pronunciar el presi-
dent de l’EMD de Jesús, Víctor Ferran-

do, durant el transcurs del lliurament 
dels XXXV Premis del Concurs al Tast 
dels Olis de les Terres de l’Ebre. Per pri-
mera vegada es va emportar el primer 
premi un oli verge extra ecològic, el 
Montsagre Selecció Familiar Varietat 
Picual d'Alanterres d'Horta de Sant 
Joan, que també va guanyar el premi 
al Millor Oli Gastronòmic.  C.B.

Torra vol prestigiar l'oli de Catalunya

SENATCRISI AL CAMP

Demanen la 
clàusula de 
salvaguarda

La Comissió d'Agricultura 
del Senat ha aprovat exigir a 
la Unió Europea que s'apli-
qui la clàusula de salvaguar-
da de l'acord de lliure mer-
cat dels cítrics amb l'Àfrica 
Meridional per fer front a la 
greu crisi que travessa el sec-
tor. Finalment, el 18 de febrer 
passat van prosperar les dos 
mocions presentades en esta 
línia. D'una banda, la de Com-
promís, amb el suport d'ERC, 
tot reclamant més control en 
les inspeccions frontereres 
de les importacions de cítrics, 
l'obligatorietat de transpor-
tar el fruit amb tractament 
en fred per evitar l'entrada 
de plagues, suspendre l'entra-
da de taronges tractades amb 
productes prohibits a Europa, 
analitzar l'impacte de l'acord 
sobre els cítrics i l'aplicació 
de la clàusula de salvaguar-
da. "S'arriba tard i malament: 
la temporada està perduda i 
el mal fet al camp valencià és 
grandíssim", va assegurar el 
senador de Compromís, Car-
les Mulet. També va prop-
serar  una moció del PP que 
demanava l'aplicació de la 
clàusula de salvaguarda així 
com la revisió dels acords bi-
laterals d'importació.   

El sindicat agrari Unió de Pagesos 
(UP) ha impulsat una plataforma 
amb propostes contra la greu crisi 
dels cítrics i em demana l’adhesió 
d’ajuntaments i consells comar-
cals de les Terres de l’Ebre. UP vol 
pressionar així els governs català i 
espanyol a implementar mesures 
que ajudin la citricultura a supe-
rar l'actual crisi. El responsable del 
sector dels cítrics d’Unió de Page-
sos, Carlos Roig, va denunciar que 
el sector pateix una crisi estructural 
agreujada per l’entrada massiva de 
productes provinent de Sud-àfrica, 
però també d’Egipte, Turquia i Al-
gèria, que han saturat el mercat.
"Volem ampliar la plataforma i que 
s'hi sumen les entitats socials i po-
lítiques del territori que vulguin", 
va explicar Roig. "Volem tenir força 
davant de totes les administracions 
però primer davant de la nostra", va 
afegir-hi. De fet, el responsable de 
Sector Agrícoles de la Unió de Pa-
gesos, Rafel Verdiell, també va afir-
mar que la crisi citrícola és ja una 
qüestió de territori. A més, quant a 
la creació de la plataforma, Verdie-
ll va afirmar que "cal fer pinya" per 
intentar resoldre la situació. 
El sindicat reclama un ajut de "mi-
nimis" per als citricultors, campan-

yes per al control dels contractes 
per escrit i per a un etiquetatge 
correcte. També considera neces-
sari posar en marxa una campanya 
informativa per als consumidors 
sobre les diferències de les norma-
tives dels països tercers i europeus. 
Altres demandes també fan re-
ferència a una reconversió varietal 
amb ajudes, perquè la pagesia s’hi 
pugui acollir. 
UP també vol que el Departa-
ment incorpori immediatament 
els cítrics als preus sectorials de 
referència de l'Observatori Agro-
alimentari de Preus i que de ma-
nera conjunta amb el Ministeri 

pressionin la Comissió Europea 
per activar els mecanismes en si-
tuacions de pertorbació de mer-
cat de l'Organització Comuna de 
Mercats (OCM) dels productes 
agraris. De la mateixa manera, UP 
sol·licitarà l'exempció de l'Impost 
de Béns Immobles (IBI) de rús-
tica per als municipis de la zona 
productora de cítrics i la compen-
sació del menors ingressos dels 
ajuntaments, i l'adequació dels 
mòduls de l'IRPF per ajustar-los a 
"l'excepcional i greu pertorbació 
de mercat".
La darrera demanda fa referència 
a una reconversió varietal amb 

ajudes perquè la pagesia s'hi pu-
gui acollir. "Les principals zones 
productores de clementines han 
optat per produir en segona cam-
panya i nosaltres seguim en pri-
mera campanya, ens trobem amb 
les fronteres obertes i xoquem 
amb el que ve de fora. Ens hem de 
regular i passar una part a segona 
campanya", va explicar Roig.  

Plataforma unitària pels cítrics
 El sindicat UP reclama un ajut 'minimis' 

i controls dels contractes i de l'etiquetatge
 També volen l'empara dels poders públics 

per reconvertir varietats de clemetina

C..B. / G.M. / ACN
ALCANAR

ACN
MADRID

La roda de premsa de la Unió de Pagesos a Tortosa. // FOTO: CEDIDA.
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La línia d'autobusos que connec-
ta Vinaròs, Benicarló i Peníscola 
modificarà el seu recorregut per 
enllaçar amb l'estació de Beni-
carló durant tot l'any. El projecte 
de servei públic de transport de 
viatgers que acaba d'aprovar la 
Generalitat Valenciana incorpo-
ra esta modificació a petició del 
consistori benicarlando. La con-
nexió amb l'estació de ferrocarril 
s'ampliarà a tot l'any amb dotze 
serveis diaris per sentit i com-
pleta la millora en matèria de 
transport públic que es va iniciar 
el passat mes de novembre amb 
l'ampliació del servei de trens de 
Rodalia al nord de Castelló. Tam-
bé es modificarà el pas pel centre 
de la població desviant els auto-
busos per l’avinguda Maestrat.
L'alcaldessa de Benicarló, Xaro 
Miralles, ha fet una valoració  so-
bre este projecte de transport de 
viatgers que ha aprovat la Gene-
ralitat i que suposarà millores 
importants en el servei d'autobús 
que connecta Benicarló amb Vi-
naròs i Peníscola. "És una gran no-
tícia per a la ciutat, no només per-

què suposarà la connexió diària 
amb l'estació de ferrocarril sinó 
perquè millorarà el servei global-
ment". L'alcaldessa ha subratllat 
que "el projecte assumeix les qua-
tre al·legacions que vam presentar 
i permetrà, a més, traslladar algu-
nes parades i crear-ne de noves".
A més, també s'ha acceptat un 
canvi de recorregut motivat per 
la remodelació de l'avinguda de 

Magallanes (antiga N-340), de 
manera que l'autobús procedent 
de Vinaròs accedirà a Benicarló a 
través de la rotonda que es cons-
truirà a l'avinguda del Maestrat i 
continuarà per Jacinto Benaven-
te fins a la plaça de la Constitu-
ció. En el sentit contrari, el re-
corregut serà invers. Finalment, 
es traslladarà la parada de l'avin-
guda de Magallanes (a l'altura de 

la gasolinera Batra) a l'alçada de 
carrer d'Ulldecona i s'instal·la-
ran noves parades en el número 
2 de l'avinguda de Magallanes 
(sentit Vinaròs) i en el número 
1 de la mateixa via en sentit Pe-
níscola. Pel que fa a les parades 
del carrer de Sant Francesc, que-
daran anul·lades i es traslladaran 
al número 24 de l'avinguda del 
Maestrat. 

B
BAIX MAESTRAT

TRENS DIGNES i usuaris de Renfe 
al País Valencià demanen als ajunta-
ments de les comarques valencianes de 
la Plana i el Maestrat però també de les 
comarques de les Terres de l'Ebre que 
porten als plenaris una moció per a la 
millora del transport ferroviari. En la re-
solució es reclama que els ajuntaments 
denuncien davant del Ministeri de Fo-

ment "el greu deteriorament" d'un servei 
que, segons dades de la mateixa empre-
sa, utilitzen diàriament més de 40.000 
persones en el conjunt de les sis línies de 
la xarxa. La moció assenyala el despres-
tigi i la ineficiència del transport ferro-
viari, on es pateixen reiterats retards i la 
falta de prestacions de confort i segure-
tat per als viatgers.  A.P.

Reclamen millors trens entre l'Ebre i el Baix Maestrat

MOBILITAT

El bus interurbà enllaçarà amb 
l'estació de trens tot l'any El delegat del Govern a la 

Comunitat Valenciana, Juan 
Carlos Fulgencio ha visitat 
Vinaròs per fer una valoració 
del nou servei de trens regio-
nals que va posar en marxa el 
Govern Central el passat 12 
de novembre. Segons va de-
clarar "després de tres mesos 
de servei s'ha produït un in-
crement del 21% en el volum 
de passatgers, passant dels 
1.075 usuaris diaris als 1.300", 
gràcies a triplicació dels com-
bois regionals".
D'altra banda, anunciava que 
des del Govern Central s'ha 
adquirit el compromís de 
continuar millorant el servei 
ferroviari especialment a la 
província de Castelló amb un 
increment de 71 milions d'eu-
ros que es preveu incloure en 
els Pressupostos Generals de 
l'Estat. En este sentit, remar-
cava que d'esta forma s'aten-
dran les principals demandes 
dels alcaldes que reivindica-
ven la millora del transport 
ferroviari, un dels serveis més 
utilitzats a la província. 
L'alcalde de Vinaròs, En-
ric Pla, ha destacat que "des 
del govern municipal també 
hem posat en marxa accions 
per facilitar l'accessibilitat 
fins a l'estació de trens, amb 
la renovació del Concert de 
Transport Urbà, que supo-
sarà coordinar els busos de la 
línia local".  A.P.

Balanç 
del servei 
ferroviari

Plaça de l'estació de Benicarló. // FOTO: CEDIDA.

 La connexió amb l'estació de ferrocarril 
s'ampliarà a tot l'any amb 12 serveis diaris

 Algunes parades del nucli urbà es mouran 
pel canvi de ruta de la línia d'autobús

Albert Pascual
BENICARLÓ
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L’Ermita de la Pietat d’Ulldeco-
na va acollir el passat dissabte, 
23 de febrer, la presentació de 
la nova temporada de Passions 
2019. L’acte va estar organitzat 
pel Patronat de la Passió d’Ull-
decona que enguany compleix 
65 anys de representacions 
ininterrompudes. 
Durant l’acte es va poder 
conèixer com serà la tempora-
da de les diferents passions que 
es representen a Catalunya. To-
tes elles ben diverses. Són les 
de Cervera, Esparreguera, La 
Cava, Llinars, Olesa, Ulldeco-
na, Vilalba i Vilassar. Entre els 
convidats hi havia el president 
de la Generalitat, Quim Torra, 
acompanyat de la consellera 
de Cultura, Laura Borràs. To-
rra va assegurar que "sense les 
passions no sabríem qui som ni 
tampoc la nostra història" i va 
vincular les passions i els valors 
que transmeten amb la situació 
política que viu Catalunya.

Passió renovada
La 65a representació de la Pas-
sió d’Ulldecona arriba carrega-
da de novetats. Jordi Príncep 
i Bienve Borràs han assumit la 

direcció de l’espectacle amb 
una nova adaptació que intenta 
potenciar els atractius del relat.
També s’estrena música. L’en-
carregat de la composició ha 
estat Ignasi Reverter qui ha vol-
gut introduir referències his-
tòriques i geogràfiques.
Pel que fa al cartell, obra de Ra-
mon Pedra, representa enguany 
la Mort i la Resurrecció, dos 
elements fonamentals d'una 
representació com són les pas-
sions de Setmana Santa.

El president del Patronat de la 
Passió, Jordi Carapuig, ha ex-
plicat que amb motiu dels 65 
anys de representació de l’obra 
es traurà al carrer un llibre de-
dicat a la gent que ha treballat 
a l’ombra durant tots aquests 
anys.
Una altra de les novetats és la 
reducció del preu de l’entrada 
anticipada a 10 euros. El preu a 
taquilla és de 16 euros. També 
s’han preparat paquets turístics 
amb entrada, tast d’oli i dinar 

per 29 euros. 
La Passió a l’Orfeó d’Ulldecona 
es representarà en català el 24 
i el 31 de març, i en castellà el 
28 d’abril i el 5 de maig, a les 17 
hores. També viatjarà a Reus, 
Nules i Tarragona.    

C
CULTURA

'VIATGE A BUDA'  és el títol del nou 
disc de Quico el Célio, el Noi i el Mut de 
Ferreries. Inspirats en el costumisme de 
cançons de Josep Bo com Gegant de Fe-
rro i Dies de Festa, els Quicos es capfi-
quen en fer reviure els temps en què la 
música era un element festiu en plenitud 
i en viatjar a l’època dels llegendaris far 

de Buda i del vaporet Anita. Així, gràcies 
a la màgia del cinema, es proposen mos-
trar al públic com eren els dies de festa al 
Delta, com navegaven els vells vapors del 
riu i com il·luminava des de l’illa de Buda 
el far més alt del món amb un espectacle 
que combina la cançó tradicional amb el 
teatre popular i el cinema.   G.M.

Els Quicos presenten 'Viatge a Buda'

TEMPORADA DE PASSIONS

Ulldecona presenta les Passions

Quim Torra a la presentació de la temporada de Passions. // FOTO: ACN.

La Sénia
recupera el 
patrimoni
hidràulic

Amb l'objectiu de posar en 
valor el patrimoni hidràulic, 
l'Ajuntament de la Sénia ha 
recuperat els salts d'aigua 
de les sèquies. En concret, 
s'ha restaurat un salt d'aigua 
de la zona del molí Samarro 
i de Seda, una actuació que 
se suma a altres ja realitza-
des per recuperar el salt de 
la Costa Dreta, la séquia del 
camí Vell de les Cases o el 
Pas de la Peixera. La presi-
denta del Centre d'Estudis 
Seniencs, Victòria Almuni, 
ha explicat que les sèquies 
vertebraven tot el sistema 
hidràulic del poble i n'ha de-
tallat els seus usos com ara 
"usos de reg a les diferents 
zones d'hort i portar aigua a 
tots els enginys hidràulics".
Almuni ha detallat que les 
sèquies també van permetre 
al poble disposar de fonts i 
aigua per a safareigs i abeu-
radors, i que amb l'aigua so-
brant, es redirigia cap de nou 
a les zones d'horta.
Per al regidor de Medi Am-
bient de la Sénia, Pau Garcia, 
la voluntat de l'Ajuntament es 
continuar recuperant aquests 
elements patrimonials i do-
nar valor al riu Sénia.
En els darrers anys una dot-
zena d'actuacions per a la 
recuperació del patrimoni hi-
dràulic de la Sénia.  C.B.

 L'Ermita de la Pietat acull l'acte que dona 
a conéixer les vuit Passions de Catalunya

 La 65a Passió d'Ulldecona arriba amb 
nova direcció artística i renova l'adaptació 

M.G. / C.B. 
ULLDECONA

Mira el
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 CULTURA

L'ETIMOLOGIA de la paraula 
religió resulta d’allò més revela-
dora. El mot prové del verb llatí 
“religare” que significa “lligar 
amb força”. El seu ús actual es 
limita a les accepcions teològi-
ques, però el concepte original 
és més ampli i fa referència a tots 
aquells mecanismes o idees força 
que uneixen una comunitat.

LA IMPORTÀNCIA d’aquesta 
concepció social del terme ha fet 
que el poder sempre hagi anat de 
la mà d’alguna reli–gió. Quan els 
poderosos necessiten l’adhesió 
de persones a les que perjudi-
quen, només poden recórrer al 
terror i al xantatge moral. Mit-
jançant l’existència i patrimonia-
lització d’un element sacralitzat, 
s’aconsegueix imposar un ordre 
social que beneficia els que es tro-
ben a la cúspide, les elits extrac-
tives, amb el consentiment dels 
que sufraguen el sistema, mal-
grat que aquest no els afavoreixi. 

I no consenteixen perquè defen-
sin les elits, si no perquè respec-
ten allò que consideren sagrat. 
Per això segueixen les normes 
morals i ètiques que se’n deriven. 
La falta de satisfacció material, o 
la seva precarietat, es compensa 
amb la satisfacció espiritual que 
aporta la religió, cobrint aquesta 
altra faceta vital per als humans. 
D’aquí la coneguda frase que diu 
que “la religió és l’opi del poble”.

LES RELIGIONS, teològiques 
van fer la seva funció durant 
molts segles com a proveïdores 
de satisfacció compensatòria a 
les persones oprimides. Amb la 

Il·lustració i la primera revolució 
industrial creix la necessitat de 
disposar de mà d’obra més for-
mada i capacitada. L’obscuran-
tisme religiós comença a perdre 
força. A canvi, sorgeixen els na-
cionalismes. Les monarquies per 
la Gràcia de Déu es van transfor-
mant en estats-nació mitjançant 
la instrumentalització del sen-
timent nacional per part de les 
elits. La identitat col·lectiva es 
converteix en la nova força relli-
gadora de la societat. I apareix un 
nou obscurantisme que bandeja, 
com en tota religió, aquell que 
no encaixa en els paràmetres es-
tablerts. I, de la mateixa manera 

que passa en tot sistema religiós, 
la Nació passa a ser una figura su-
pranatural, amb atribucions hu-
manes divinificades: pateix, viu, 
parla en una llengua determina-
da, es manifesta a través d’unes 
expressions culturals concretes, 
té amics i enemics, etc. 

EN EL NOSTRE ENTORN, 
la Nació és avui en dia l’opi del 
poble. Les elits que no poden 
justificar de cap altra manera la 
seva posició predominant en la 
societat s’erigeixen en defenso-
res de la Nació. A partir d’aquest 
disseny qualsevol privilegi és ac-
ceptable. Què els podem negar 
a aquells que lluiten amb tant 
d’afany per la nostra identitat 
nacional? Si a canvi n’obtenen 
alguna prebenda, ben merescu-
da la tenen! I si nosaltres hem 
de suportar algun sacrifici per 
la causa, benvingut sigui! Els ca-
talans i els espanyols coneixem 
prou bé aquests mecanismes.

LES REVOLUCIONS liberals 
que s’han anat succeint des dels 
inicis de la història sempre han 
acabat sucumbint a les religions 
il·liberals del moment. No es pot, 
per tant, subestimar el poder de 
les religions. És més, jo diria que 
són necessàries. A tota societat li 
calen elements que la relliguin. 
Un grup de persones individualis-
tes no és una societat. I una socie-
tat ben relligada sempre és un en-
torn on les persones poden assolir 
majors quotes de llibertat que els 
permetin dur a terme els seus 
projectes individuals respectant 
alhora els de la resta de persones.

CAL TROBAR una nova forma 
de relligar-nos. Una religió li-
beral que no sacralitzi cap altra 
cosa que no siguin les llibertats 
individuals i col·lectives, si és que 
cal sacralitzar-ne alguna. Si no 
ho aconseguim, la religió il·libe-
ral i les elits que la parasiten con-
tinuaran ocupant el seu lloc. 

Per un canvi de religió

JOSEP F. MORAGREGA FONT

L'Ajuntament d'Horta de Sant 
Joan ja disposa de la Casa Aba-
dia, antiga residència eclesiàstica 
adossada a l'església de Sant Joan 
Baptista, per convertir-la en el fu-
tur Museu Picasso. El projecte es 
va gestar fa gairebé una dècada, 
amb un acord inicial amb el Bisbat 
de Tortosa. La Diputació de Tarra-
gona va pagar –més de 100.000 eu-
ros- la redacció de l'avantprojecte 
per adequar-la, però el conveni va 
quedar bloquejat per part del Bis-
bat perquè reclamaven que el nou 
edifici inclogués un habitatge per 
al capellà. Finalment, el consistori 
ha donat un pis de l'antiga caserna 
de la Guàrdia Civil, l'antic Hostal, 
al Bisbat de Tortosa i ha contribuït 

en la reparació de la coberta de 
l'església per poder signar la cessió 
definitiva de la Casa Abadia.
L'Ajuntament d'Horta ha aconse-
guit desbloquejar un dels projectes 
més ambiciosos del municipi de la 
darrera dècada, la creació d'un nou 
Museu Picasso, avalat pels centres 
museístics del pintor malagueny 
de Barcelona i París. Horta de Sant 
Joan fa anys que somia amb un nou 
espai on poder exposar obra origi-
nal de Picasso, amb exposicions 
itinerants que podrien suposar un 
revulsiu cultural per al poble, per 
a la Terra Alta i per a les Terres de 
l'Ebre. Un museu condicionat és 
l'assignatura pendent d'un poble 
que vol reivindicar-se com "un fo-
cus d'atracció cultural mundial", 
on Picasso va fer dos estades, el 
1898 i el 1909.
El projecte per convertir l'antiga 

Casa Abadia en el nou museu es 
va redactar el 2011 pels arquitectes 
Hereu i Español de Girona. Esta 
antiga residència eclesiàstica està 
al vell mig del nucli antic, adossa-
da a l'església, a l'antiga presó i a 
l'Ajuntament. Ofereix les panorà-
miques i els paisatges amb què Pi-
casso es va convèncer que "tot ho 
havia après Horta", al menys el pri-
mer estímul per arribar al cubisme 
Amb el conveni signat, el consisto-
ri demanarà a la Diputació que es 
faça la redacció del projecte defi-
nitiu i serà el moment de buscar el 
finançament per a una infraestruc-
tura que es va pressupostar, fa cinc 
anys, en 2,3 milions d'euros. 

Estat actual de la Casa Abadia. // FOTO: ACN.

Horta ja té l'espai per fer el nou Museu Picasso
Cinta Bonet
HORTA DE SANT JOAN

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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 Amposta
'Col·leccionar passions. 
La família Segarra-Pedrola i la 
terrissa popular'
Fins al 3 de març
Lloc: Museu de les Terres de l'Ebre

 Benicarló
'Les nostres orquídies' de Lluís 
Ibàñez Melià
Fins al 3 de març
Lloc: Mucbe

 La Galera
'La muntanya en femení'
Fins al 3 de març
Lloc: Terracota, Centre 
d'Interpretació de la Terrissa

 La Galera
'La terra com a element i com a 
espai' de Toni Martínez
Del 3 de març al 28 d'abril
Lloc: Museu Terracota

 Benifallet
'Més enllà del Silenci'
Fins al 6 de març
Lloc: Centre d'Interpretació Tomás 
Pascual

 Alcanar
Exposició de pintura de Mercè 
Barbera
Fins al 31 de març
Lloc: Biblioteca Trinitari Fabregat

 Benicarló
'Memòria i Oblit' de Begoña Florido
Fins al 31 de març
Lloc: Mucbe

 Tortosa
'Paisatges de petit format' 
de Josep Bahima
Fins al 31 de març
Lloc: Lo Portal de Tamarit

 Amposta
'Cos Social' de Joan Morey
Fins al 14 d'abril
Lloc: Lo Pati

 Mas de Barberans
'Lo Rogle. Pauma Comuna'
Fins al 15 de juliol
Lloc: Museu de la Pauma

 La Fatarella
'20è aniversari de la 
Fundació el Solà'
Fins al 31 de desembre
Lloc: Fundació El Solà

A
AGENDA

Considerat un dels carnavals més coneguts i més participatius 
i tot un referent a les Terres de l'Ebre. Les mascarulles, el ball de 
disfresses i la tradicional batalla de farina són algunes de les 
activitats que hi podreu trobar.

Us recomanem
 Carnaval de Godall

De l'1 al 5 de març

MúsicaMenjar i beure

Teatre

Teatre

Espectacles

Espectacles

Fires i festes Exposicions

 La Ràpita
Concert d'Èric Vinaixa
Diumenge 10 de març - 19h. - Auditori Sixto Mir

Concert de presentació del cinquè disc (tercer en solitari) 
d'Èric Vinaixa, 'Caos a mig camí', i en què ens parla a cor obert 
de les reflexions vitals d'un músic entrant als quaranta i que 
recull la seva manera de veure el món, empatitzant amb el 
sentir d'aquesta generació.

 Ulldecona
'La Rateta' de Campi Qui Pugui
Teatre Orfeó Montsià
Dissabte 9 de març - 18h.

L´avioneta de l´Alice, la Kate i la Fiona ha fallat i han caigut enmig 
d´una granja abandonada... Però de seguida descobreixen que no 
estan soles i que en aquesta granja habita un animaló a qui li agrada 
tenir l´escala ben neta. És la rateta presumida!

 Tortosa
'La importància de ser Frank' de La Brutal
Teatre Auditori Felip Pedrell
Divendres 22 de març - 22h.

Una adaptació musical i festiva de la comèdia càustica contra les 
convencions socials, que va ser l’última que va escriure el dramaturg 
irlandès Oscar Wilde i que ara ens arriba en forma de faula actual 
i musical amb tocs típicament mediterranis i música en directe 
interpretada pels mateixos actors.

 Ulldecona
La Passió
Del 24 de març al 5 de maig

Teatre Orfeó Montsià

Un espectacle únic a les nostres 
comarques amb més de 140 persones 
en cada funció, que portarà a 
l'espectador, no només a viure la 
història de Jesús, sinó també a 
conèixer les històries personals dels 
personatges que l'envolten.

 Amposta
'Víctor Català, la 
senyoreta de L'Escala'
Divendres 8 de març - 21h

La Lira Ampostina

Un espectacle multidisciplinari per a 
tots els públics que tracta un tema tan 
actual com la discriminació de gènere 
partint de la biografia i obra de 
l’escriptora Caterina Albert i Paradís, 
més coneguda com a Víctor Català.

 Godall
16a Fira de l'Oli i l'Espàrrec
9 i 10 de març

Tot un cap de setmana d'activitats 
diverses amb aquests dos productes 
com a eix principal.

Lloc: recinte firal.
Entrada lliure.

 Benifallet
XIV Jornades Gastronòmiques 
de Benifallet
De l'1 al 31 de març

Enguany dedicades als caragols, en 
què els restaurants i bars participants 
oferiran menús especials i tapes, i els 
establiments del municipi, oferiran 
productes artesans.

Amb el suport de:
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S
SALUT

EL PATRONAT de l'Hospital Comarcal 
d'Amposta ha aprovat la compra d'una 
nova màquina de ressonàncies magnè-
tiques, que costarà mig milió d'euros. Es 
tracta d'un aparell d'última tecnologia que 
permetrà recuperar un servei que es va 
deixar d'oferir el 2012, quan es va trencar 
l'aparell anterior. Fins llavors es feien fins 

a 1.500 ressonàncies cada any i l'Ajunta-
ment, que ha assumit la gestió del cen-
tre, ha apostat per recuperar la prestació. 
També s'han renovat dos aparells d'eco-
grafies i l'aparell de mamografies, donat 
per la Fundació Amancio Ortega. El consis-
tori dona així per renovat tot el servei de 
diagnosi per la imatge de l'hospital.   C.B.

Amposta recupera les ressonàncies

INVESTIGACIÓ HOSPITAL VERGE DE LA CINTA

Resposta 
immune al 
càncer de 
mama

Un equip d’investigadors de 
l’Hospital de Tortosa Verge de 
la Cinta (HTVC) té en marxa 
un estudi sobre les pacients 
amb càncer de mama, per 
constatar quina relació té el 
microambient tumoral amb la 
supervivència i la recaiguda en 
la malaltia. Sobretot, estan cen-
trats en l’estudi de la resposta 
immune del microambient, és 
a dir, de tot allò que envolta les 
cèl·lules tumorals, per saber 
què fa l’organisme per vèncer 
les cèl·lules canceroses, però 
també per conèixer com s’ho 
fa el tumor per resistir a la res-
posta immune i als mateixos 
tractaments. L’objectiu, de fet, 
és millorar els tractaments i 
fer-los cada vegada més perso-
nalitzats. Així ho han explicat  
a Canal 21 Ebre, amb motiu 
del Dia Mundial del Càncer, el 
coordinador de Recerca Terri-
torial de l'ICS Terres de l'Ebre, 
Carlos López, i la cap del 
Grup de Recerca en Patologia 
Oncològica i Bioinformàtica, 
Marylène Lejeune.  

La directora territorial de Sa-
lut, Mar Lleixà ha afirmat que 
l‘ampliació del servei d’Urgèn-
cies de l’Hospital de Tortosa 
Verge de la Cinta és un de les 
temes prioritaris per als ser-
veis territorials de Salut. Tot i 
que ha evitat parlar de termi-
nis, ha reiterat que l’obra serà 
una realitat i que la redac-
ció del projecte hauria d’ini-
ciar-se al llarg de l'any 2019.
En canvi, Lleixà ha lamentat 
les veus que han qüestionat 
el trasllat de la unitat de ra-
dioteràpia des de l’hospital de 
Jesús fins a l’hospital Verge de 
la Cinta. De fet, ha dit que està 
“sorpresa”, ja que es pensava 
que este era un debat que esta-
va superat. Segons la directora 
territorial de Salut, ja s’està 
redactant el projecte del nou 
edifici oncològic per al Verge 
de la Cinta.
De la mateixa manera, Lleixà 
ha recordat que es farà el nou 
aparcament de l’hospital, i que 
es podrà accedir directament 
des del centre de Tortosa. A 
banda, quant a la polèmica po-
lítica per la renúncia a la cons-
trucció d'un nou hospital, la 
directora territorial ha remar-

cat que ara l’aposta de Salut és 
una altra.
D’altra banda, també ha va-
lorat la visita que a finals de 
gener va fer la consellera del 
ram, Alba Vergés, a l’Hospital 
Comarcal de la Ribera d’Ebre. 
Així, més enllà de la inversió 
de cinc milions d’euros en els 
propers quatre anys, Lleixà 
ha garantit que la reobertu-

ra de la cafeteria és un tema 
prioritari. 
Quant a l’atenció primària, 
Lleixà ha confirmat que du-
rant el proper mes de març 
confien en poder estrenar el 
nou CAP d’Amposta, i que Sa-
lut també treballa per inten-
tar reobrir el punt d’atenció 
continuada al CAP de Xerta, 
tal i com demana l’alcalde de 

la població i els municipis 
veïns que utilitzen este espai 
sanitari.  

Prioritat: ampliar Urgències
 Salut vol redactar enguany el projecte 

d'ampliació de les urgències de l'HTVC
 Mar Lleixà confia en poder obrir el nou CAP 

d'Amposta durant este mes de març

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

Entrada a les Urgències de l'Hospital de Tortosa. // FOTO: ARXIU.

Gustau Moreno
TORTOSA

Gustau Moreno
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TONI PONS
FARMACÈUTIC
I PROFESSOR

Green Smoothies
UN GREEN SMOOTHIE o batut verd, 
seria aquell que en la seva composició té, 
principalment, vegetals de fulla verda, 
d'aquí el seu color i el seu nom . Són una al-
ternativa als sucs, són molt més saludables 
perquè  mantenen tota la fibra que aporten 
els vegetals i les fruites. Començar el dia 
amb un batut verd sembla estrany, però el 
seu sabor és deliciós i és una manera fàcil 
d'aportar energia, vitamines, minerals, en-
zims i  fibra en un sol got. A més són ràpids 
i fàcils de preparar. Quan t'acostumes a 
ells, ja no els deixaràs.

ELS SMOOTHIES són begudes que ens 
permeten combinar i in-
cloure més d'un ingredient 
en una única presa. Des de 
fruites, verdures o produc-
tes lactis com la llet, iogurt, 
begudes vegetals, nata i 
fins i tot altres ingredients 
com pot ser el sucre, cacau 
o la mel, que ajuden a po-
tenciar més el seu sabor. 

UNA DE les principals di-
ferències dels smoothie i 
un batut de fruites clàssic 
és la textura i la composició 
del mateix. La textura d'un 
smoothie és més cremosa, 
ja que entre els seus ingre-
dients conté una base làc-
tia, a diferència d'un batut 
clàssic, la composició úni-
cament és fruita. Per poder 
dir si són 'bons', 'dolents' o 
més o menys 'recomanats' 
cal definir i saber molt bé 
l'objectiu i la finalitat amb 
què es prenen. En deter-
minades situacions, poden 
arribar a ser una bona es-
tratègia per fomentar un major consum de 
fruites i verdures en persones que els costa 
introduir aquest tipus d'aliments en la seva 
alimentació diària. 

TAMBÉ es poden incloure com un com-
plement per millorar el nostre organisme, 
però mai substituir-lo per un àpat princi-
pal ja que no contenen els macronutrients 

(proteïnes, hidrats de carboni i greixos) 
necessaris per cobrir amb les necessitats 
diàries del nostre organisme.

ESTEM ACOSTUMATS a fer batuts de 
fruites, però no tant a fer batuts de fulles 
verdes, una tendència que darrerament 
s’ha posat de moda per tenir cura de  la 
nostra salut, ja que el millor d'aquests ba-
tuts és que són molt saludables . T’apuntes 
a la moda saludable de prendre un Green 
Smoothies?

AVANTATGES: És una manera molt fàcil 
de menjar verdures crues, que és com mi-

llor es poden prendre per no minvar el seu 
poder vitamínic. Minerals, carbohidrats 
saludables i molta fibra es sumen a la llis-
ta de nutrients que el teu cos rebrà gràcies 
als Green Smoothies. A més, esmicolant  
les verdures, aquestes alliberen molts nu-
trients que es perdrien en menjar-les sen-
ceres.

SI VOLS LLIURAR-TE dels molestos 
quilos de més, compta amb ells. Ajuden 
a baixar de pes o a mantenir el pes desit-
jat de forma natural, sobretot si es prenen 
com esmorzar. I començant el dia al cos-
tat d'ells, comptaràs amb una dosi extra 
d'energia, amb la qual podràs afrontar mi-
llor els quefers del dia a dia. Un bon got 
és suficient per saciar, sense les temudes 
digestions pesades, ja que l'estómac els di-
gereix fàcilment, i cuidant la teva salut. No 
en va, són antioxidants, ajuden a retardar 
l'envelliment i previndre certes malalties. 
A més, netegen el cos de les tedioses toxi-
nes, aporten ferro i milloren la pell.

COM PREPARAR un  Green 
Smoothies: Aconsegueix una 
bona batedora, que trituri bé 
les fulles verdes. Renta bé la 
verdura: espinacs (una de les 
més recomanades), bleda, 
bròquil, menta, julivert, en-
ciam, full de l'api, endívia , co-
riandre, full de la coliflor, col 
arrissada, col i totes les fulles 
verdes que se't ocorrin. Renta 
i talla fruites variades. Afegeix 
un got petit de líquid: aigua, 
llet, suc o aigua de coco. L'últi-
ma opció és molt bona perquè 
hidrata molt la pell. Li pots 
afegir uns quants fruits secs 
o llavors de lli o sèsam negre 
(que conté moltíssim calci).

PRECAUCIONS amb els 
Green Smoothies: Si fas el 
green smothie o batut verd en 
una batedora normal, el rotor 
s'escalfa i es poden desactivar 
alguns enzims o vitamines. 
Millor utilitzar el got fred, em-
magatzemat al congelador o 

utilitzar un triturador d'extracció en fred. 
Has de triturar  de manera ràpida perquè 
no incorpori massa aire que pot oxidar i ge-
nerar pèrdues de vitamines i enzims. I re-
corda, l'important és aconseguir portar una 
dieta el més variada i equilibrada , sense 
excloure ni substituir cap tipus d'aliment.

SALUT 
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Potser és molt atrevit 
el títol d'aquesta 
recepta... no ho sé. El 
Chalito és el restaurant 
que té Suárez, jugador 
del Barça. El meu fill 
hi va anar fa un temps 
i em va explicar què 
havia dinat i jo ho vaig 
provar de posar a la 
pràctica. Si la porteu a 
la pràctica... fareu xalar 
als joves de casa!"

Milanesa a
l'estil "Chalito"

Per Lurdes Sanchís

LA CUINA DEL

DELTA

Bacallà
amb salsa 
d'avellanes

Ingredients
· 2 talls de bacallà dessalat per 
persona
· 200 g. d’avellanes crues
· Farina
· 1/2 got de vi ranci
· 2 ous frescos
· 3 rametes de julivert
· 4 cullerades de nata líquida
· 50 g. de formatge ratllat
· Oli d’oliva

Elaboració
Passeu per farina, i els ous 
batuts, els talls del bacallà i els 
fregiu amb un bon raig d’oli 
calent. Reserveu-los.

Per a la salsa
Bateu, en una batedora, les 
avellanes, una culleradeta de 
farina, el vi ranci, el julivert 
i la nata. Feu una salsa 
lleugerament espessa. Prepareu 
una safata per anar al forn, hi 
aneu posant els talls del bacallà. 
Tireu-los la salsa per damunt i 
cobriu-ho amb formatge ratllat. 
Enforneu-ho per gratinar.

INGREDIENTS
· Bistec de vedella.
· Ou.
· Pa ratllat.

· Tomaca fregida casolana.
· Mozzarella.
· Tires o daus de pernil salat.

· Orenga.
· Sal i oli d'OVE.

ELABORACIÓ
1. Escalfem el forn en temperatura i 
posició de gratinar.
2. Posem a escalfar oli en una paella.
3. Salem la carn i la passem per ou 
batut i per pa ratllat.
4. Quan l'oli està calent fregim la 
carn. 
5. Col·loquem els talls de carn en un 
plat o safata que pugui anar al forn.
6. Posem una o dos cullerades de 

tomaca fregida sobre el tall de carn 
arrebossat. A continuació posem 
la mozzarella, les tires petites de 
pernil salat i ho empolvorem amb 
orenga.
7. Ho gratinem durant uns minuts, 
fins que estigui el formatge fos i 
daurat.
8. Ho servim immediatament i... a 
gaudir!

Podeu fer la combinació que més 
us agradi: quatre formatges, ceba i 
bacó, pernil dolç... i fins i tot amb ou 
ferrat! Fareu xalar als joves de casa i 
als no tan joves!

LA CUINA DE L'OLGA

F
FOGONS

La XXIV Festa de la Carxofa ha 
tornat a batre rècords de partici-
pació a Amposta omplint el Pave-
lló Firal 1 d’octubre, el diumenge 
24 de febrer. Milers de persones 
van acudir a la celebració, on es 
van repartir prop de 8.000 tastos 
entre els que van preparar als res-
taurants i  la degustació popular 

de l ’Ajuntament. En esta edició 
hi van participar un total de cinc 
restaurants i  una pastisseria, que 
van servir degustacions com una 
crep de carxofa, ceba, botifarra 
esparracada i ou ferrat; carxofes 
amb caragols; paté choux de car-
xofes o arròs amb galeres i  carxo-
fa, entre d’altres.  M.G.

8.000 tastos de Carxofa a Amposta
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Estel
"M'agrada molt 
el corre aigües. 
Consisteix en 
mullar-nos els 
uns als altres 
durant una bona 
estona".

PINZELLADES2

Ricard
"Vull parlar de 
la festa de les 
vaquetes que 
se celebra per 
Sant Cristòfol el 
dia 10 de Juliol. 
El dissabte a 

la tarda toregem les vaquetes i és 
l'espectacle més esperat."

Gabriel
" Quan estem de 
festes primer es 
va a esmorzar, 
després a 
venerar. Llavors 
es trepitja raïm, 
es fa vermut i, 
per acabar, es menja clotxa".

Aitor
"El 25 d'Abril 
es fa una paella 
molt grossa 
al mig de la 
plaça i després 
les colles 
van a dinar. 
L'Ajuntament és el que prepara 
l'arròs".

Abril
" Hola! Us 
explicaré què 
fem a la festa de 
patinatge. Ja fa 
27 anys que a 
Corbera d'Ebre 
representem les 

exhibicions que hem estat preparant 
durant tot el curs".

Joel
"Al següent dia 
de Sant Cristòfol 
tallen la vaqueta 
i la fan al forn 
perquè tot el 
poble en mengi".

Manel
"El dia de Sant 
Joan encenem 
la foguera. La 
meva colla  i 
jo llencem 
petards per tot 
el poble".

Pere
"A les festes 
de Corbera hi 
ha molts tipus 
de dimonis i 
tots m'agraden 
molt".

Jordi
"Els Reis Mags 
a Corbera van 
des de l'escola 
al Casal i donen 
regals a tots els 
nens i nenes del 
poble".

Àlex
"A Sant Pere, que se celebra el 29 de Juny, 
l'Ajuntament dóna diners a cada grup per fer 
la seva carrossa. El meu grup va fer una piscina 
amb aigua. Semblava una platja de veritat! ens 
ho vam passar molt bé".

Carla
"Un dia de Festes Majors l'AMPA organitza la 
Festa Holly. Aquell dia fem el compte enrere i 
llencem tots junts pols de colors, que és com un 
guix ratllat".

Júlia
" M'agrada molt el dia del Vi Solidari perquè 
consisteix en recaptar diners per a l'escola Jeroni 
de Moragas, que és una escola per a persones amb 
discapacitat intel·lectual".

Maria José
"A mi m'agrada 
molt el tobogan 
d'aigua que 
es munta per 
festes. Això 
ho organitza 
la comissió de 

Festes".

ESCOLA DOCTOR FERRAN 
Els xiquets i xiquetes de cinquè i sisè de l'escola Doctor Fe-
rran de Corbera d'Ebre ens expliquen aquest mes de març 
sobre les festes del seu poble. A Corbera, com en molts llocs 
de les Terres de l'Ebre, a l'hivern se celebren festes per Sant 
Antoni, el patró dels animalets. També el Carnaval! Els nos-
tres Petits Artistes ja tenen les seues disfreses preparades. 
De què es vestiran? Si seguiu llegint, ho sabreu. Però de 

festes a les nostres terres en tenim tot l'any. També a l'es-
tiu, amb la Festa Major els més petits xalent un munt! Ac-
tivitats aquàtiques, con-
certs, gimcanes, o festes 
amb vaquetes, a Corbera 
d'Ebre no paren de fer 
festa grossa tots els me-
sos de l'any. 

Les festes de Corbera

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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PETITS ARTISTES
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Els World Sports Games Torto-
sa 2019 ja tenen mascota. S'ano-
menarà Cuca, nom escollit entre 
700 xiquets i xiquetes de quinze 
escoles del municipi que han par-
ticipat durant dos setmanes en la 
votació on s'han quedat enrere 
les opcions de Jota i Ballaruga.
Cuca és un disseny de la torto-
sina Mai Aguiló, que servirà per 
a promocionar la cita esportiva 
amb un toc de tradició popular 
local, ja que evoca, com no po-
dia ser d'una altra manera, una 
cucafera. La mascota també tin-
drà aplicacions personalitzades 
per a cadascun dels esports en 
competició.
Durant la presentació de Cuca, 
el president de la Unió de Con-
sells Esportius de Catalunya, 
Jaume Domingo, ha explicat 

que els preparatius avancen 
segons el ritme previst. A ho-
res d'ara ja hi ha confirmada 
l'assistència de diverses dele-
gacions, entre les quals, les de 

França, Israel o Mèxic. També 
avança el treball per tancar el 
nombre de voluntaris que se-
ran necessaris a cada seu de les 
competicions. 

ÈXIT, de participació en el primer tor-
neig del segon Audi Pàdel Series cele-
brat a Benicarló. El Torneig de la Car-
xofa ha omplert les instal·lacions de 
l'Indoor Benicarló de bones partides 
de pàdel durant els dies de competició, 
coincidint amb la Festa de la Carxofa.
Els grans guanyadors d'este primer 

torneig van ser Nacho Vicente i Carlos 
Monfort, que es van imposar per 2-6 
i 4-6 a Nacho Serena i Jordi Tolosà. En 
dones, el primer premi va ser per a Ari 
Martí i Noe Ruiz que van guanyar a les 
germanes Carmen i Mar Melet per 6-0 i 
6-2. El pàdel tornarà a principis de març 
a l'I Am Pàdel d'Amposta.   A.P.

Bon inici de l'APS a Benicarló

PATINATGE

L'Aldea revalida l'or en xou petit 
amb una història de vampirs

Per segon any consecutiu, el 
Club Patí l’Aldea, s’ha alçat amb 
el títol de Campió de Catalunya 
de Grups de Xou Petits. Va ser 
el passat 17 de febrer al Pave-
lló Municipal Olímpic de Reus 
amb l’actuació ‘Whithout the 
sun’ que ha aconseguit una pun-
tuació de 91,50. Una història de 
vampirs amb efectes especials 
ha donat la victòria als aldeans.
El Club de Patinatge Artístic de 
Maçanet, amb ‘Follow me’, s’ha 
proclamat subcampió amb 88,60 
punts mentre que el Club de Pa-
tinatge Artístic de Tona ha estat 
tercer al podi català amb ‘Ente-

rrat’, després d'aconseguir 85,20 
punts.
En esta edició del Campionat de 
Catalunya de Patinatge Artístic 
també cal destacar que el Reus 
Deportiu s’ha proclamat campió 

en Grups Júniors, mentre que el 
CPA Girona ho ha fet en Grups 
Grans per davant de tot un his-
tòric del patinatge artístic com 
és  l’Olot. 

Ors per al 
rem ampostí

Gran paper dels remers del 
Club Nàutic Amposta al Cam-
pionat d'Espanya de Rem que 
s'ha celebrat este cap de set-
mana a Parc Nàutic de Cas-
trelo de Miño, a Ourense. 
Amb la medalla d'or del dos 
sense timoner de Victòria i 
Aina Cid, i les dos medalles 
de plata de les sèniors del dos 
sense timoner, Iris Castell i 
Núria Puig, i de les juvenils 
Paula Arques i Laura Fibla en 
la mateixa modalitat, el rem 
ampostí se situava en terce-
ra posició en este campionat 
de llarga distància, només 
per darrere dels dos potents 
clubs sevillans: el Círculo de 
Labradores, i el CN Sevilla. 
També va participar el Club 
de Rem Tortosa que va aca-
bar en sisena posició amb l'or 
dels cadets Miquel Pellisa i 
Èric Pastor, i també un bron-
ze en categoria absoluta amb 
la parella olímpica formada 
per Pau Vela i Àlex Sigurbjör-
nsson.  A.P.Cuca, la cucafera que animarà els 

World Sports Games de Tortosa

Grup de Xou Petit del Club Patí l'Aldea. // FOTO: CEDIDA.

Cuca, de Mai Aguiló. // FOTO: CEDIDA.

Adam Raga ha guanyat la 42a 
edició del Trial Indoor de 
Barcelona. El pilot d'Ullde-
cona ha trencat una ratxa de 
deu victòries consecutives de 
Toni Bou, que ha acabat en 
segona posició. Raga, que ja 
havia guanyat el trial en sis 
ocasions, feia onze anys que 
no aconseguia derrotar el seu 
rival malgrat ser-hi ben a prop 
en les últimes edicions. 
Els millors pilots de trial han 
tornat a rodar al Palau Sant 
Jordi. Toni Bou defensava títol 
després de guanyar les darre-
res dotze edicions de la com-
petició. A més, el pierenc era 
el màxim rival a batre perquè 
segueix sent el dominador del 
trial a escala mundial: vigent 
doble campió del món en trial 
indoor i outdoor.  A.P.

Adam Raga
triomfa a
Barcelona

E
ESPORTS

Míriam Gavaldà
REUS

Albert Pascual
TORTOSA

Mira el
vídeo en
aquest
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TECNOLOGIA

Com la telefonia intel·ligent ha canviat les nostres vides!

Qui podia pensar que l'aparició del primer telèfon in-
tel·ligent “smartphone” iniciaria una nova era capaç de 
canviar tant els nostres hàbits de comunicació? Els en-
tesos encara discuteixen si va ser IBM amb el seu Simon 
Personal Comunicator l’any 1994 o la pròpia Ericsson 
amb el revolucionari GS88, aparegut uns tres anys des-
prés. Però el que ningú pot negar és que la responsable 
de transformar definitivament el nostre món va ser la 
marca americana Apple, que amb la presentació al 2007 
del seu primer telèfon intel·ligent “iPhone” aconseguia 
avançar-se a Google i a totes les seves promeses del seu 
sistema operatiu Android, plataforma expressament 
dissenyada per abastir tota mena de dispositius de mà 
de qualsevol fabricant. 
I tants són els canvis que ens ha comportat aquesta nova 
era tecnològica que, anem a recordar breument, tots els 
hàbits que hem anat modificant, quasi sense adonar-nos, 
dia a dia, en la comunicació, l'oci o el mateix treball:
• Les trucades de veu. Marcar un número de telèfon i 
establir una conversa és pràcticament història, ja que la 
gran majoria de les nostres comunicacions s’han trans-
format en milers i milers de missatges “gratuïts” (previ 
subscripció a un pla de dades) mitjançant les intermina-

bles aplicacions gratuïtes disponibles.
• Navegar per Internet. El nostre ordinador personal 
ha quedat relegat a un ús residual, ja que quasi totes les 
nostres consultes es realitzen des dels dispositius de mà 
(tableta o telèfon), més ràpid i còmode que mai!
• Fotografia digital. Encara conserves la teva càmera 
digital que tants bons moments i records t’ha fet gau-
dir? Doncs és interessant saber que qualsevol mòbil de 
gamma mitjana actual és capaç de realitzar instantànies 
i gravar vídeo amb una qualitat probablement molt su-
perior.
• Compres online. Aplicacions específiques i pàgines 
web adaptades al “e-commerce” a un cop de dit, pràc-
ticament instantani. Més fàcil i ràpid, pràcticament im-
possible.
• Jocs online. Tot i que no és el mateix que l’ordinador 
o la videoconsola, la quantitat i qualitat dels videojocs 
disponibles per a dispositius de mà ha augmentat con-
siderablement. Qui no està enganxat a algun videojoc? 
A més, qualsevol moment mort de la jornada el podem 
aprofitar ràpidament. És obrir, gaudir i tornar a la feina, 
així de ràpid, així de senzill.
• Correu electrònic. Certament, almenys en entorns pri-

vats o domèstics, cada cop és menys freqüent utilitzar 
l’equip de sobretaula per llegir i respondre els emails. 
També ha facilitat el canvi la quantitat i fluïdesa de les 
moltes aplicacions de correu disponibles que, per cert, 
són molt ràpides i pràctiques.
• Agenda digital. Tot el nostre pla de treball diari sin-
cronitzat al nostre dispositiu. Aquesta nova forma d'or-
ganitzar-nos ha fet oblidar l’agenda de paper de tota la 
vida. Ja res se'ns oblida!
• TV i música Digital. La TV de sempre ha passat a l’oblit. 
Aplicacions com Youtube, Netflix, Movistar+ i tantes al-
tres ocupen el nostre temps de consum televisiu, gau-
dint d’una experiència televisiva i musical 100% al gust 
del consumidor, i en qualsevol lloc amb cobertura 4G.
En definitiva, és possible que no ens haguéssim adonat 
pràcticament de quant ha arribat a canviar la tecnolo-
gia els nostres hàbits digitals en els últims 10 anys. Però, 
clarament, queda demostrat que la informàtica ha evo-
lucionat molt i, de fet, hi ha qui diu que, en un futur molt 
proper, els potents telèfons intel·ligents substituiran als 
ordinadors de tota la vida. 

per Jaume Querol

La sensació és que vivim en una 
campanya electoral perpètua, 
però la conjunció dels comicis 
municipals i europeus del 26 
de maig, amb les eleccions ge-
nerals del 28 d'abril, farà que 
visquem, de forma més intensa 
encara, una acarnissada batalla 
per guanyar votants en el món 
digital.
Com utilitzaran les xarxes so-
cials els partits polítics en la 
campanya que s’acosta? Seguirà 
sent Facebook la xarxa més in-
fluent després de l’escàndol de 
les notícies falses? Tot i ser la 
plataforma més demandada a 
l'hora de consumir informació 
(un 48% de la població con-
nectada a Espanya fa servir la 
xarxa de Mark Zuckerberg per 
consultar notícies, segons un 
estudi de l'enquesta del Digital 
News Report 2018), a poc a poc 
va perdent influència, no sola-
ment entre els més joves, ara 
més pendents d'Instagram.

Facebook i Twitter continua-
ran tenint un paper important, 
"però cada vegada d’una mane-
ra més quirúrgica", pronostica 
David Varona, docent col·labo-
rador de la UOC i professor de 
la Universitat Loyola Andalusia. 
És a dir, els partits polítics faran 
servir les dues plataformes per 
a programar "campanyes molt 
pensades, molt ben segmenta-
des i adreçades d’una manera 
molt precisa a perfils molt con-
crets que, després, en són els 
veritables difusors". Segons els 
experts, Instagram podria ser 
la xarxa en la qual les autoritats 
polítiques posen tot l’enginy i 
serà una de les plataformes més 
noves en la campanya electoral. 
"Però la gran batalla es desplaça 
a les plataformes de conversa 
privades, com ara WhatsApp i 
Messenger, que és on hi haurà 
la difusió de notícies que bus-
quen la viralitat més agressiva", 
afegeix Varona.
I els mil·lenial?
D’altra banda, els mil·lennis-
tes es decanten per recórrer a 

altres plataformes a l’hora de 
consumir continguts: a Espan-
ya un de cada tres joves troba a 
YouTube o Twitter un espai per 
a les notícies i el 16% ja fa servir 
Instagram amb esta finalitat, se-
gons l'enquesta de Digital News 
Report 2018. En este sentit, la 
professora d'Estudis de Cièn-
cies de la Informació i de la 
Comunicació de la UOC, Sílvia 
Martínez Martínez destaca que 
els joves poden percebre que la 
xarxa fundada per Zuckerberg 
és una plataforma "per a un 
públic d’edat més adulta i, per 
tant, que està desfasada".
A més, també cal no perdre de 
vista les plataformes de con-
versa privada com WhatsApp i 
Telegram. L’estudi Digital News 
Report 2018 revela que What-
sApp és la segona plataforma a 
la qual els espanyols recorren 
més a l’hora de consumir no-
tícies: la fa servir el 36% dels 
usuaris. 

D
DIVERS

EL CIRC DE L'ALEGRIA, ha guanyat 
el primer premi del Carnaval de Delte-
bre amb una comparsa d’una trentena 
de persones que recreava un circ fan-
tàstic amb disfresses d’època que in-
corporaven llums per a plasmar un am-
bient màgic i especial. 
Un any més, la Rua del Carnaval de 
Deltebre ha estat un èxit de participa-
ció i de convocatòria on els carrers del 

municipi s’han vestit de llum i de color 
no només amb les comparses i els par-
ticipants, sinó també amb tota la ciuta-
dania que ha sortit al carrer per veure 
la desfilada. També la carrossa 'institu-
cional' de l'Ajuntament que, coincidint 
amb el 50 aniversari de l'arribada de 
l'home a la Lluna, ha portat a l'equip de 
govern a disfrassar-se d'astronauta del 
programa espacial deltaic.  A.P.

Deltebre s'enlaira per Carnaval

NOVES TECNOLOGIES

La batalla electoral, ara al WhatsApp
Albert Pascual
REDACCIÓ



Març 2019 // 39cop d’ull

DIVERS  

PROGRAMACIÓ DE CANAL 21 EBRE La televisió d'aquí, feta aquí.
DILLUNS
08.00 Informatiu XAL

09.00 Fem una ullada

09.30 Petits Artistes

10.00 Primera Columna

Les primeres notícies i entre-

vistes amb Gustau Moreno.

EN DIRECTE

11.30 L'Entrellat

13.00 Primera Columna

14.30 Fem una ullada

Reviu les festes i actes cultu-

rals del cap de setmana a les 

Terres de l'Ebre.

15.30 L'Entrellat

17.00 Primera Columna

18.30 Fem una ullada

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Tens un racó dalt del 

món

20.30 L'informatiu

21.00 Fem una ullada

21.30 L'informatiu

22.00 Temps Afegit

22.30 El Partit

Cada setmana, el futbol de 

casa nostra, amb el partit de 

la jornada.

00.30 L'informatiu

DIMARTS
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Temps Afegit

10.00 Primera Columna

11.30 Fet Aquí

12.00 Tens un racó dalt del 

món

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14:30 Fem una ullada

16.00 Districte 21

El magazín més cultural de 

la sobretaula, amb Sílvia 

Alarcón.

EN DIRECTE

17.00 Primera Columna

18.30 Petits Artistes

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Fem una ullada

20.30 L'informatiu

21.00 Poliesportiu

Natàlia Barraguer ens explica 

l'actualitat esportiva en les 

diferents disciplines.

21.30 L'informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Poliesportiu

23.30 El ple de Tortosa o 

d'Amposta. Un cop al mes se 

celebra el ple municipal, que 

s'emet íntegre.

DIMECRES
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Poliesportiu

10.00 Primera Columna

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14.30 Fem una ullada

16.00 Districte 21

17.00 Primera Columna

18.30 Poliesportiu

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Fet Aquí

Reportatges culturals i socials 

sobre aspectes de les Terres 

de l'Ebre.

20.30 L'informatiu

21.00 Tens un racó dalt del 

món

Espai literari conduït per Jesús 

Maria Tibau.

21.30 L'informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Audi Padel Series

23.30 Temps Afegit

23.45 El Partit

DIJOUS
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Fet Aquí

Reportatges culturals i socials 

sobre aspectes de les Terres 

de l'Ebre.

10.00 Primera Columna

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14:30 Fem una ullada

15.30 Poliesportiu

16.00 Districte 21

17.00 Primera Columna

18.30 Audi Padel Series

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Petits artistes

Visita amb nosaltres un nou 

col·legi de les Terres de l'Ebre, 

amb els més petits com a 

protagonistes.

20:30 L'informatiu

21.00 Fet Aquí

21.30 L'informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Ple Municipal de Batea / 

Fem una ullada

DIVENDRES
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Tens un racó dalt del 

món

10.00 Primera Columna

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14.30 Fem una ullada

15.30 Audi Padel Series

16.00 Districte 21

Resum setmanal de tots els 

programes, amb especial 

atenció a l'agenda cultural del 

cap de setmana.

17.00 Primera Columna

18.30 Fem una ullada

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Fem una ullada

20.30 L'informatiu

21.00 Poliesportiu

21.30 L'informatiu

22.00 L'Entrellat

Albert Pascual condueix la 

tertúlia de referència de les 

Terres de l'Ebre, per analitzar 

l'actualitat.

23.30 Districte 21

DISSABTE
08.00 Fem una ullada

08.30 Petits Artistes

09.00 L'informatiu

09.30 La RDP

Les principals rodes de premsa 

de la setmana, emeses ínte-

grament.

11.30 Districte 21 (recull)

12.30 Fem una ullada

Reviu les festes i actes culturals 

del cap de setmana a les Terres 

a les Terres de l'Ebre.

13.00 Recull de notícies

Les principals notícies de la 

setmana, per posar-te al dia

de l'actualitat ebrenca.

14.30 Fem una ullada

15.00 Fet Aquí

15.30 Tens un racó dalt del món

16.00 Ple municipal de Batea / 

Fem una ullada

18.30 El Partit

20.30 Recull de notícies

22.00 Districte 21

23.00 L'Entrellat

Si et vas perdre l'estrena, 

dissabte a la nit es repeteix 

la tertúlia de referència a les 

Terres de l'Ebre.

DIUMENGE
08.00 Fem una ullada

09.30 La RDP

Segona part del recull de les 

rodes de premsa de la setma-

na, emeses íntegrament.

11.30 Districte 21

12.30 Audi Padel Series

13.00 Recull de notícies

14.30 Petits Artistes

15.00 Fem una ullada

Reviu les festes i actes culturals 

del cap de setmana a les Terres 

de l'Ebre.

15.30 Fet Aquí

16.00 L'Entrellat

17.30 Ple Municipal de Tortosa 

/ Fem una ullada

20.00 Fem una ullada

20.30 Recull de notícies

22.00 L'Entrellat

A LA CARTA

Podeu veure tots els

programes, en qualsevol 

moment del dia, al web

canal21ebre.com



LOS GAMBUSINS

U
ÚLTIMA

EN          ULLADA1
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Av. Remolins, 24
43500
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info@uncopdull.com

 L'alcalde de Batea 
demana la dimissió de 
Pallarès per 'l'enganyifa' 
eòlica #p3 

 La Plataforma en 
Defensa de l'Ebre torna a 
Brussel·les per reclamar un 
pla de conca adaptat al 
segle XXI  #p4

 Xavier Faura anuncia la 
primera proposta electoral 
d'ERC-Tortosa Sí: un 
institut escola per al barri 
del Temple #p6

 Carles Luz serà el 
candidat del PDeCAT a 
Gandesa i tornarà a 
jugar-se l'alcaldia davant 
de Miquel Aubà #p8

 L'Ajuntament de Tortosa 
prem l'accelerador de les 
obres de la nova plaça de la 
Catedral #p17

 Deltebre ultima els 
treballs per reobrir el 
complex esportiu, tancat 
des del 2014 #p19

 La Cooperativa 
de Gandesa comença els 
actes del centenari de la 
Catedral del Vi #p26

 Ulldecona presenta la 
temporada catalana de 
Passions i renova la direcció 
artística de la Passió per la 
65a edició  #p29


